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روزنامه صبح ایران
یک فعال سیاسی اصلاح طلب معتقد است رئیس جمهوری 
برای برگزاری رفراندوم انگیزه دارد و بر این مبنا از دولت و مجلس 
می خواهد قانونی برای برگزاری رفراندوم تدوین و تصویب کنند تا 

این ظرفیت نهفته قانون اساسی بالفعل شود.
حسن روحانی، رئیس جمهوری یکشنبه  شب گذشته در جمع 
دانشجویان اظهار کرد که قانون اساسی ما ظرفیت های بالایی دارد 
و اگر در یک مسأله مهم فرهنگی، اجتماعی یا سیاست خارجی، 

اختلاف نظر داریم، می توانیم از اصل 59 استفاده کنیم.

آیت الله سبحانی با بیان اینکه جوانان باید با روحیه مدیریتی برای اداره آینده مملکت تربیت شوند، 
گفت: مملکتی که بر آن جهل و نادانی حکومت کند، پیشرفت نخواهد کرد.

 آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید ظهر دیروز در دوازدهمین جلسه از سلسله مباحث تفسیر قران 
کریم که در مدرسه علمیه حجتیه برگزار شد، به تفسیر آیه 62 سوره توبه پرداخت و گفت: شخصی در 
رابطه با مسلمانان بدگویی کرده بود، در حالی که خود را از اهل ایمان می دانست، در این هنگام پیامبر 
اکرم)ص( او را احضار کرد و مورد سؤال قرار دادند؛ خداوند در این آیات نسبت به توطئه های منافقان 
هشدار داده و می گوید منافقان باید برای ادعاهای خود نزد خداوند و رسول اکرم)ص( بینه بیاورند، 
زیرا عامه مسلمانان از غیب خبر ندارند و نمی توانند توطئه های منافقان را خنثی سازند. وی ادامه داد: 
خداوند در آیه مذکور نسبت به عاقبت عذاب آور و دردناک منافقان هشدار داده است، زیرا منافقان در دنیا 

به کارهای ناپسند پرداخته و ثمره خوبی در دار فانی به بار ننشانده اند.

 ـنتانیاهو  دیپلمات پیشین کشورمان هدف اصلی محور بولتون 
را تغییر نظام ایران بدون جنگ دانست و گفت: جنجال های یکی دو 
هفته گذشته از جمله اعزام ناو آمریکایی بیش تر جنبه جنگ روانی 
 ـنتانیاهو هم درمقطع فعلی، برنامه آغاز جنگ  دارد و تیم بولتون 

ندارند. 
درابعاد  مرحله ای  دو  طرح  یک  اجرای  آن ها  حال  درعین 
هشتگانه تا پایان دور اول ریاست جمهوری ترامپ را در دستور کار 

قرار داده اند.

قطع حقابه حوض مره، خسارات جبران ناپذیری را به تالاب حوض سلطان و دریاچه نمک وارد می کند که 
پیامد آن، افزایش مشکلات زیست محیطی است که بخش زیادی از جمعیت کشور را در برخواهد گرفت.
 مطالعات طرحی به تازگی در اداره کل منابع طبیعی استان قم به اتمام رسیده که در صورت تأیید و 

تصویب آن، بخشی از حقابه »تالاب مره« یکی از پنج تالاب استان قطع می شود.
هدف از این طرح که از آن به عنوان »پخش سیلاب« یاد می شود، هدایت جریانات سیلابی رودخانه 
شور است که از سمت شمال وارد استان می شود. در حالی قرار است با ایجاد کانالی بخشی از آب 
این رودخانه به عنوان پخش سیلاب منتقل شود که در زمان احداث بزرگراه قم – گرمسار برای پخش 
سیلاب های احتمالی زیرگذری در حدود 70 کیلومتری قم در این بزرگراه ایجاد شده است. این بدان 
معناست که پیش از این برای زمان های وقوع سیلاب در رودخانه، تمهیدات لازم در نظر گرفته شده و در 
مواقع عادی نیز، آبی که در رودخانه شور جاری است به تالاب مره می ریزد که تصاویر ماهواره ای هم سند 

محکمی بر این ادعا است.

رسول منتجب نیا:

 روحانی برای برگزاری رفراندوم 
انگیزه دارد

آیت الله سبحانی:

جوانان برای اداره مملکت تربیت شوند 

سیدحسین موسویان: 

ایران پادزهر همه توطئه ها را 
فراهم کند

رگ حیات تالاب مُره قطع می شود

مرگ تدریجی یک تالاب 

نعیمی پور فعال سیاسی اصلاح طلب :

باید یک حرکت ملی برای مقابله با فشارهای 
خارجی ایجاد شود

ارزیابی محمود صادقی از 2 سالگی دولت دوازدهم

رئیس جمهور از اختیاراتش استفاده نمی کند

ظریف خطاب به ترامپ:

هرگز یک ایرانی را تهدید نکن!

کاهش ۳۰ درصدی ازدواج در کشور

دو مجموعه دولتی و یک دستگاه بخش خصوصی در نظر دارند موانع هفت ساله ای که به ابهامات قیمتی در بازار مسکن 
دامن می زد را کنار بزنند.از آن که فایل های مسموم به عنوان عوامل التهاب زا، جو روانی بازار مسکن را طی یک سال اخیر به 
هم زد، وزارتخانه های راه و شهرسازی و صنعت، معدن و تجارت به همراه اتحادیه صنف مشاوران املاک، اقداماتی را برای ایجاد 

شفافیت قیمتی در بازار مسکن آغاز کردند.

سامانه اطلاعات بازار املاک ایران، کامل و جامع می شود 

گامشفافساز
دربازارمسکن

عموم  کرد:  تاکید  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
مردم چه مسائل معیشتی داشته باشند و چه نداشته 
باشند اعتماد کافی به احزاب ندارند و احزاب هم در بین 

مردم فعالیت چشم گیر و موثری ندارند.
به جریان های  اقبال مردم  درباره  نعیمی پور  محمد 

سیاسی در انتخابات مجلس یازدهم گفت: مردم نسبت 
ندارند.  و  نداشته  چندانی  عنایت  سیاسی  احزاب  به 
نظرسنجی که در این  باره تاکنون انجام شده حاکی از این 
است که کمتر از ۱۰ درصد مردم به احزاب توجه دارند یا 

با آن ها آشنایی دارند و برای آن اعتبار قائل هستند.
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محمد کیانوش راد:

2

84

7

راه نجات کشور
 پذیرش عقلانیت
 مبتنی بر قانون است

نباید انقلابی گری بهانه ای برای دور زدن قانون تلقی شود
اگر تلاش دولت نبود با وضعیت دشوارتری مواجه بودیم
با هیچ بهانه ای نباید حق مردم را نادیده گرفت

ولادت باسعادت امام حسن مجتبی )ع( را تبریک می گوییم



سرمقاله
 

اخبار 2

الزامات رونق تولید از دیدگاه 
بخش خصوصی

 انتخاب شعار رونق تولید انتخابی مطلوب و ارزشمند است 
اما در رسیدن به آن چالش های بزرگی وجود دارد که تمامی 

ارکان جامعه برای رسیدن به این خواسته باید همتی مضاعف داشته باشند.
سال 98 در شرایطی آغاز شد که کشور تحت تاثیر سیاست های بین المللی و انتظارات 
تورمی غیرواقع مردم دچار نوسانات شدید در کلیه بخش ها شد. شوک شدید ارزی و در کنار 
آن تصمیمات پولی و مالی و اقتصادی که پیشتوانه بلندمدتی نداشتند بر نابسامانی ها دامن 
زد و آن بخشی که باید از کالاهایش حمایت می شد متحمل ضررها و هزینه های بالایی شد.
عدم توانایی تولید با حداکثر ظرفیت، افزایش قیمت نهاده های اولیه و کالاهای واسطه 
ای، عدم توانایی در بازپرداخت تسهیلات و تملیک واحدهای تولیدی توسط بانک ها، فشار 
نظام مالیاتی و بیمه ای بر تولیدکننده و مشکلات مربوط به بخشنامه های ارزی به ویژه 
پیمان سپاری ارزی، تعدادی بسیاری از واحدها را به تعطیلی کشاند و بنگاه های بزرگ و با 

سابقه هم با حداقل ظرفیت خود را حفظ کرده اند.
انتخاب شعار رونق تولید انتخابی مطلوب و ارزشمند است اما در رسیدن به آن چالش های 
بزرگی وجود دارد که تمامی ارکان جامعه برای رسیدن به این خواسته باید همتی مضاعف 
داشته باشند. با توجه به اینکه فعالان بخش خصوصی و تولیدکنندگان گرداننده اصلی 
چرخ تولید می باشند، باید مشکلات، موانع و اولویت های آنها در خصوص تولید شناسایی 
و مورد بررسی قرار گیرد. البته سیاست ها و تصمیمات دولتی نیز باید همسو با خواسته 

های این بخش باشد.
نکته مهمی که در سیاست گذاری ها و برنامه ریزی ها برای تحقق شعار هر سال لازم 
است، نگاه جامع و دقیق به وضعیت کشور در هر برهه از زمان است. رونق یافتن تولید در هر 
مقطعی سیاست خاص خود را می طلبد. اقتصاد ایران یکی از سخت ترین دوران را در طول 
چهار دهه پس از انقلاب می گذراند. رکودی بی سابقه در کشور حاکم بوده و رشد منفی 
برای دومین سال پیاپی پیش بینی شده است. بنابراین اتخاذ سیاستی صحیح و مناسب با 

حساسیتی بالایی می باست صورت گیرد.
به نظر می رسد در وهله اول شرایط فعلی باید به صورت دقیق واکاوی شده و متغیرهای 
اصلی تصمیم گیری شناسایی شوند چون کشور فرصت آزمون و خطا ندارد بنابراین باید 
حساب شده گام برداشت و از تصمیمات آنی و لحظه ای اجتناب کرد تا وضعیت تولید و 

اشتغال فعلی حفظ شود.
واضح است که بخش عظیمی از سرمایه کشور وارد چرخه نامولد مسکن، طلا و ارز شده 
که هم مانع جدی برای تولید است و هم بازار مالی را ناکارآمد ساخته است. به نظر می 
رسد این موضوع تحت تاثیر سیاست گذاری های اقتصادی در حوزه خارجی قرار دارد که 
دولت با تصمیم گیری صحیح می تواند ثبات را در این بازارها حاکم کرده و سرمایه ها را به 
سمت تولید روانه سازد. نظام بانکی هم گرفتار معوقات شدید و عدم توازن در ترازهای مالی 
است و نمی توان انتظار داشت در چنین شرایطی تامین مالی واحدها را عهده دار شود و 
باید از دادن تسهیلات تکلیفی منع گردند. اصلاحات ساختاری در این سیستم مورد توجه 
اکید قرار گیرد. از تزریق نقدینگی باید اجتناب کرد چرا که رکود تورمی را عمیق تر می کند. 
سیاست های پولی و مالی به گونه ای اتخاذ شوند که هم پایدار و متضمن دستیابی به تورم 

پایین و با ثبات باشد و هم اهرمی برای پیش بینی های آینده کشور در این حوزه.
صادرات اهرم رونق تولید است حال که از ناحیه صادرات نفتی با تحریم مواجه شدیم باید 
فضا برای صادرات غیرنفتی به گونه ای فراهم شود تا صادرکننده درگیری برای صادرات 
ابلاغ چندین دستورالعمل متفاوت برای  تاکنون شاهد  از سال گذشته  نداشته باشد. 
بازگشت ارز حاصل از صادرات بودیم که عطف به ماسبق هم نداشت و مشکلات زیادی را 
ایجاد کرد. تجمیع و اصلاح این بخشنامه ها با در نظر گرفتن شرایط تولیدکننده راه را برای 
حفظ صادرات غیرنفتی هموار می سازد. همچنین یکسان سازی نرخ ارز و تعدیل آن برای 

اساس تورم داخلی و خارجی از بروز جهش های ارزی جلوگیری می کند.
اصلاح نظام مالیاتی نیز جز مواردی است که باید مد نظر قرار گیرد. بخش هایی که 
از پرداخت مالیات معاف هستند و پرونده های بی شمار فرار مالیاتی، بار مالیات را بر 
دوش تولیدکننده واقعی تحمیل می کند به ویژه آن که تحریم صادرات نفت ممکن است 
درآمدهای مالیاتی را جایگزین درآمدهای نفتی کند. بنابراین سیاست های مالیاتی باید با 

حساسیت بالایی اتخاذ شود.
انتظار این است که برنامه ریزی ها عمدتا متمرکز بر حفظ تولید و اشتغال کنونی و تلاش 
در جهت ایجاد ثبات در اقتصاد باشد و تصمیمات سیاسی مربوط به روابط خارجی خللی در 
اقتصاد داخلی وارد نسازد و این امر مستلزم آن است که تمامی دستگاه ها و سازمان ها شانه 
به شانه بخش خصوصی همکاری های لازم جهت رفع موانع اداری و کاهش فرآیندهای 
اخذ مجوزهای مربوط را داشته باشند و از نظرات و تجربیات فعالان اقتصادی در بهبود 

شرایط استفاده کنند.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران

پسر پورشه سوار را محاکمه 
نکنید !

نشسته  پدر  میلیاردی  ماشین  پشت  سن  سال  با 27   
است و با یک پراید تصادف می کند. راننده 20 ساله پراید 
که دانشجو هم بوده، کشته می شود. مردم لب به اعتراض 

می گشایند که چه خبرتووووونه؟ او و همراهانش هم سر خود را بالا می گیرند و می گویند، 
مُرده که مُرده، دیه اش را می دهیم.

او وقتی پشت پورشه می شنید، تصور می کند همه شهر نوکر او هستند و باید در برابرش 
خم و راست شوند. جوانک حق دارد چنین تصوری داشته باشد. در جامعه پول زده باید 

شاهد چنین رفتاری هم باشیم.
این پسر و امثال او، احترام را دیده اند. آنها دیده اند وقی پدر پولدارشان وارد جایی می شود، 
همه به او احترام می گذارند و تا کمر برایش خم می شوند. آنها دیده اند که ثروت در جامعه به 
مراتب بهتر از علم است. آنها می بینند بسیاری از آنهایی که به سراغ علم رفتند، هشت شان 

گرو نه شان است و آنهایی که به دنبال ثروت رفتند نان شان در روغن است.
 آنها دیده اند که دراین جامعه با پول می شود همه کار کرد. آنها به جشم دیده اند هزار 
کار محال با اسکناس حل شده است. حالا چه انتظاری باید از این جوان ها داشت. از 

جوان هایی که شغل شان تفریح کردن با پول پدر است.
جان یک آدم را می گیرند و می گویند فدای سرمان، پولش را می دهیم! پولش را می دهند 

و دوباره پشت ماشین میلیاردی پدر می نشینند و روز از نو روزی از نو.
این بچه ها را نباید محکوم کرد. آنها تربیت شده ی ما هستند. اولین کسی که باید پشت 
میز عدالت بنشینند کسانی که هستند که جامعه را به این سمت کشانده اند. کسانی که با 

رفتار خود باعث شده اند پولداری تبدیل به یک حُسن بزرگ در جامعه شود.
در جامعه ای که همه دوست دارند پولدار باشند، نمی شود به دنبال انسانیت گشت. چه 
دختر و پسرهایی که برای تامین آینده خود، به دنبال یک شوهر و یا همسر پولدار می گردند. 

برای آنها عشق معنا ندارد و رفاه و پولداری جای آن را گرفته است.
در جامعه ای که اگر به دنبال پول نباشی و چشم خود را به روی مادیات ببندی، عقب 
افتاده و امل خطاب می شوی، چه انتظاری می شود از جوانکی داشت که پشت ماشین 

میلیاردی پدر نشسته است.
در جامعه ایران زمانی پدر و مادرها دوست داشتند، فرزندشان خلبان، دکتر یا مهندس 
شود اما حالا بسیاری از آنها دوست دارند فرزندشان پولدار باشد. از چه شیوه ای اصلا مهم 

نیست!
در زمان های نه چندان دور در جلسات خواستگاری ابتدا از محاسن اخلاقی و تحصیلات 
ماه داماد سخن می گفتند و بعد به سراغ پول و خانه می رفتند اما حالا از ثروت و خانه 

می پرسند و بعد به سراغ خلقیات خواستگار محترم می روند.
جامعه ایران عوض شده است. انسانیت توسط پول دفن شده است و یکه تازی می کند.

میرزایی نیکو با انتقاد از عدم ارتباط روحانی با مجلس:

گعده های سالانه رئیس جمهور با نمایندگان 
کافی نیست

عضو فراکسیون امید مجلس گفت: در طول زمان دوره دوم ریاست جمهوری آقای 
روحانی فقط یک بار با کمیسیون ها جلسه داشته است، در حالیکه روسای جمهور قبلی 

حداقل ماهی یکبار با یکی از کمیسیون های تخصصی مجلس جلسه داشته اند.
قاسم میرزایی نیکو  در مورد 2 ساله شدن دولت دوازدهم، اظهار داشت: در یک کلام 
می توان گفت که آقای روحانی در دوره دوازدهم بدقولی کرده زیرا به عهدی که بسته پایبند 
نبوده است. عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی بیان کرد: قبول داریم که اجرای 
بخشی از قول های رئیس جمهور از اختیار وی خارج است؛ بخشی از مشکلات اقتصادی 
مربوط به این است که پول نمی آید و نفت به فروش نمی سد این ها به کنار زیرا عامل موثر 
از اختیار رئیس جمهور خارج است اما اجرایی شدن برخی قول های حسن روحانی نیازی 
به هیچکدام از این ها ندارد اما بازهم محقق نشده است. وی افزود: در طول این مدتی که 
آقای روحانی به عنوان رئیس جمهور انتخاب شده است، فقط یک بار با کمیسیون ها جلسه 
داشته است، در حالیکه روسای جمهور قبلی حداقل ماهی یکبار با یکی از کمیسیون های 

تخصصی مجلس جلسه داشته اند.
میرزایی نیکو با بیان اینکه چرا رئیس جمهور ارتباطش با مجلس و مجامع استانی مجلس 
قطع بوده است؟، ادامه داد: اینکه سالی یک بار در ماه رمضان نیم ساعت گعده ای برگزار 
شود، نشان دهنده پایبندی به آن تعهدات نیست. نماینده مردم دماوند و فیروزکوه در 
مجلس شورای اسلامی گفت: رئیس جمهور باید تصمیم سازی و ریل گذاری کند و موانع را 
در همکاری همه گروه ها رفع کند، رئیس جمهور می توانست این نقش را بازی کند اما هیچ 

اقدامی نکرد و گروه  های همراه را از همدیگر جدا کرد.

محمود بهمنی: 

مهمترین راه برای حل مشکلات
 افزایش تولید است

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس کوپنی کردن کالاها را به معنای بازگشت به چند 
سال قبل دانست و گفت: اگر امکانات محدود و نیاز به امکانات بیشتر باشد باید تخصیص 
صورت گیرد که یک راه آن کوپن است. البته که این راه کوتاه بوده و باید فوراً به سمت 

افزایش تولید داخل حرکت کنیم.
محمود بهمنی با اشاره به صحبت های اخیر معاون اول رئیس جمهور در خصوص اعلام 
نظر کارشناسان درباره  انتخاب بین دو راهکار کوپنی و قیمت آزاد در شرایط فعلی گفت: 
آزاد شدن قیمت کالا عده ای را شدید در مضیقه قرار می دهد و از آن طرف کوپنی شدن 
باعث می شود که نیازمندان کالا در اختیار داشته باشند ولی به طور کلی هیچ کدام از این 

دو راه مشکلات را حل نمی کند.
وی توضیح داد: مهمترین راه برای حل مشکلات، افزایش تولید است. باید به واحدهای 
تولیدی جهت افزایش تولید کمک کنیم برای این کار احتیاج به تأمین مواد اولیه است 
ناچاریم به آنها نقدینگی بدهیم. ظرفیت تولید را بالا برده و عرضه کالا افزایش یابد. بعد از 

آن می توان به سمت آزاد شدن قیمت کالا حرکت کرد.
بهمنی افزود: با توجه به کمبودهای فعلی در کالاها و کاهش ارزش پولی اگر بخواهیم 
قیمت کالاها را آزاد کنیم نگرانی ها را افزایش می دهیم. این نگرانی ها بیشتر معطوف به 
تولید کنندگان است که می ترسند با این وضعیت کالاهایشان را به فروش برسانند و بعد 

برای تولید مجدداً با کمبود نقدینگی مواجه شود.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در جمع بندی گفت: کوپنی شدن کالاها در 
شرایط فعلی ایرادهای خاص خود را دارد و به معنای بازگشت به چند سال قبل است البته 
که اگر امکانات فعلی محدود بوده و نیاز بیشتر از امکانات باشد باید دولت تخصیص هایی را 
صورت دهد که یک راه آن کوپنی کردن کالاهاست. این راه مقطعی بوده است و باید سریعاً 

به سمت افزایش ظرفیت تولید برویم. نتیجه آن ایجاد اشتغال و کاهش قیمت ها است.
وی در پایان گفت: اگر در شرایط فعلی قیمت کالاها آزاد شود عده ی زیادی نمی توانند 
کالا داشته باشند و تنها پولدارها می توانند به راحتی اقلام مورد نیازشان را خریداری کنند. 
لذا می توان مشکل را به صورت مقطعی با کوپنی کردن کالاها آن هم با هدف رساندن 
کالاها به دست اقشار ضعیف حل کرد این مسکن موقتی است ولی به طور کلی برگشت به 

سیستم کوپنی جواب نمی دهد باید فشار بر روی تولید باشد.

زرآبادی نماینده مجلس:

هر ارگان روزانه یک گام در جهت
 امید مردم بردارد

 یک نماینده مجلس دهم گفت: هر وزارتخانه و ارگان روزی یک گام کوچک در جهت 
آرامش و امید مردم بردارد. حتی رفتار مناسب با ارباب رجوع و احترام گذاشتن به یکدیگر 
که وظیفه همه ماست این روزها کمرنگ شده است اما با رعایت همین موارد که گام های 

کوچکی هم هست می توان به مردم امید داد.
سیده حمیده زرآبادی ، درباره انتخابات هیات رئیسه مجلس که چند روز آینده برگزار 
می شود، گفت: آن میدانی که فراکسیون ها و جریان های سیاسی به وسیله آن می توانند 
هویت خود را اثبات کنند و ادامه حیات خود را نشان دهند، موقعیت های سیاسی است 
که در جایگاه های مختلف ایجاد می شود. ریاست مجلس یکی از این موقعیت ها است که 

می تواند در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی های کشور موثر باشد.
نماینده اصلاح طلب مردم قزوین اظهار کرد: ریاست مجلس در جلسات سران سه قوه 
شرکت می کند و تصمیماتی که در این جلسات گرفته می شود حتی می تواند فراقانونی و 
در شرایط فعلی کشور تاثیرگذار باشد. اینکه همه جریان های سیاسی می خواهند در این 

جایگاه باشند، بدیهی است و همه جریان ها فعالیت خود را در این زمینه انجام می دهند.
وی در پاسخ به این سوال که با توجه به انتقادهای اصولگرایان به لاریجانی شانس 
وی برای تکیه مجدد به صندلی ریاست مجلس را چگونه ارزیابی می کنید؟، گفت: اگر 
اجلاسیه قبل را در نظر بگیریم، به نظر من بازنده اصلی میدان رقابت اصولگراها بودند؛ 
چراکه هویت خودشان را با کاری که آقای حاجی بابایی انجام داد و به نفع آقای لاریجانی 
کنار رفت، زیر سوال بردند، چون حتی حاضر نشدند تا انتها در این رقابت باقی بمانند و 
این باعث شد در جریان نوپای فراکسیون مستقلین ذوب شوند. به نظر من این بزرگترین 

شکست برای یک جریان سیاسی است.
این عضو فراکسیون امید مجلس تاکید کرد: در این شرایط مثلا در حوزه اقتصادی 
می توان راهکارهای کوتاه مدت مثل افزایش نظارت ها را انجام داد که می توان با این 
راهکارهای کوتاه  مدت مشکلاتی را حل کرد. نمی شود فقط همینطور نگاه کرد که 
وضعیت مردم روز به روز بدتر شود بلکه باید به سمت راهکارهای کوچک برویم.  باید 
وضعیت را به یک آرامش برسانیم و سپس حل ریشه ای مسائل را انجام دهیم. امروز همه 
حرف های کلی را می گویند و روی راهکارای کوچک تمرکز نمی کنند. وی خاطرنشان کرد: 
در این فرصت باقی مانده اگر می خواهیم مردم پای صندوق بیایند جریان های سیاسی 
نباید روی ایدئولوژی های خود رقابت کنند بلکه باید روی راهکارمحور بودن و روی حل 
مسائل معیشتی با هم رقابت کنند، در این صورت هر جریانی که بتواند سهم بیشتری در 
حل مشکلات معیشتی داشته باشد، قطعا مردم اقبال بیشتری به او دارند. جریان های 

سیاسی باید از شعار دادن عبور کنند و راهکار محور شوند. 

ارزیابی محمود صادقی از ۲ سالگی دولت دوازدهم

رئیس جمهور از اختیاراتش استفاده نمی کند
عضو فراکسیون امید مجلس گفت: هرچند دست رئیس جمهور در برخی حوزه ها بسته 

است اما آقای روحانی در حوزه هایی که اختیار دارد نیز کاری از پیش نبرده است.
 محمود صادقی با اشاره به سالروز انتخاب حسن روحانی در دوازدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری، اظهار داشت: این 2 سال پر از بیم و امید بوده است، از یک سو امیدهای 
فراوانی برانگیخته شد، اما بسیاری از آن ها برآورده نشده است، علت اینکه چرا بسیاری از 
آن ها برآورده نشده را باید تفکیک کرد تا بتوانیم منصفانه وضعیت را ارزیابی و قضاوت کنیم.
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی بیان کرد: برخی از علت های عدم برآورده 
شدن امیدهای ایجاد شده پس از پیروز شدن روحانی، عوامل بیرونی هستند که شامل 
حوادث غیرمترقبه طبیعی مانند سیل و زلزله می شود، همچنین در حوزه سیاست 
خارجی دولت نیز آمریکا از برجام خارج شد و مداخلاتی که نهادهای موازی در همه 

کارهای دولت می کنند سبب شده تا شاهد ضعف هایی باشیم.
وی افزود: شاید نتوانیم عوامل بیرونی را کنترل کنیم اما متغیرهای درونی که قابل کنترل 
هستند را آقای روحانی می تواند کنترل کند و در این بخش ها که اختیار دارد نمی تواند 

بگوید اختیار ندارم.
صادقی ادامه داد: آقای روحانی باید بگوید در کدام حوزه ها اختیار دارد؟ همچنین 
باید توضیح دهد در بخش  هایی که اختیار داشته چه کار کرده است؟ ما معتقدیم رئیس 
جمهور در بخش هایی هم که اختیار داشته آن چنان که باید و شاید عمل نکرده است، 
بی انصافی نمی کنیم اما طبیعتا عوامل متعددی در حوزه اقتصاد، فرهنگ و سیاست 
خارجی موثر بوده اند که هیچکدام از این ها قابل قبول نیست و آقای روحانی به گونه ای 

ضعف های دولت خود را فرافکنی می کند.
 

جلال جلالی زاده :

باید از بروز هرگونه تنش خودداری کنیم
یک فعال سیاسی با بیان اینکه لازم نیست درباره هر موضوعی اظهارنظر انجام شود، 
گفت: قضاوت زودهنگام یا اظهارنظر از روی هیجان نه تنها کمکی به کشورمان نمی کند 

بلکه مشکلات را افزایش خواهد داد.
جلال جلالی زاده اشاره به برخی اظهارنظرهای تنش آفرین در فضای مجازی توسط 
فعالان سیاسی و رسانه ای اظهار کرد: خاورمیانه یک منطقه بحرانی است و هر اتفاقی که 
در این منطقه رخ می دهد، مسببانی دارد، اما نباید بدون دلیل و حجت درباره این مسائل 

صحبت کرد؛ زیرا هر اظهارنظری برای گوینده آن مسئولیت ایجاد می کند.
وی تاکید کرد: قضاوت زودهنگام یا اظهارنظر از روی هیجان نه تنها کمکی به کشورمان 

نمی کند بلکه مشکلات را افزایش خواهد داد.
جلالی زاده گفت: لازم نیست درباره هر موضوعی اظهارنظر انجام شود مخصوصاً وقتی 
اطلاعات کافی نسبت به موضوع وجود ندارد. مسلماً درباره هر موضوعی کارشناسان 

می توانند ریشه آن را شناسایی کنند و نیازی به قضاوت زودهنگام نیست.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در پایان با بیان اینکه همه تلاش ما باید در 
جهت برقراری آرامش در منطقه باشد، تصریح کرد: تنش به خودی خود خلاف منافع ملی 

کشور است و باید از بروز هرگونه تنش خودداری کنیم.

ظریف خطاب به ترامپ:

هرگز یک ایرانی را تهدید نکن!
وزیر امور خارجه به توییت رییس جمهوری آمریکا علیه ایران پاسخ داد و تاکید کرد: 
تروریسم اقتصادی و رجزخوانی ها  برای نسل کشی ایران را پایان نخواهد داد. هرگز یک 

ایرانی را تهدید نکن. احترام را آزمایش کن، جواب خواهد داد.
»محمد جواد ظریف« در توییتر خود در پاسخ به توییت بامداد روز - دوشنبه - »دونالد 
ترامپ« رییس جمهوری آمریکا نوشت: »دونالد ترامپ به تحریک تیم بی، امید دارد به 

چیزی دست یابد که اسکندر، چنگیز و دیگر متجاوزین در آن ناکام بوده اند«. 
وی افزود: »ایرانیان هزاران سال سربلند ایستاده اند و متجاوزین همه رفته اند. تروریسم 
اقتصادی و رجزخوانی های  برای نسل کشی، ایران را پایان نخواهد داد. هرگز یک ایرانی را 

تهدید نکن. احترام را آزمایش کن، جواب خواهد داد.«
ترامپ بامداد دیروز در ادامه لفاظی  های خود علیه ایران در توییتر خود نوشت: »اگر 
ایران می خواهد بجنگند این رسما پایانش خواهد بود؛ هرگز دوباره آمریکا را تهدید نکنید«.

 رئیس قوه قضاییه گفت: افزایش اعتماد مردم به 
ملی  اقتدار  و  امنیت  تقویت  موجب  نظام،  کارآمدی 

است.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه 
مسئولان عالی قضایی با تبریک سالروز میلاد با سعادت 
به دو روایت که آن  امام حسن مجتبی )ع(،  حضرت 
حضرت را نماد عقل و صبر توصیف کرده است، اشاره 
کرد و گفت: آنچه امروز بیش از هر زمان دیگر به آن نیاز 
امام حسن مجتبی )ع(  بارز  داریم، همین دو ویژگی 

یعنی عقل و صبر است.
وی با بیان اینکه امروز بیش از هر زمان دیگری به 
عقلانیت، صبر و مقاومت که از ویژگی های امام حسن 
)ع( است نیاز داریم، تاکید کرد: افزایش اعتماد مردم به 
نظام و کارآمدی آن، موجب تقویت امنیت و اقتدار ملی 

خواهد شد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه، اندیشه و عمل انقلابی 
را تنها راه برون رفت از مشکلات فعلی دانست و با اشاره 
دیدار  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  فرمایشات  به 
رهنمودهای  به  توجه  با  داد:  ادامه  نظام،  مسئولان 
ایشان، آنچه امروز همه مسئولان و کارگزاران نظام باید 
به آن توجه ویژه داشته باشند، معیشت و رضایتمندی 

مردم است.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه اطمینان از کارآمدی 
نظام موجب تقویت امنیت و اقتدار ملی خواهد شد، این 
امر را در گرو خدمت رسانی مطلوب دانست و خطاب به 
مسئولان و مدیران دستگاه قضایی در سراسر کشور 
خاطرنشان کرد: این گفته که قطعا نیمی از مراجعان 
به دستگاه قضایی، ناراضی خواهند بود، شاید خیلی 
دقیق نباشد چون اگر حکم براساس عدالت و حق صادر 
شود، حتی محکوم علیه هم در خلوت و وجدان خود 

می داند که حکم حق علیه او صادر شده است؛ بنابراین 
اگر سمت و سوی ما به آنچه مقتضای عدل و حق است، 
را در  زوایای یک موضوع  تمام  و  باشد  گرایش داشته 
رسیدگی ها مدنظر قرار دهیم، بی تردید رضایت همه 

اطراف دعوا فراهم خواهد شد.
رئیس دستگاه قضایی، جلب رضایت خدا و مردم 
دستگاه  در  شد:  یادآور  و  دانست  محوری  امری  را 
قضایی همه هم وغم مسئولان، قضات و کارکنان باید 
این باشد که بتوانیم امور را به موقع، به روز و به هنگام، 
دقیق، مستند به قانون، بر مبنای حق و عدل و بدون 

نفوذپذیری از هیچ فرد و نهادی انجام دهیم.

ضرورت  بر  تاکید  با  همچنین  رئیسی  الله  آیت 
جلوگیری از معوقه شدن پرونده های قضایی، اطاله 
دادرسی و مراجعات مکرر و بی اثر مردم به دستگاه ها را 
از مهمترین عوامل نارضایتی دانست و بر لزوم جلوگیری 
از آن تاکید کرد. رئیس قوه قضاییه در پایان با اشاره به 
دستگاه  خصوص  در  رهبری  معظم  مقام  فرمایشات 
قضایی، گفت: ایشان بر سلامت و کارآمدی قوه قضاییه 
تاکید کردند و بر همین مبنا باید این دو مقوله همواره در 
همه امور، نصب العین مسئولان قضایی، قضات شریف 
و کارکنان باشد تا رضایتمندی مردم و در پی آن، رضایت 

خداوند متعال را به دنبال داشته باشد.

رئیس قوه قضاییه :

افزایش اعتماد مردم به نظام موجب اقتدار ملی خواهد شد

 وزیر کشور گفت:ظرفیت های منطقه ای و استانی 
ما می تواند در جهت رشد و توسعه استان ها و کشور 

واقعاً مؤثر باشد.
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور ظهر دیروز در 
حاشیه نشست کارگروه استانداران منطقه ۳ در جمع 
خبرنگاران، گفت: امروز جلسه ای داشتیم تحت عنوان 
جلسه منطقه ای و طبق تکلیفی که در برنامه شده و 
اقداماتی که در وزارت کشور و سازمان برنامه شکل 
گرفته، مقرر شده که ما 9 منطقه در کشور متشکل 
از استان های مختلف داشته باشیم و خیلی از برنامه 
و  اشتغال  اقتصادی،  حوزه  در  اقدامات  و  ها  ریزی 
تجارت را با استفاده از ظرفیت های منطقه ای انجام 

دهیم.
وی افزود: امروز دومین جلسه ای بود که در این 
قالب با استانداران منطقه سه شامل ایلام، کرمانشاه، 
لرستان و همدان داشتیم و تصمیمات خوبی هم گرفته 

شد.
وزیر کشور با بیان اینکه ظرفیت های منطقه ای و 

استانی ما می تواند در جهت رشد و توسعه استان ها 
و کشور واقعاً مؤثر باشد، گفت: یعنی اگر ما امکانات 
مناطق را در هم تلفیق کنیم و مشارکت ایجاد کنیم، 
می توانیم استان ها را به صورت مکمل به هم پیوند 

دهیم.
رحمانی فضلی افزود: به طور مثال ما می توانیم در 
یک منطقه ای از کشور بازار بزرگ تولیدات منسوجات 
مبل  تولیدات  بزرگ  بازار  دیگر  جای  باشیم،  داشته 
داشته باشیم، گردشگری و امثال این موارد، بنابراین 
اصول کار در جلسات مشخص و تصمیمات خوبی هم 
در این خصوص گرفته شده و مطالعات در کل کشور در 

قالب مطالعات آمایشی صورت گرفته است.
وی گفت: در این جلسه بخشی از پروژه ها مطرح 
شد و مورد تصویب قرار گرفت، قرار شد استان هایی به 
شکل مشترک کار کارشناسی انجام دهند تا گام های 

بلندی در این حوزه برداریم.
وزیر کشور تاکید کرد: اگر این اتفاق بیافتد می تواند 
در جهت خودکفایی، استقلال اقتصادی بیشتر، به 

کار گیری منابع با بهره وری بالا و همچنین در حوزه 
بلندی  گام  ملی  و  منطقه ای  استقامت  و  مقاومت 
این  اینکه  بیان  با  فضلی  رحمانی  آید.  حساب  به 
موضوعی بین بخشی، استانی و ملی است، تصریح 
اجرایی  دستگاه های  همه  کمک  با  امیدوارم  کرد: 
در سطح ملی، منطقه ای و استانی میان دستگاه ها 
همکاری باشد، چون این کار جدید است ما قطعاً در 
مسیر با مشکلات و مسائلی مواجه خواهیم شد. اما 
کار در حوزه بین المللی و در کشورهای توسعه یافته و 

پیشرفته کار جدیدی نیست.
وی با بیان اینکه در خیلی از کشورها کار به شکل 
منطقه ای انجام می شود، افزود: مکمل این کار ما در 
بودجه  ریزی،  برنامه  نظام  بود که  این خواهد  آینده 
ریزی، مالیاتی، بانکی، پولی و اداری ما همه در قالب 

منطقه ای ایفای نقش کنند.
مدل  این  به  توجه  با  نظام ها  این  اگر  گفت:  وی 
برنامه ریزی خود را انطباق دهند، ما یقیناً می توانیم 

ظرفیت های بسیار بالایی را در استان ها فعال کنیم.

رحمانی فضلی:

ظرفیت های منطقه ای و استانی برای توسعه کشور مؤثر است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب معتقد است رئیس جمهوری برای برگزاری رفراندوم 
انگیزه دارد و بر این مبنا از دولت و مجلس می خواهد قانونی برای برگزاری رفراندوم 

تدوین و تصویب کنند تا این ظرفیت نهفته قانون اساسی بالفعل شود.
حسن روحانی، رئیس جمهوری یکشنبه  شب گذشته در جمع دانشجویان اظهار 
کرد که قانون اساسی ما ظرفیت های بالایی دارد و اگر در یک مسأله مهم فرهنگی، 
اجتماعی یا سیاست خارجی، اختلاف نظر داریم، می توانیم از اصل 59 استفاده کنیم.
باره حجت الاسلام رسول منتجب نیا، فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار  این  در 
می کند: قانون بحث رفراندوم را برای حل اختلافات بیان می کند. وقتی مبنای کار 
ما قانون اساسی باشد، که باید هم باشد، می توان مثلا در موضوع مذاکره هم به آرای 
عمومی یا همان همه پرسی رجوع کرد. در مسائل مهم دیگر هم می توان از راهکار 

همه پرسی استفاده کرد.
او اضافه می کند: بسیاری مسائل هست که لاینحل مانده و مورد اختلاف چند 
گروه، دسته و اندیشه است. همه گروه ها هم می گویند که مردم با ما هستند، اما باید از 
طریق انتخابات و صندوق رأی مشخص کنیم که اکثریت مردم کدام سمت وسو هستند.
منتجب نیا با اشاره به اظهارات امام خمینی )ره( می گوید: هم در فرمایش های 
امام و هم در قانون اساسی مردم صاحب این کشور معرفی شده اند و آن ها هستند که 
تصمیم نهایی را می گیرند. وقتی این مسئله را بپذیرم و واقعاً به آن باور داشته باشیم، 
مسائل دیگر حل می شود. اکثریتی از مردم نظری دارند و اقلیت باید تابع اکثریت باشند 
ولو اینکه به تعبیر امام، اکثریت اشتباه کنند. امام بار ها فرمودند: اگر مردم اشتباه کنند 
حقشان است، چون نظام متعلق به آن هاست و آن ها باید نظر دهند. اگر مردم در رأی 
دادن اشتباه کنند، بهتر است که ما مردم را در اداره امور دخالت ندهیم و حتی کار یا 

نظر خوبی را بر آن ها تحمیل کنیم.
این فعال سیاسی می افزاید: نفس بها دادن به مردم و نظرخواهی کردن از آنان 
خیلی ارزشمندتر از این است که ما تصمیم خوبی بگیریم، ولی نظر مردم با آن مخالف 

باشد.
منتجب نیا در گفت وگو با ایرناپلاس تأکید می کند: همه پرسی ظرفیتی است که در 
قانون اساسی در نظر گرفته شده و تا زمانی که این قانون محور و مبنا است، همه باید 

تابع آن باشند.
او در ادامه به مواردی که می توان برای آن ها رفراندوم برگزار کرد، اشاره می کند و 
می گوید: به جز بحث سیاست خارجی، ما در مسائل فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی 
هم اختلاف نظر زیادی داریم. دو نظر در مقابل هم هستند که هیچ گاه هم حل نشده اند 
و هر دو نظر هم معتقدند که مردم با آن ها هستند. در این شرایط می توان این موارد 

اختلافی را پیدا کرد و به رأی مردم گذاشت.
او ادامه می دهد: اگر همه پرسی در این موضوعات برگزار شود، حضور، امید و نشاط 
مردم در مسائل مختلف کشور بسیار زیاد خواهد شد و مردم لمس خواهند کرد که 
خودشان تصمیم گیرنده هستند و کسی چیزی بر آن ها تحمیل نمی کند. در نتیجه نیز 

آنان به عنوان صاحبان نظام، پای نظام می ایستند و کسی خود را کنار نمی کشد.
منتجب نیا سپس به نحوه برگزاری رفراندوم اشاره و پیشنهاد می دهد قانونی برای 
برگزاری رفراندوم در مجلس تصویب شود. او می گوید: اگر فرآیند همه پرسی بخواهد 
شبیه اصلاح قانون اساسی باشد، فرآیند پیچیده، مشکل و طولانی دارد و معلوم نیست 
که به نتیجه مطلوب کسانی که دنبال این قضیه هستند، برسد. در قانون اساسی ذکر 

نشده که همه پرسی چه مراحلی را باید طی کند و قانونی هم برای این کار نداریم.
منتجب نیا اضافه می کند: آقای روحانی که برای برگزاری رفراندوم انگیزه دارد و بار ها 
آن را مطرح کرده است، با ارسال لایحه ای، فرآیند همه پرسی را به صورت قانونی درآورد 

که هر وقت لازم شد این کار انجام گیرد و نظر مردم فصل الخطاب باشد.
قانون  می کند  درخواست  دولت  و  مجلس  از  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
همه پرسی را تدوین و تصویب کنند تا از ظرفیت نهفته همه پرسی که در قانون اساسی به 

آن تأکید شده است، استفاده شود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: عموم مردم چه مسائل معیشتی داشته 
باشند و چه نداشته باشند اعتماد کافی به احزاب ندارند و احزاب هم در بین مردم 

فعالیت چشم گیر و موثری ندارند.
محمد نعیمی پور درباره اقبال مردم به جریان های سیاسی در انتخابات مجلس 
ندارند.  و  نداشته  چندانی  عنایت  سیاسی  احزاب  به  نسبت  مردم  گفت:  یازدهم 
نظرسنجی که در این  باره تاکنون انجام شده حاکی از این است که کمتر از ۱0 درصد 

مردم به احزاب توجه دارند یا با آن ها آشنایی دارند و برای آن اعتبار قائل هستند.
این عضو حزب اتحاد ملت تصریح کرد: عموم مردم چه مسائل معیشتی داشته باشند 
و چه نداشته باشند، اعتماد کافی به احزاب ندارند و احزاب هم در بین مردم فعالیت 
چشم گیر و موثری ندارند. به همین دلیل است که احزاب در سایه شخصیت های موثر 

کارهایشان پیش می رود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: در جناح اصلاح طلب واکنش 
آقای خاتمی به مسائل انتخاباتی بیشترین تاثیرگذاری را دارد و در طرف اصولگرا 
هم استمزاجا ارگان هایی که در این زمینه ها توانایی دارند تعیین کننده امر انتخابات 

هستند.
این نماینده ادوار مجلس با اشاره به نقش احزاب اصلاح طلب و اصولگرا یادآور شد: 
هیچ یک از احزاب به تنهایی نمی توانند نظر مردم را جمع کنند و برای جریان خود 

رای آوری داشته باشند.
وی در پاسخ به این سوال که مردم را با چه راهکارهایی می توانیم متحد کنیم تا 
در این انتخابات هم بتوانیم همچون دوره های گذشته حضور پرشور مردم را داشته 
باشیم؟، عنوان کرد: این موضوعی است که به حاکمیت بر می گردد. حاکمیت اگر به 

دلیل فشارهای زیاد خارجی تمایلی نشان دهد که در داخل یک اتحادنظر ایجاد کند 
و در پی آن آتش بس ایجاد شود، طبیعتا همه گروه ها و شخصیت ها با تمام وجودشان 

مردم را برای حضور در انتخابات دعوت خواهند کرد.
نعیمی پور گفت:  اما اگر شرایط جامعه مثل وضعیت کنونی باشد یعنی مسئولان 
برایشان اهمیتی نداشته باشد مجموعه هایی که مثلا نظرات اصلاح طلبانه دارند، وجود 
داشته باشند یا نداشته باشند، لطمه به وجود می آید. به این دلیل است که حکومت باید 
تصمیم اصلی را بگیرد و باید جوری باشد که یک احساس و یک حرکت ملی برای مقابله 

با فشارهای خارجی در همه به وجود بیاید.
این فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: نمی توانم قضاوت کنم که زمینه این 
حرکت ملی وجود داشته است اما با توجه به شرایط سختی که ایجاد خواهد شد، 

امیدواریم این تجدیدنظر به وجود بیاید.
وی در توضیح ارزیابی خود از اظهارات برخی مبنی بر تغییر نظام کشور از ریاستی به 
پارلمانی خاطرنشان کرد: شاید این موضوع بد نباشد که کلیه اختیارات و قدرت اجرایی 

در جایی متمرکز شود، صرف نظر از اینکه ریاستی یا پارلمانی باشد.
این عضو حزب اتحاد ملت گفت:  همه دولت ها با بخش های اصلی حکومت دچار 
مشکل  شده اند و قانون اساسی به گونه ای است که نیروهای مسلح و صدا وسیما و 
دستگاه های متعددی با روشی فعالیت می کنند و دولت با روش دیگر مشغول فعالیت 

است به همین دلیل سازگاری کمی به وجود می آید.
نعیمی پور گفت: شاید مصلحت این باشد که این مدیریت یکپارچه شود و این 
موضوع هم مورد آزمایش و آزمون قرار بگیرد، شاید منافع ملی هم از آن رهگذر موثرتر 

پیش برود.

رسول منتجب نیا:

 روحانی برای برگزاری رفراندوم انگیزه دارد

نعیمی پور فعال سیاسی اصلاح طلب :

باید یک حرکت ملی برای مقابله با فشارهای خارجی ایجاد شود

یادداشت

خبــر

جمال رازقی *

اجرایی  دستگاه های  به  دستوری  در  جمهور  رئیس 
خواستار تسهیل فرایند سرمایه گذاری داخلی وخارجی 

شد
تا  داد  اجرایی دستور  به دستگاه های  دکتر روحاني 
خارجی  و  داخلی  گذاری  سرمایه  فرآیند  تسهیل  برای 
و رفع موانع آن به ویژه در زمینه مقررات زاید و دست و 
پاگیر و غیرضرور و جذب سرمایه ایرانیان مقیم خارج از 
کشور و همچنین واگذاری بنگاه های اقتصادی به بخش 

غیردولتی به طور جدی تسریع کنند.

رئیس جمهور هم چنین به سازمان میراث فرهنگی، 
به  توجه  با  که  داد  دستور  گردشگری  و  دستی  صنایع 
وضعیت بارش ها در سال جاری و تامین شرایط مناسب 
برای جذب گردشگر در زمینه توسعه گردشگری اقدام 

کند.
براساس دستور رئیس جمهور وزارت جهاد کشاورزی 
در  نیز مکلف شده است در جهت حصول خودکفایی 
محصولات اساسی کشاورزی برای تولید آن ها در داخل 
و یا در صورت ضرورت تولید از طریق کشور های همسایه 

اقدام کند.
افزون بر این، وزارتخانه های آموزش و پرورش و علوم، 
با کاهش ساعات آموزش های  باید  تحقیقات و فناوری 
صرف نظری، برای آموزش مهارت های عملی و توسعه 

آن ها در مراکز آموزشی اقدام کنند.
براساس این دستور، کلیه دستگاه های اجرایی از جمله 
صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران در جهت رونق 
فعالیت های اقتصادی، آموزشی و فرهنگی و همچنین 

اشتغالزایی اقدامات لازم را به عمل آورند.

دستور رئیس جمهور به دستگاه های اجرایی؛

تسهیل درفرایند سرمایه گذاری داخلی وخارجی
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نحوه ی برخورد با بچه های بدغذا

چه باید بکنید وقتی کودکتان غذا نمی خورد

خیلی از پدر و مادرها وقتی کودکشان تمایلی به خوردن ندارد نگران می شوند. به طور 
کلی این مسئله جای نگرانی ندارد زیرا معمولًا مرحله ای است که بعداً طی خواهد شد؛ 
اما اگر پزشک کودکتان می گوید کودکتان کم وزن است و باید غذا بخورد، پس باید به 

کودکتان کمک کنید تا وزن بگیرد.
فرزند شما به عنوان یک کودک، سریع رشد می کند بنابراین طبیعی است که زیاد غذا 
بخورد؛ اما بین 2 تا 5 سال، اشتهای کودکانه ظاهر می شود. این مرحله حتی می تواند تا 
6 یا 7 سالگی هم ادامه پیدا کند. وقتی زمان غذا خوردن می رسد ممکن است کودکتان 
از خوردن امتناع کند و بگوید غذا را دوست ندارد یا میل ندارد. در نتیجه والدین سعی 
می کنند کودک را مجبور به خوردن نمایند، ممکن است او را تهدید کنند و یا حتی تنبیه 

کنند و اینجاست که وقت غذا خوردن تبدیل به جنگ می شود!
*فرا گرفتن غذا خوردن

شروع تغذیه ی تکمیلی، شروع معرفی مزه ها به کودک است. کودک در ابتدا فقط شیر 
می نوشد، با رشد کودک او شروع خواهد کرد به خوردن غذاهای جامد و مشتاق می شود 
غذاهای بیشتر و بیشتری را امتحان کند. کودک، عاشق غذا خوردن است؛ اما با بزرگ تر 
شدن، معمولًا تمایلش را به خوردن از دست می دهد. بعد از یک سالگی، فاکتورهای 
متعددی شروع به تأثیرگذاری بر تمایل کودک به خوردن می کند. سرعت رشد کودک افت 
می کند و زودتر سیر می شود. پدر و مادر نگران می شوند و مدام از پزشک سؤال هایی در 
مورد تغذیه ی کودک می پرسند. وقتی پدر و مادر در مورد تغذیه ی کودک نگران می شوند 
او را وادار می کنند بیشتر از نیازش غذا بخورد. شاید هم کودک را مجبور کنند حتی غذا و 
طعمی را که دوست ندارد بخورد؛ اما مشکل واقعی در مورد تغذیه ی کودک زمانی شروع 

می شود که وزنش تحت تأثیر قرار می گیرد.
*وقتی کودکتان نمی خواهد غذا بخورد

ممکن است اشتها نداشتن کودک، علتی در سلامتی او داشته باشد. یک بیماری 
مزمن، چیزی شبیه آنفلوانزا و یا یک عفونت حاد که کودک از خوردن امتناع می کند. این 
حالت برای مدت کوتاهی است و زمانی که احساس بهتری پیدا کند، اشتهای بیشتری 
خواهد داشت. یک مشکل اساسی دیگر هم زمانی است که کودک گرسنه است؛ اما 
دوست دارد گرسنگی اش را فقط با خوردن غذاهایی که به نظر خودش خوشمزه است 

جواب بدهد. پدر و مادر نقش کلیدی را در حل این مسئله دارند.
اگر نگرانی والدین محیطی پُرتنش در زمان صرف غذا ایجاد کند، نگرش کودک 
نسبت به غذا منفی تر خواهد شد. ضمناً اگر کودک فقط بخواهد غذاهایی که خودش 
می پسندد را بخورد و پدر و مادر نیز جواب خواسته اش را بدهند، انتظارات منفی در او 
جا خواهد افتاد. سپس این کودک از خوردن غذاهای معمول امتناع خواهد کرد زیرا 
می داند هر وقت گرسنه شود پدر و مادر هر چه که بخواهد به او خواهند داد. اگر چنین 
اختلافی ادامه پیدا کند، سلامت کودک تحت تأثیر قرار می گیرد. در نتیجه، پزشک 

ممکن است به والدین بگوید که کودک برای وزن گرفتن به کمک نیاز دارد.
*چگونه به کودک کمک کنید تا به شیوه ای سالم وزن بگیرد

بچه ها یاد می گیرند چه مقدار غذا باید بخورند تا احساس سیری کنند. اگر کودک 
شما سالم و شاد باشد و با سرعت خوبی رشد کند، نباید چندان نگران چند درصد این 
طرف و آن طرف شدن مراحل رشدش روی منحنی رشد باشید. شما باید تمرکز خود را 
روی ایجاد فضایی خوشایند و دلپذیر هنگام صرف غذا بگذارید و دقت کنید کودکتان 
تغذیه ای سالم داشته باشد. اما اگر کودک شما وزن چشمگیری کم کند، پزشک او به 

شما خواهد گفت که کودک برای وزن گرفتن نیاز به کمک دارد.
در ادامه توصیه هایی برایتان داریم که کمکتان می کند فرزندتان را به خوردن تشویق 
کنید: * غذاهای جدید را به شیوه ای جذاب و تدریجی به کودک معرفی کنید. اگر کودک 
مکرراً از خوردن سر باز می زند، سعی کنید غذای دیگری با همان ارزش غذایی به او 

بدهید.
* الگوی خوبی باشید. شاید بچه ها تمایلی به امتحان کردن غذاهای جدید نداشته 
باشند؛ اما اگر ببینند پدر و مادر آن را می خورند، دیر یا زود دلشان می خواهد آن ها نیز 
غذا را امتحان کنند. به همین دلیل مهم است که همه ی اعضای خانواده سر میز غذا با 

هم باشند و یک غذا را بخورند.
* از الویت های غذایی کودک در اضافه کردن غذایی جدید به رژیم غذایی او استفاده 
می توانید  شما  آشپزی.  زمینه ی  در  مخصوصاً  ندارد،  محدودیتی  خلاقیت  کنید. 
انتخاب هایی به کودک ارائه بدهید که تشویق به خوردن شود. ظاهر غذا اهمیت زیادی 

دارد پس ابتکار به خرج دهید.
*اگر کودک دوست ندارد غذای جدیدی بخورد، صبور باشید و به تلاش خود ادامه 
دهید. عصبانی نشوید. اگر کودک شما بدون اینکه واکنش منفی نشان بدهد از خوردن 
غذایی امتناع می کند، مثلًا تهوع یا استفراغ ندارد، کم کم یاد خواهد گرفت غذای جدید 
را نیز امتحان کند. بعد از عفونت طبیعی است که کودک کمی وزن کم کند اما این وزن از 
دست رفته فوراً برمی گردد. از اشتها و الویت های غذایی کودک در این زمان برای کمک 

به وزن گرفتن او استفاده کنید.
*در پایان

یادتان باشد تغذیه فقط برای وزن گرفتن نیست. مصرف زیاد غذاهای شیرین که 
فرآوری شده هستند و چربی های ترانس زیادی هم دارند نباید برای کمک به وزن گرفتن 
کودک استفاده شوند. چاقی کودکان یک معضل جدی است که باید به هر قیمتی شده 
از آن پیشگیری کنید. فراموش نکنید که زمان صرف غذا باید زمانی خوشایند برای تمام 
خانواده باشد. این فضا و رابطه ی مثبت بر اشتهای کودک اثر می گذارد. در واقع این اصل 
در مورد همه ی افراد و در هر سن و سالی صدق می کند. اگر کودک غذا خوردن را همراه 
با یک اتفاق خوب و دوست داشتنی دیگر مرتبط بداند، بهتر می تواند بر بی اشتهایی اش 
غلبه کند. اگر کودک شما خوب غذا نمی خورد، شاید پزشک او ویتامین ها یا مکمل های 

غذایی تجویز کند تا کودک سالم تر وزن بگیرد.

چرا خوابیدن در تاریکی توصیه می شود؟
کارشناسان سلامت به خوابیدن در محیط  تاریک تاکید دارند. اگر از جمله افرادی 
هستید که روی کاناپه و مقابل تلویزیون به خواب می روید یا ترجیح می دهید هنگام شب 
چراغ اتاق را روشن نگه دارید ضرورت دارد این عادت خود را ترک کنید زیرا سلامت تان را 
به خطر می اندازد. کارشناسان به افراد توصیه می کنند هنگام خواب چراغ ها را خاموش 
کنند زیرا بر کیفیت خواب اثر می گذارد. به هنگام تاریکی بدن سیگنالی دریافت می کند 
که به مفهوم زمان استراحت است. درحالیکه قرار گرفتن در معرض نور، ذهن و جسم را 
هوشیار ساخته و حتی هنگام شب به بیدار ماندن کمک می کند، ساعت زیستی بدن را 
مختل می سازد. خوابیدن در محیط روشن در هنگام شب ساعت خواب داخلی بدن را 
تغییر می دهد. همچنین نتایج مطالعه ای که اخیرا انجام گرفته نشان می دهد این کار خطر 
ابتلا به دیابت را افزایش می دهد. محققان آمریکایی بر این باورند که خوابیدن در فضای 
روشن شرایط را برای ابتلا به بیماری دیابت فراهم می سازد. در این مطالعه 20 فرد ۱8 تا 
۴0 ساله مورد بررسی قرار گرفتند.   محققان از این افراد درخواست کردند در اولین شب 
در محیطی کاملا تاریک استراحت کنند. در شب دوم نیمی از این افراد در اتاقی روشن 
و نیمی دیگر در محیط تاریک استراحت کردند. محققان نشانه های حیاتی این افراد، 
فعالیت امواج مغزی، حرکت چشم ها و پاهای آنان را هنگام خواب مورد بررسی قرار دادند. 
همچنین سطح هورمون ملاتونین این افراد اندازه گیری شده و تست گلوکز از آنان گرفته 
شد.   به گزارش تایمز آو ایندیا، یافته های بدست آمده نشان داد: خوابیدن در محیط روشن 
مقاومت به انسولین را افزایش می دهد که در نهایت به دیابت منجر می شود. همچنین 

خواب بی کیفیت، فرد را در معرض بیماری قلبی، سکته مغزی و چاقی قرارمی دهد.

پانکراتیت مزمن اغلب پس از یک دوره پانکراتیت حاد و احتمالا به واسطه مصرف 
بیش از حد نوشیدنی های الکلی شکل می گیرد.

پانکراس یا لوزالمعده غده بزرگی است که در پشت معده قرار دارد. این اندام نقش 
مهمی در روند گوارش انسان ایفا می کند. دو وظیفه اصلی پانکراس شامل ترشح 
آنزیم های گوارشی در روده برای کمک به گوارش غذا و ترشح هورمون هایی می 
شود که گلوکز در خون و چگونگی استفاده بدن از غذا برای انرژی را تنظیم می 

کنند.
پانکراس نسبت به بیماری مصونیت ندارد و اندامی مهم و در عین حال بسیار 
ظریف و حساس محسوب می شود. پانکراتیت در کنار سرطان پانکراس یکی از 
بزرگترین خطراتی است که این اندام را تهدید می کند. این شرایط موجب ملتهب 
شدن پانکراس می شود. آسیب پانکراس زمانی رخ می دهد که آنزیم های گوارشی 

پیش از ترشح در روده کوچک فعال شده و حمله به پانکراس را آغاز می کنند.
دو نوع پانکراتیت وجود دارند که شامل حاد و مزمن می شوند. در ادامه با این دو 

شرایط بیشتر آشنا می شویم.
*پانکراتیت حاد

پانکراتیت حاد شرایطی است که موجب بروز التهاب در پانکراس می شود. این 
التهاب اغلب کوتاه مدت است. پانکراتیت حاد شکل گیری دردی را به همراه دارد 
که شدت آن از خفیف تا ناراحتی شدید متغیر بوده و حتی به بیماری تهدیدکننده 
زندگی منجر می شود. در شرایطی که بیشتر افراد مبتلا به پانکراتیت حاد طی مدت 
کوتاهی پس از دریافت درمان بهبود می یابند، موارد شدیدی وجود دارند که می 
توانند به خونریزی در پانکراس، آسیب جدی بافت، عفونت، و تشکیل کیست منجر 
شوند. در صورت عدم درمان، پانکراتیت می تواند به اندام های حیاتی دیگر مانند 

قلب، ریه ها و کلیه ها آسیب وارد کند.
*پانکراتیت مزمن

پانکراتیت مزمن مشابه پانکراتیت حاد است، اما در این مورد التهاب بلند مدت 
است و شرایط بهتر نمی شود. در حقیقت، با گذشت زمان شرایط وخیم تر شده و 
می تواند به بروز آسیب دائمی منجر شود. پانکراتیت مزمن اغلب پس از یک دوره 
پانکراتیت حاد و احتمالا به واسطه مصرف بیش از حد نوشیدنی های الکلی شکل 
می گیرد. آسیب دیدگی پانکراس ناشی از مصرف الکل ممکن است برای سال ها 
هیچ علائمی نداشته باشد، اما پس از آن، فرد ناگهان با بروز علائم شدید پانکراتیت 

مواجه شود.

*علائم پانکراتیت حاد
علائم پانکراتیت حاد معمولا در قسمت بالایی شکم به همراه درد ناگهانی یا 
تدریجی ظاهر می شوند. این درد گاهی اوقات به کمر گسترش یافته و می تواند با 
شدت خفیف آغاز شود، اما پس از غذا خوردن تشدید شود. در صورت عدم درمان، 
درد اغلب شدید، پایدار و معمولا برای چندین روز ادامه می یابد. این شرایط کاملا 
جدی بوده و نیازمند مراقبت پزشکی فوری است که اغلب به ۳ تا 5 روز بستری 

شدن در بیمارستان منجر می شود.
از دیگر علائم می توان به تورم شکم و حساسیت به لمس در این قسمت، حالت 

تهوع و استفراغ، و همچنین تب و نبض سریع اشاره کرد.
*علائم پانکراتیت مزمن

همانند پانکراتیت حاد، بیماران مبتلا به پانکراتیت مزمن نیز درد در قسمت بالای 
شکم را تجربه خواهند کرد، اما ممکن است هیچ دردی نیز نداشته باشد. درد می 
تواند به کمر گسترش یافته و پس از غذا خوردن یا نوشیدن مایعات تشدید شود و 
حالتی پایدار و ناتوان کننده به خود بگیرد. در برخی موارد، درد به شدت زیاد می 

شود و سپس از بین می رود، اما این شرایطی رایج نیست.
بیمار می تواند با حالت تهوع، استفراغ، کاهش وزن، اسهال، مدفوع چرب یا 
روغنی و مدفوع آجری رنگ نیز مواجه باشد. افراد مبتلا به پانکراتیت مزمن حتی 
زمانی که اشتها و عادات غذا خوردن آنها عادی است با کاهش وزن مکرر مواجه 
می شوند. کاهش وزن به دلیل عدم ترشح کافی آنزیم های پانکراس برای گوارش 
غذا رخ می دهد،  که در نتیجه آن مواد مغذی به صورت عادی جذب نشده و به 
سوء تغذیه منجر می شود. بیماران مبتلا به پانکراتیت مزمن در معرض خطر ابتلا به 
دیابت قرار دارند زیرا ترشح هورمونی خاص در پانکراس که گلوکز خون را تنظیم می 

کند می تواند تحت تاثیر قرار بگیرد.
*دلایل پانکراتیت حاد

شایع ترین دلیل پانکراتیت حاد سنگ های صفراوی هستند. سنگ های صفراوی 
از مجرای مشترک صفرا عبور کرده و وارد روده کوچک می شوند. در ورودی روده 
کوچک، مجرای اصلی پانکراس به مجرای مشترک صفرا پیوسته یا در کنار آن قرار 
می گیرد. سنگ های صفراوی زمانی مساله ساز می شوند که در مجرای صفرا 
گیر کرده و جریان عادی مایع پانکراس را مسدود می کنند. این به آسیب دیدگی 
پانکراس منجر می شود و همچنین می تواند بازگشت صفرا به مجرای پانکراس 
را موجب شود. این که سنگ های صفراوی چگونه موجب پانکراتیت می شوند 

همچنان نامشخص است، اما آنچه می دانیم این است که قطعا ارتباطی بین این 
دو وجود دارد.

از دیگر دلایل پانکراتیت حاد می توان به سطوح بالای تری گلیسیرید در خون، 
برخی داروهای مصرفی، سطوح بالای کلسیم در خون و مصرف الکل اشاره کرد.

*دلایل پانکراتیت مزمن
تقریبا 70 درصد موارد پانکراتیت مزمن به دلیل مصرف بلند مدت الکل شکل می 
گیرند و 20 تا ۳0 درصد موارد دلیل نامشخصی دارند. هر مورد دیگر به طور معمول 
ناشی از سنگ های صفراوی، اختلال مادرزادی پانکراس، فیبروز کیستیک، تری 
گلیسیرید بالا، و مصرف برخی داروها شکل می گیرد. همچنین، بیماری های 
خودایمنی، انسداد مجرای پانکراس یا مجرای مشترک صفرا، و سابقه خانوادگی 

پانکراتیت از دیگر دلایل بالقوه هستند.
*عوامل خطرآفرین برای پانکراتیت حاد

در بیشتر موارد، پانکراتیت می تواند برای هر فردی رخ دهد، اما احتمال بروز آن در 
افراد مبتلا به سنگ های صفراوی یا آنهایی که الکل مصرف می کنند، بیشتر است. 
سنگ های صفراوی می توانند یکی از نخستین نشانه های این شرایط باشند زیرا 

مجرای پانکراس را مسدود کرده و در نهایت موجب پانکراتیت حاد می شوند.
*عوامل خطرآفرین برای پانکراتیت مزمن

برخلاف پانکراتیت حاد، تعداد عوامل خطرآفرین برای پانکراتیت مزمن محدود 
هستند که از آن جمله می توان به مصرف الکل در بلند مدت، برخی بیماری های 
ارثی، مانند فیبروز کیستیک، سنگ های صفراوی و شرایطی مانند تری گلیسیرید 

بالا و لوپوس اشاره کرد.
همچنین، پانکراتیت مزمن بین افراد بازه سنی ۳0 تا ۴0 سال شایع تر است و 

مردان بیشتر از زنان به آن مبتلا می شوند.
*درمان پانکراتیت حاد

بیماران مبتلا به پانکراتیت حاد اغلب در بیمارستان بستری شده و مایعات و 
داروهای ضد درد را از طریق تزریق وریدی دریافت می کنند. در بسیاری موارد، 
 )ICU( علائم به اندازه ای شدید هستند که بیماران راهی بخش مراقبت های ویژه
می شوند. آنها در این بخش به دقت زیر نظر قرار خواهند گرفت زیرا پانکراتیت می 

تواند به قلب، ریه ها، و کلیه ها آسیب وارد کند.
برخی موارد پانکراتیت شدید می تواند به مرگ بافت پانکراس منجر شود. در این 
موارد، اگر عفونت شکل بگیرد ممکن است عمل جراحی برای برداشتن بافت مرده 

یا آسیب دیده نیاز باشد.
در صورت درمان مناسب، حمله ناشی از یک پانکراتیت حاد تنها چند روز ادامه 
دارد. همان گونه که پیشتر اشاره شد، این شرایط اغلب به واسطه سنگ های 
صفراوی رخ می دهد. در برخی موارد، کیسه صفرا ممکن است برداشته شود یا 
انجام عمل جراحی روی مجرای صفرا نیاز باشد. پس از برداشتن سنگ های 

صفراوی و از بین رفتن التهاب، پانکراس معمولا به شرایط عادی باز می گردد.
*درمان پانکراتیت مزمن

درمان پانکراتیت مزمن نسبت به حاد دشوارتر است. در واقع، بهترین و تنها کاری 
که می توان برای این بیماران انجام داد کمک به مدیریت درد و ارائه راهنمایی هایی 
درباره تغییرات غذایی، مانند دنبال کردن یک رژیم غذایی کم چربی است که می 
توانند به بهبود شرایط کمک کنند. همچنین، بیماران مبتلا به پانکراتیت مزمن 

آنزیم های پانکراسی و هورمون تنظیم کننده گلوکز خون دریافت می کنند.
در موارد شدید، عمل جراحی برای کمک به تسکین شکم درد، بازگرداندن جریان 
آنزیم های گوارشی یا هورمون ها، درمان پانکراتیت مزمن ناشی از انسداد مجرای 

پانکراس، یا کاهش فراوانی حملات انجام می شود.
همچنین، تغییراتی در سبک زندگی شامل رژیم غذایی و توقف نوشیدن الکل و 

سیگار کشیدن به بیماران توصیه خواهد شد.
*آیا پانکراتیت قابل پیشگیری است؟

با توجه به این حقیقت که پانکراتیت در درجه نخست به واسطه مصرف الکل رخ 
می دهد، در بیشتر مواقع شرایطی قابل پیشگیری است. همچنین، سنگ های 
صفراوی یکی دیگر از دلایل شایع پانکراتیت هستند، از این رو، اتخاذ اقداماتی در 
راستای پیشگیری از این شرایط مفید خواهد بود. برای عوامل خطرآفرین و دلایل 

شایع دیگر، پیشگیری اندکی دشوارتر است.

وقتی پانکراس ملتهب می شود

علمی و سلامت 

آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای / خانم داود سالمی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت ششدانگ یکدستگاه 
آپارتمان مسکونی واقع در طبقه دوم سمت شمالی بمساحت ۱6۴/6۳ مترمربع بشماره پلاک ۱۴226 از ۱56 اصلی مفروز از پلاک 
۱۴۱۱0 فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج مورد ثبت – صفحه – دفتر – بنام متقاضی ثبت و سند بشماره چاپی 
828۳۳ و دفتر الکترونیکی ۱۳9620۳۳۱0090۳۴۳80 صادر و تسلیم گردید که بعلت جابجایی سهل انگاری مفقود گردیده است لذا 
تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است . لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده ۱20 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی 
به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت 
مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد .
 م/75688 - شوش پاشا – رئیس ناحیه ۱ 

-------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت آبا آروین خاک بنیان با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱6۳۴2 و شناسه ملی ۱۴0082۴5756 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳98/02/0۴ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان محمد اسدیان به شماره ملی 
0۳850۴9۴0۴ به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 500.000 ریال سهم الشرکه ، سعید سلمانی به شماره ملی 0۳86۳276۳7 به 
سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( ، محمدمسعود اسدی قمی به شماره ملی 0۳706۳92۳5 به سمت عضو هیئت 
مدیره ) خارج از شرکاء ( برای مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاءدار با امضاء رئیس هیئت مدیره آقای محمد 

اسدیان همراه با مهر شرکت معتبر می باشد و کلیه اوراق اداری با امضاء مدیرعامل آقای سعید سلمانی و مهر شرکت معتبر می باشد .
 آ اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )46778۱(

-------------------------------
آگهی تاسیس

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود توسعه گران جوان فناوری اطلاعات کارن درتاریخ ۱۳97/۱2/۱۴ به شماره ثبت ۱6288 به شناسه 
ملی ۱۴008۱997۴۱ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:موضوعات مربوط به تجارت الکترونیک مشاوره و نظارت بر اجرای طرح های انفورماتیکی، شبکه داده ها )ارائه اجرا و پشتیبانی( تولید 
و ارائه رایانه  ، تولید و ارائه دستگاه های جانبی، تولید و پشتیبانی نرم افزارهای سفارش مشتری، ارائه و پشتیبانی بسته های نرم افزاری و 
CD اطلاعاتی تولید داخل، خدمات شبکه های اطلاع رسانی فعالیت بازار یابی غیر هرمی و غیر شبکه ای درصورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، 
شهر قم، انقلاب ، کوچه طالقانی 98 ]انقلاب 26[ ، کوچه ۳)کوزه گران( ، بن بست ))مهدیزاده(( ، پلاک ۱2 ، طبقه همکف کدپستی 
۳7۱57۳۳۳88 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱200000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای مصطفی 
متقی قانع به شماره ملی 0۳7۱0۳۱۳0۳ دارنده ۴۴۴000 ریال سهم الشرکه آقای محمدتقی فخار قابل به شماره ملی 0۳860۳۳7۱۴ 
دارنده ۳۱2000 ریال سهم الشرکه توسعه تجارت ایده های برتر تاب تک به شناسه ملی ۱۴005727۱27 و به نمایندگی علی یزدی 
نژاد به شماره ملی 0۳8۴۱890۱6 دارنده ۴۴۴000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای مصطفی متقی قانع به شماره ملی 
0۳7۱0۳۱۳0۳و به سمت مدیرعامل به مدت 2 سال و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای محمدتقی فخار قابل به 
شماره ملی 0۳860۳۳7۱۴و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود توسعه تجارت ایده های برتر تاب تک به شناسه ملی 
۱۴005727۱27 و به نمایندگی علی یزدی نژاد به شماره ملی 0۳8۴۱890۱6و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان 
حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی باامضاء مدیرعامل و رییس 
هیئت مدیره همراه با مهر شرکت و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات 
مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ۱9 دی جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله 

اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )47۲۱۰5(

-------------------------------
آگهی تاسیس

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود اوراسیا پترو انرژی کاران ایپکچی درتاریخ ۱۳97/۱0/۱۱ به شماره ثبت ۱6۱۱۳ به شناسه ملی 
۱۴0080۴85۳2 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:- تهیه و فرآوری و توزیع فرآورده های نفتی در خصوص استحصال هیدروکربن از لاستیک فرسوده ، مدیریت مهندسی MC ، طراحی 
و مهندسی و اجرا و نظارت خطوط پالایشگاهی و پتروپالایشگاهی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع زیربط در داخل و 
خارج از کشور، خرید، فروش و نصب و نظارت ماشین آلات و تجهیزات مرتبط با پالایشگاه ها و پتروپالایشگاه ها درصورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع زیربط . عرضه اولیه به روش بوک بیلدینگ طراحی،مشاوره، نصب و راه اندازی و اجرا و تعمیرات و مهندسی و 

بهره برداری و مشارکت در ساخت و احداث نیروگاه های خورشیدی و تجدیدپذیر خرید و فروش و تولید و پخش واردات و صادرات 
و ترخیص و خدمات پس از فروش کلیه کالاهای مجاز بازرگانی در خصوص پنل های خورشیدی و تجهیزات مربوط به انرژی های 

تجدیدپذیر و مولدهای نیرو انجام کلیه امور کشاورزی، کاشت، داشت، برداشت، صنایع تبدیلی، کشت و صنعت ، احداث گلخانه، 
بهره برداری و خرید و فروش، صادرات و وادرات و ترخیص و اجاره ادوات کشاورزی اخذ و اعطای نمایندگی شرکت های معتبر داخلی و 
خارجی اخذ وام و تسهیلات بانکی به صورت ارزی و ریالی از کلیه بانکها و موسسات مالی و اعتباری داخلی و خارجی گشایش اعتبارات 
و ال سی برای شرکت نزد بانکها ترخیص کالا از کلیه گمرکات داخلی ، ایجاد شعب و نمایندگی در سراسر کشور و خارج از کشور برپایی 
غرفه و شرکت در کلیه نمایشگاه ها ی معتبر داخلی و خارجی و بین المللی عقد قرارداد با کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی شرکت در 
مناقصات و مزایدات و پیمانها، توافقنامه به هر شکلی اعم از دولتی و خصوصی و بین المللی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم 
از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، دهستان قمرود ، 
آبادی شهرک صنعتی محمودآباد، شهرک صنعتی محمودآباد ، بلوار امام علی ، کوچه امام علی 5 ، پلاک SM228 ، 0 ، طبقه همکف 
کدپستی ۳7۳۳۱9۳۳۴۴ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱50000000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از 
شرکا آقای محمد جواد ایپکچی به شماره ملی 09۴0990806 دارنده ۱۴2500000000 ریال سهم الشرکه خانم فاطمه جعفربیگلو 
به شماره ملی ۱۳78۳5۱5۱7 دارنده 7500000000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای محمد جواد ایپکچی به شماره ملی 
09۴0990806و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود خانم فاطمه جعفربیگلو به شماره 
ملی ۱۳78۳5۱5۱7و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از 
قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء آقای محمد جواد ایپکچی همراه 
با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ۱9 دی جهت درج آگهی های شرکت تعیین 

گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )47۲۱۰8(

-------------------------------
»دادنامه«

شماره پرونده : 97060۳/ح                                                      مرجع رسیدگی: شعبه دوم شورای حل اختلاف
شماره دادنامه: 97/۱0/9-970997۴6۱820085۴

خواهان: شرکت تعاونی ثامن با وکالت حجت اله یوسفی پوشانلوئی - آدرس: خ امام روبروی پمپ بنزین مرزبان دفتر وکالت یوسفی
خوانده: ۱-تاروردی حسن خانی کهنه شهری - آدرس: ارومیه شهرک فرهنگیان خ جنوبی 2-مجید دهاتی کهنه شهری - آدرس: تازه 

شهر خ امیر کبیر تقاطع فردوسی
مطالبه وجه

شورا پس از مشاوره با اعضاء و بررسی اوراق و محتویات پرونده و با استعانت از درگاه خداوند متعال ختم دادرسی را اعلام و بشرح آتی 
مبادرت به انشاء رای می نماید.

)رأی شورا(
در خصوص دادخواست شرکت تعاونی ثامن با وکالت حجت اله یوسفی یوشانلوئی به طرفیت تاروردی حسن خانی کهنه شهری فرزند 
اصغر 2-مجید دهاتی کهنه شهری فرزند خلیل به خواسته مطالبه وجه از بابت اعطای وام به میزان ۱25/000/000 ریال به انضمام هزینه 
دادرسی و حق الوکاله وکیل و تاخیر تادیه بصورت تضامنی شورا با بررسی اوراق و محتویات پرونده و اظهارات وکیل خواهان و قرار دادهای 
تنظیمی بانکی وام گیرنده و ضامن آن را امضا نموده و خواندگان متعهد پرداخت آن شده اند و علی رغم ابلاغ اخطاریه خواندگان جهت 
حضور در جلسه شورا حاضر نشده لایحه و دلابل پرداخت دین ارائه نکرده اند و در نتیجه کل دعوا را مصون از هرگونه تعرض گذاشته اند 
لذا شورا با احراز اشتغال دمه خواندگان دعوی خواهان را وارد دانسته استناداً به ماده ۱98 ق.آ.د.م حکم بر محکومیت خواندگان به صورت 
تضامنی به پرداخت مبلغ ۱25/000/000 ریال از بابت اصل خواسته و مبلغ ۳/622/600 ریال هزینه ابطال تمبر و خسارات تاخیر تادیه 
از تاریخ 97/9/8 لغایت اجرای کامل حکم و حق الوکاله وکیل در حق خواهان صادر و اعلام میدارد رای صادره غیابی بوده ظرف بیست 
روز از تاریخ ابلاغ قابل واخواهی در این شورا و پس از 20 روز دیگر قابل تجدید نظر خواهی در محاکم محترم دادگستری سلماس می باشد.
الهوردیان – قاضی شعبه دوم شورای حل اختلاف سلماس

-------------------------------

»مفقودی«
برگ کمپانی)سند( و برگ سبز موتور سیکلت همتاز به شماره پلاک ۳76/698۱۴ مدل ۱۳9۳ به رنگ سیاه به 
شماره موتور 0۱۴9NBR200۱۱6 و شماره شاسی ۱50Z9۳0۱2۳۳***NBF به نام اینجانب میلاد سبزی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
سردشت

در راستای اجرای ماده ۲5 آئین نامه مورخ 
94/6/4 هیات محترم وزیران ، دفاتر 

خدمات مسافرتی جهانگردی و هوایی قم 
اقدام به تاسیس انجمن حرفه ای نموده 
است. لذا از همکاران محترمی که تمایل 

به عضویت دارند، دعوت به عمل می 
آید به آدرس خیابان جمهوری کوچه ۲3 

ساختمان سینا طبقه یک مراجعه فرمایند. 

رئیس انجمن حرفه ای دفاتر خدمات مسافرتی قم 

دعوت به عضویت 
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گوجه فرنگی سرشار از اسید سیتریک و اسید مالیک است. 
انباشت بیش از حد این مواد در معده می تواند موجب سوزش 
سردل و بارگشت اسید معده به مری شود زیرا افزایش اسید 

معده برای تجزیه غذای مصرفی صورت می گیرد.
گوجه فرنگی فواید سلامت مختلفی از جمله بهبود سلامت 
قلب، جوان سازی پوست و تقویت سوخت و ساز بدن را ارائه می 
کند. اما مصرف بیش از حد از محصولی مفید نیز می تواند با 

پیامدهای ناخوشایندی همراه باشد.
گوجه فرنگی نیز از این قاعده مستثنا نیست و مصرف بیش از 
حد آن می تواند با برخی عوارض جانبی که برای بدن و سلامت 

انسان مضر هستند، همراه باشد.
*اسهال

گوجه فرنگی خام مستعد آلودگی با باکتری سالمونلا است که 
موجب اسهال می شود. افرادی که به عدم تحمل گوجه فرنگی 
مشکلات  برای  بیشتری  خطر  معرض  در  نیز  هستند  مبتلا 

گوارشی قرار دارند. مطالعه ای که توسط کتابخانه ملی پزشکی 
آمریکا منتشر شد، نشان داد که گوجه فرنگی های آلوده موجب 

شیوع سالمونلا در شهر نیوپورت بودند.
*سنگ های کلیه

مصرف بیش از حد گوجه فرنگی می تواند موجب تشکیل 
سنگ های کلیه شود. گوجه فرنگی سرشار از اگزالات و کلسیم 
است و مصرف بیش از حد این مواد مغذی تجزیه آنها را دشوار 
می سازد. مواد مغذی اضافه در بدن انباشته شده و احتمال 

تشکیل سنگ های کلیه را افزایش می دهد.
*درد مفاصل

تورم و درد مفاصل یکی از شایع ترین عوارض جانبی مصرف 
بیش از حد گوجه فرنگی است. این محصول سرشار از سولانین 
است که این ترکیب موجب انباشت کلسیم در بافت ها می شود. 

مقادیر بیش از حد موجب التهاب و بدن درد می شود.
*بازگشت اسید معده

گوجه فرنگی سرشار از اسید سیتریک و اسید مالیک است. 
انباشت بیش از حد این مواد در معده می تواند موجب سوزش 
سردل و بارگشت اسید معده به مری شود زیرا افزایش اسید 
معده برای تجزیه غذای مصرفی صورت می گیرد. به افرادی که 
از استرس گوارشی یا بیماری بازگشت اسید معده به مری رنج 
می برند توصیه می شود تا از مصرف گوجه فرنگی بیش از دوز 

توصیه شده در هفته پرهیز کنند.
*لیکوپنودرمی

لیکوپن رنگدانه ای کاروتنوئیدی در گوجه فرنگی، توت ها و 
میوه های قرمز رنگ دیگر است. این ماده سلامت قلب را بهبود 
می بخشد و از انسان در برابر سرطان قلبی عروقی محافظت 
می کند. اما زمانی که میزان مصرف گوجه فرنگی شما بیش از 
حد است، مقادیر زیادی لیکوپن وارد بدن می شود که ممکن 
است به تغییر رنگ پوست منجر شود. از این رو، مصرف 75 
لیکوپنودرمی  از  پیشگیری  برای  روز  در  لیکوپن  گرم  میلی 

)Lycopenodermia( توصیه شده است.
*واکنش های آلرژیک

گوجه فرنگی سرشار از هیستامین ها است که این ترکیبات 
سیستم ایمنی را برای حمله به تهدیدات خارجی فعال می 
کنند. مصرف بیش از حد مواد غذایی سرشار از این ترکیب ابتلا 
به راش های پوستی را به همراه داشته و موجب واکنش های 
آلرژیک می شود. برای افرادی که از نظر پزشکی به میوه آلرژی 
دارند، ممکن است علائمی مانند عطسه، تورم زبان، دهان و 

صورت و حتی تحریک گلو و تنگی نفس شکل بگیرند.
*مسمومیت

هستند.  سمی  انسان  بدن  برای  فرنگی  گوجه  های  برگ 
مصرف برگ های گوجه فرنگی می تواند به تحریک شدید گلو 
های  اسپاسم  سردرد،  اسهال،  سرگیجه،  استفراغ،  دهان،  و 
خفیف و برای افرادی که به گوجه فرنگی آلرژی دارند حتی به 

مرگ منجر شود.

عوارض جانبی مصرف بیش از حد گوجه فرنگی
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رگ حیات تالاب مُره قطع می شود

مرگ تدریجی یک تالاب 

قطع حقابه حوض مره، خسارات جبران ناپذیری را به تالاب حوض سلطان و دریاچه 
نمک وارد می کند که پیامد آن، افزایش مشکلات زیست محیطی است که بخش زیادی از 

جمعیت کشور را در برخواهد گرفت.
 مطالعات طرحی به تازگی در اداره کل منابع طبیعی استان قم به اتمام رسیده که در 
صورت تأیید و تصویب آن، بخشی از حقابه »تالاب مره« یکی از پنج تالاب استان قطع 

می شود.
هدف از این طرح که از آن به عنوان »پخش سیلاب« یاد می شود، هدایت جریانات 

سیلابی رودخانه شور است که از سمت شمال وارد استان می شود.
در حالی قرار است با ایجاد کانالی بخشی از آب این رودخانه به عنوان پخش سیلاب 
منتقل شود که در زمان احداث بزرگراه قم – گرمسار برای پخش سیلاب های احتمالی 

زیرگذری در حدود 70 کیلومتری قم در این بزرگراه ایجاد شده است.
این بدان معناست که پیش از این برای زمان های وقوع سیلاب در رودخانه، تمهیدات لازم 
در نظر گرفته شده و در مواقع عادی نیز، آبی که در رودخانه شور جاری است به تالاب مره 

می ریزد که تصاویر ماهواره ای هم سند محکمی بر این ادعا است.
اما با اجرای طرح جدید، آب این رودخانه در هر صورت منتقل می شود و به نوعی رگ 

حیات تالاب مره قطع خواهد شد و به مرگ این تالاب می انجامد.
تالاب مره که از آن به عنوان »گوهری در دل کویر« یاد می شود، در شمال استان قم قرار 
دارد که در فصل تابستان به علت خشکی به عنوان یکی از کانون های ریزگردها محسوب 

می شود.
بر اساس گفته مسؤولان محیط زیست استان قم با تخصیص حقابه زیست محیطی به 
تالاب مره می توان در فصل زمستان اکوسیستم تالاب را حفظ و در فصل تابستان نیز از 

ایجاد کانون های ریزگرد در فاصله 70 کیلومتری استان تهران جلوگیری کرد.
تالاب ها با تلطیف آب و هوا، نقش مؤثر و مهمی در سلامت انسان دارند و موجب تعدیل 
درجه حرارت می شوند، علاوه بر آن در تقویت ذخایر آب های زیرزمینی نقش مؤثری دارند.
تالاب ها ضمن اینکه سیل گیر مناسبی هستند، امکان ایجاد پوشش گیاهی در مناطق 
اطراف خود را افزایش می دهند که به این دلیل امکان اقامت پرندگان آبزی و غیر آبزی را در 

کنار تالاب ها فراهم می آورند.
حال با این تفاسیر طرح »پخش سیلاب رودخانه شور« که قرار است با حدود ۴ میلیارد 
تومان اعتبار از صندوق توسعه ملی به اجرا برسد، می تواند زیان های غیرقابل جبرانی را به 
دنبال داشته باشد زیرا آب رودخانه شور، ابتدا وارد تالاب مره شده و وقتی ارتفاع آب در این 
حوض به چند متر رسید، وارد حوض سلطان می شود و هنگامی که آب در حوض سلطان 
بالا آمد به طرف حوض مره باز می گردد و آن را لبریز می کند و در صورت تداوم ورود آب به 

حوض مره، به سمت دریاچه نمک سرازیر می شود.
به زبان ساده تر قطع حقابه حوض مره، خسارات جبران ناپذیری را به تالاب حوض سلطان 
و دریاچه نمک وارد می کند که پیامد آن افزایش مشکلات زیست محیطی است که بخش 

زیادی از جمعیت کشور را در برخواهد گرفت.
هر چند موافقان این طرح، کنترل ریزگردها، افزایش پوشش گیاهی و تولیدات مرتعی 
و دامی را از مزایای اجرای آن می دانند اما قطعاً آنچه مشخص است کارکرد تالاب ها در 
جلوگیری از ریزگردها و مشکلات زیست محیطی بسیار بیشتر از آنچه است که طراحان 

طرح »پخش سیلاب رودخانه شور« به دنبال آن هستند.
حتی مدیرکل محیط زیست استان نیز نگرانی هایی از اجرای این طرح دارد و معتقد است 

اغلب پروژه های این چنینی در نهایت به کشاورزی ختم می شود که این مطلوب نیست.
سیدرضا موسی مشکینی می گوید: »چند قطره حقابه ای که از رودخانه شور دریافت 
می کنیم به بهانه تالاب است و اگر این کار صورت بگیرد می تواند کل این موضوع را منتفی 

کند«.
حال با توجه به نقاط مبهمی که در طرح »پخش سیلاب رودخانه شور« وجود دارد مدیران 
منابع طبیعی استان باید پیش از اجرا، آن را با شفافیت و جزییات بیشتری برای متخصصان 
و کارشناسان مرتبط به اشتراک بگذارند و با کارشناسی دقیق، طرح را عملیاتی کنند تا در 
صورت اجرای آن، به سرنوشت قطع شدن حقابه رودخانه قمرود یا طرح نیمه کاره مونوریل 

با میلیاردها تومان هزینه بر روی دست شهر، مواجه نشویم.

رئیس اداره ستاد هماهنگی بازآفرینی شهری استان اصفهان اعلام کرد

پیگیری جذب اعتبار 72000 میلیون ریال 
جهت بازآفرینی شهری

رئیس اداره ستاد هماهنگی بازآفرینی شهری اداره کل راه وشهرسازی استان اصفهان 
گفت :از ۱07 شهر استان اصفهان 8۴ شهر دارای محدوده مصوب بافت ناکارآمد شهری 
به مساحت حدود 9775 هکتار و همچنین ۱5 شهر در حال گذراندن مراحل نهایی ابلاغ 

محدوده مصوب بافت ناکارآمد شهری به مساحت حدود ۳97 هکتار است.
امیر زاغیان با اشاره به بودجه ابلاغی در سال ۱۳97 جهت برنامه ها و اقدامات انجام 
شده در بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری استان اظهار داشت: در ردیف بودجه ای 
اعلام شده سازمان برنامه و بودجه کشور جمعا ۳8.888میلیون ریال به ۱8 پروژه جاری و 
9 پروژه پیشنهادی جدید در سطح استان اصفهان تخصیص داده شده و همچنین طبق 
موافقتنامه اعتبارات کمك های فنی و اعتباری مصوب سال ۱۳97 ابلاغی سازمان برنامه 
و بودجه جمعاٌ مبلغ 5۳۱.۱9۱ میلیون ریال جهت تخصیص به پروژه های تعریف شده 
مصوب اقدام مشترك ستاد بازآفرینی شهری در 7 شهر استان اصفهان که شامل ۱8 محله 
می باشد در حال جذب و انعقاد قرارداد است. وی به بودجه پیشنهادی در سال ۱۳98 
نیز اشاره داشت و گفت: بودجه امسال طبق سقف اعلامی شرکت بازآفرینی شهری 
ایران در سه ردیف بودجه ای جمعاٌ بالغ بر 72.66۳ میلیون ریال میباشد، که بر این 
اساس مبلغ ۳9.058 میلیون ریال جهت  تخصیص به 22پروژه های جاری) نیمه تمام( 
و مبلغ۳۳.605 میلیون ریال جهت تخصیص به ۱9 پروژه جدید پیشنهاد گردیده که در 
حال حاضر در حال پیگیری جهت اخذ تاییده نهایی از دفاتر تخصصی شرکت بازآفرینی 
شهری ایران میباشد   زاغیان در ادامه از میزان تسهیلات اعطایی و تعداد متقاضیان معرفی 
شده به بانك عامل گزارش داد و عنوان داشت: در اجرای مصوبۀ هیأت وزیران، ودر راستای 
تحقق قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن و قانون حمایت از احیاء بهسازی 
و نوسازی بافت های فرسوده و ناکارامد شهری و سکونتگاههای غیر رسمی و تأمین مسکن 
گروه های کم درآمد و زوج های جوان میزان تسهیلات اعطایی سال ۱۳97 در سطح شهر 
اصفهان بالغ بر ۱.222 واحد و در سطح شهرستانها ۴2۱ واحد به بانك مسکن معرفی 
گردیده وتعداد ۱7 فقره تسهیلات ودیعه اسکان موقت در سطح استان اصفهان معرفی و 
همچنین 2.2۳8 فقره پاسخ به استعلامهای محدوده بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری 

استان اصفهان انجام گردیده است.
 

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم:

10 هزار و 189 بی  سواد درقم با سواد می شوند
معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: باسواد کردن ۱0 هزار و ۱89 تن 
بی سواد در گروه سنی ۱0 تا ۴9 سال، در سال جاری به شورای سواد آموزی استان ابلاغ  

شده است.
شورای  جلسه  در  دوشنبه  روز  نیا  قاسمی  محمدرضا  المسلمین  حجت الاسلام  و 
سوادآموزی در سالن جلسات معاونت سیاسی و امنیتی استانداری قم ادامه داد: دراین 

راستا 5 درصد کلاس ها نیز برای افراد بی سواد بین 50 تا 65 سال برگزار می شود.
وی با اشاره به ادامه روند شناسایی بی سوادان در سطح روستاهای استان گفت: اولویت 
سوادآموزی کشور تا پایان برنامه ششم، باسواد کردن افراد بی سواد بین ۱0 تا ۴9 سال 
است.  وی تأکید کرد: با دستور وزیر آموزش و پرورش شورای پشتیبانی سوادآموزی هر سه 

ماه یک بار باید تشکیل  شده و روند اجرای مصوبات و اقدامات در آن بررسی و رصد شود.
قاسمی نیا ادامه داد: شورای سوادآموزی قم آمادگی دارد در زمینهٔ آموزش مهارتهای 
زندگی و ارتباطی، ارائه مشاوره  های فرهنگی در قالب فرهنگ ایرانی اسلامی و تحکیم 

بنیان خانواده و همچنین آموزش های عمومی و جمعیت به فعالیت بپردازد.
وی درادامه با اشاره به گستره برگزاری کلاس های سوادآموزی در قم عنوان کرد: سال 

گذشته 550 کلاس سوادآموزی در سطح استان برگزارشده است.
قاسمی نیا افزود: آمار بی سوادان استان در گروه ۱0 تا ۴9 سال، ۳۳ هزار تن، طبق آمار 
رسمی و سرشماری سال 95می باشد. وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در قم 
چهار محل برای تشکیل کلاس های سوادآموزی وجود دارد که سال گذشته برای 2 هزار 
بی سواد، 50 عنوان کلاس درس ترتیب یافته است. قاسمی افزود: در محل یادگیریهای 
محلی علاوه بر مسئله سوادآموزی، مهارت آموزی نیز به صورت رایگان به افراد متقاضی 
ارائه می شود. وی در ادامه تصریح کرد: برای با سواد کردن هر فرد معلول نیز یک میلیون 
و هشتصد هزار تومان به مددکار مربوطه حق  الزحمه پرداخت می شود، هزینه سواددار 
کردن یک فرد عادی 8۳0 هزار تومان است. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
اینکه ریشه کردن کردن بی سواد نیازمند همکاری کلیه دستگاه های اجرایی است ، گفت: 
دانشگاه علوم پزشکی قم باید مشخصات بی سوادان استان در قالب طرح جامع سیب که 
در زمینهٔ بهداشت بوده را تا قبل از پایان سال گذشته به شورای سوادآموزی استان ارائه دهد 

که تاکنون این اقدام را انجام نداده است.

در جلسه ستاد تسهیلات زائران استان قم مطرح شد

قم آماده برگزاری باشکوه آیین معنوی 
شب های قدر

دستگاه های اجرایی قم روز دوشنبه در جلسه ستاد تسهیلات زائران آمادگی خود را برای 
خدمات رسانی هرچه بهتر به زائران و شب زنده داران در شب های قدر تاکید کردند.

معاون اجرایی حرم مطهر حضرت معصومه)س( در این جلسه، گفت: برای تأمین امنیت 
در برگزاری شب های قدر هماهنگی های خوبی با نهادهای مسئول و متولی نظامی و 

انتظامی انجام  گرفته است.
در  برادران  استقرار  برای  شده  گرفته   نظر  در  محل های  بابیان  نژاد  محمود  هادی 
شب های قدر گفت: رواق های بالاسر و شهید مطهری، مسجد علامه طباطبایی،صحن 
صاحب الزمان و شبستان امام خمینی مهم ترین محل های در نظر گرفته  شده برای ورود 
برادران در حرم مطهر همزمان با شب های قدر می باشد. وی افزود: رواق امام رضا)ع(، 
شبستان های مسجد اعظم و نجمه خاتون و بالکن های شرقی شبستان امام خمینی )ره(
برای استقرار بانوان دیده شده است. معاون اجرایی حرم مطهر حضرت معصومه)س( ادامه 
داد: میدان آستانه، میدان امام خمینی)ره( و صحن های فاطمی و جوادالائمه)ع( نیز برای 
استقرار شهروندان به صورت خانوادگی در نظر گرفته شده است. وی با اشاره به زمان بندی 
برگزاری مراسم شب های قدر در حرم مطهر گفت: برنامه های حرم از ساعت 22 شب آغاز 
و تا 2 و ۳0 دقیقه بامداد ادامه خواهد داشت. وی همچنین در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: مشکل پارکینگ و خروج خودروها از پارکینگ صحن شرقی و تداخل در پایان 
مراسم مسجد مقدس جمکران و حرم مطهر از مسائلی بوده که باید نسبت به آن برنامه ریزی 

دقیقی انجام داد.
معاون خدمات زائران مسجد جمکران نیز در این جلسه، تصریح کرد: از آنجایی که شب 
بیست و سوم ماه رمضان امسال با شب چهارشنبه همزمان شده انتظار می رود شب بسیار 

پرتراکمی در انتظار این مکان مقدس بنابراین باید تدابیر لازم باید اندیشیده شود.
ابراهیم صدوقی بیان کرد: برای مفروش کردن صحن ۴0 هزار متری امام مهدی، مسجد 
جمکران مشکل داشته و انتظار می رود مسئولان استان یک چهارم از هزینه های آن را 
متقبل شوند. وی با اشاره به حجم زیاد تردد در مسجد جمکران در شب های قدر ادامه داد: 
در شب های قدر باید نسبت به سهولت تردد ناوگان اتوبوس رانی درون شهری و همچنین 

اتوبوس های برون شهری تدبیر شود.
معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران تصریح کرد: رأس ساعت 2 و ۳0 دقیقه بامداد 

مراسم شب های قدر در مسجد مقدس جمکران به پایان می رسد.
وی خاطرنشان کرد: پلیس راه درصورتی که از پارک خودرو در رینگ نخست مسجد 
مقدس جمکران جلوگیری کند بسیاری از مشکلات سال های گذشته در مسئله حمل  و 

نقل برطرف می شود.
سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم نیز در ادامه این جلسه، بیان 
کرد: در حوزه پیش بیمارستانی و اورژانس ۱۱5 جلسات متعددی برای اقدام های موردنیاز 

و به موقع برگزارشده است.
مهدی فراهانی اضافه کرد: درمجموع 57 دستگاه آمبولانس، بالگرد و دیگر خودروهای 

امدادی همزمان با شب های قدر در خدمت شهروندان قرار خواهد گرفت.
داشت:  اظهار  قدر  شب های  در  رانندگی  و  راهنمایی  سوانح  برافزایش  تأکید  با  وی 
تجربه های سال های گذشته نشان از تصادفات متعدد موتورسواران در دقایق ابتدایی بعد از 

پایان مراسم شب های قدر در سطح شهر است.
حسن مالکی نژاد عضو شورای شهر قم نیز در ادامه این جلسه، اضافه کرد: برای سهولت 
در عبور و مرور خودروها صرفاً در زمان ورود خودروها به پارکینگ مبلغ موردنظر دریافت 

می شود تا روان سازی ترافیک در وضعیت بهتری دنبال شود.
مدیرکل مدیریت بحران قم نیز در این جلسه تأکید کرد: در مکان های مناسبی که 
مشخص  شده کادر درمان و نیروهای امدادی مستقر خواهند شد.محسن اوروجی گفت: 

همزمان با شب های قدر تمام نیروهای امدادی در آماده باش کامل قرار خواهند داشت.
از حضور در  ویژه مردم  به استقبال  اشاره  با  این جلسه  نیز در  فرمانداری قم  معاون 
مناسبت های مذهبی گفت: در شب های قدر تعداد زائران و مجاوران مراکز مذهبی قم 

به ویژه حرم مطهر و مسجد جمکران بسیار زیاد است.
محمد مقدم ،مهم ترین مشکل قم در برگزاری شب های قدر را مورد توجه قرار داد و ادامه 
داد: معضل ترافیک مهم ترین مشکل استان در برگزاری مناسبت های ملی و مذهبی مثل 
شب های قدر است. وی همچنین تأکید کرد: برای جانمایی ایستگاه های صلواتی نیز باید 
تدابیر درستی در سطح استان اندیشیده شود تا مشکلی ازنظر خدمات رسانی ایجاد نشود.

همچنین معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم نیز با اشاره 
به ظرفیت بقاع متبرکه استان در برگزاری شب های قدر بیان کرد: در تمام بقاع متبرکه 

اجتماعات مردمی برگزار می شود.
حجت الاسلام والمسلمین یوسف احمدی ادامه داد: از ساعت 2۳ تا ۳ بامداد بیشترین 
عبور و مرور مردم در سطح بقاع متبرکه می باشد که دراین  بین تراکم جمعیت در بقاع متبرکه 

شاخص بسیار بیشتر خواهد بود.
وی عنوان کرد: در بقعه متبرکه امامزاده سید علی)ع( به دلیل توزیع وعده سحری اجتماع 

جمعیت بسیار زیاد بوده و باید به عنوان یک نقطه ویژه در شب های قدر امسال دیده شود.
  

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

11 درصد تولید ناخالص ملی صرف مبارزه با 
مواد مخدر می شود

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت: بالغ  بر ۱۱ درصد از تولید ناخالص ملی در 
موضوعات مختلف در مسیر مبارزه با مواد مخدر هزینه می شود که رقم بسیار قابل توجهی 

است.
 سردار اسکندر مؤمنی در دیدار با مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور که در مرکز مدیریت 
حوزه های علمیه برگزار شد اظهار داشت: پیشگیری هدف اصلی این ستاد در مسیر مقابله 

و مبارزه با مواد مخدر است.
وی افزود: ریشه بسیاری از مشکلات و معضلات فرهنگی امروز کشور به مسئله اعتیاد 
برمی گردد، بیش از 75 درصد از طلاق های انجام  شده در کشور به دلیل اعتیاد یکی از 

زوجین بوده است.
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر تأکید کرد: بیش از 70 درصد از زندانیان امروز کشور 
به دلیل ارتباط با مواد مخدر در حبس قرار گرفته اند، علاوه بر این اعتیاد ریشه بسیاری از 

معضلات دیگر اجتماعی چون دزدی و برخی بیماری های واگیردار است.
مؤمنی عنوان کرد: توانمندسازی و ساماندهی معتادان متجاهر اولویت کوتاه  مدت 
این ستاد است، اردوگاه های تخصصی مانند پارک کرامت قم برای جمع آوری، درمان، 
نگهداری و ارائه آموزش های فنی و حرفه ای در ۱0 شهر کشور در دست بهره برداری است.

وی با اشاره به آخرین وضعیت پارک کرامت قم تأکید کرد: امید می رود فاز نخست این 
پارک در کمتر از یک ماه آینده به بهره برداری کامل رسیده و به محلی برای ساماندهی 

معتادان متجاهر تبدیل شود.
مؤمنی ابراز کرد: از بین 5 آسیب اولویت دار کشور که توسط مقام معظم رهبری احصا 
شده، مواد مخدر در صدر تمام آن ها قرار دارد که نشان از اهمیت و خطرات ناشی از این 
مصرف این قبیل مواد است. دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر ادامه داد: علاوه بر برنامه 
کوتاه مدت این ستاد در ساماندهی معتادان متجاهر، فرهنگ سازی و پیشگیری از مواد 
مخدر نیز مهم ترین اولویت بلندمدت ستاد بوده که نیازمند همکاری تمام نهادهای فرهنگی 
به  ویژه حوزه های علمیه است. وی با اشاره به هزینه هنگفت مبارزه با مواد مخدر گفت: 
بالغ  بر ۱۱ درصد از تولید ناخالص ملی در موضوعات مختلف در مسیر مبارزه با مواد مخدر 

هزینه می شود که رقم بسیار قابل توجهی است.
 

 رئیس دانشگاه صنعتی قم:

طرح فرصت مطالعاتی اساتید در بخش های 
صنعتی قم اجرا می شود

رئیس دانشگاه صنعتی قم گفت: طرح سپری کردن فرصت مطالعاتی اساتید دانشگاه 
در بخش های صنعتی همزمان با سراسر کشور در این استان نیز اجرا می شود.

جلال رضایی نور افزود: بر اساس دستورالعمل وزارت علوم، اساتید برای ارتقا و تبدیل 
وضعیت باید 6ماه به صورت مستمر در یک بخش صنعتی حضور یابند و در آن با ایجاد 
ارزش افزوده، منشا اثر باشند که برای اجرای هر چه سریعتر این دستورالعمل درقم، 

مشغول مذاکره با استانداری برای تسهیل آیین نامه های اجرایی آن هستیم.
وی بیان کرد: با اجرای این دستورالعمل، اساتید دانشگاه برای حضور موثر در بخش های 
صنعتی و عملیاتی کردن آموخته های خود تشویق می شوند که این مساله نقش موثری در 

بومی سازی صنایع و تحقق رونق تولید خواهد داشت.
وی با اشاره به تقویت ارتباط صنعت و دانشگاه در اثر اجرای این طرح، ادامه داد: اساتید 
دانشگاه همچنین می توانند با ارائه راهکارهای جدید برای حفظ و تقویت روند تولید 

صنایع، فشار تحریم های ظالمانه دشمنان را کاهش دهند.
رضایی نور در ادامه با اشاره به اقدامات دانشگاه صنعتی قم برای تعامل گسترده با 
صنایع، گفت: تمامی استادان و دانشجویان این دانشگاه تلاش می کنند با مسائل و 
مشکلات حوزه صنعت استان و کشور آشنا باشند و بتوانند برای رفع آن در قالب طرح 
های علمی و کار گروهی، راهکار قابل اجرا ارائه دهند. وی بیان کرد: درهمین رابطه طرح 
همیار صنعت، نخستین بار در کشور توسط استادان و دانشجویان دانشگاه صنعتی قم 
درقالب کار تیمی پژوهش محور اجرا شد که در آن طرح گروه های دانشجویی به واحدهای 
صنعتی استان مراجعه کرده و با آسیب شناسی مشکلات موجود، راهکارهای مناسبی را 

برای برطرف شدن موانع تولید در قم ارائه می دهند.
وی با اشاره به سایر فعالیتهای دانشگاه صنعتی قم در مسیر کاربردی کردن هرچه بیشتر 
تحقیقات دانشگاهی، افزود: همچنین مرکز نوآوری این دانشگاه به عنوان یک حامی قابل 
اعتماد از طرح های علمی و اختراعات دانشجویی حمایت مادی و معنوی می کند تا این 

ایده ها بتوانند به محصولات صنعتی تبدیل و در بازار عرضه شوند.

امام حسن مجتبی)ع( دومین پیشوای شیعیان و تجلی رحمانیت پروردگار و آینه تمام نمای 
صبر، بردباری و کرامت بود؛ امام همامی که با صلح مدبرانه خویش در راه هدایت و آماده 
سازی روح و فکر جامعه برای پذیرش حق گام های موثری برداشت و با پاسداری و احیای 

حماسه عاشورا رسالت خویش را به درستی سرانجام رساند.
اسلام به عنوان بزرگ ترین و آخرین دین الهی با فداکاری های بزرگان و معصومان)ع( 
ماندگار و جهان گستر شده است. در این راستا، آموزش، تعلیم و تبلیغ مناسب احکام دین در 
دهه های نخست هجری با هدف پایه گذاری و نهادینه کردن اسلام از اهمیت بالایی برخوردار 
بود و این مسوولیت پس از پیامبر اسلام)ص( بیش از هر شخصی بر عهده امامان معصوم)ع( 

قرار گرفت.
پس از رحلت پیامبر اسلام)ص( و شهادت امیرمومنان علی)ع(، امام حسن)ع( مسوول این 
ماموریت تاریخ ساز شد. نخستین نوه رسول الله)ص( که در ۱5 رمضان سال سوم هجری 
در مدینه به دنیا آمد و در جوار خاندان عترت و طهارت رشد و تربیت یافت. کنیه امام حسن 
مجتبی)ع( »ابومحمد« است و برخی لقب هایی همچون زکیّ، مجتبی، سیّد، تقی، نقی، 

طیّب، ولی و برّ، سیّد را به ایشان نسبت دادند. 
امام حسن مجتبی)ع(،گفته می شود که از لحاظ صورت و سیرت بیش از دیگر امامان به 
رسول گرامی اسلام شبیه و حُسنِ خلق، کرامت، جوانمردی، یتیم نوازی و دیگر سجایای 
اخلاقی را از جد بزرگوارش به ارث برده بود. شیخ مفید در کتاب »ارشاد« اثر معروف خود، 
آورده است که »حسن علیه السلام چنان بود که از نظر خلقت و سیرت و سیادت شبیه ترین 
مردم به رسول خدا بود«. پیامبر)ص( درباره مقام امام حسن)ع( در روایت های مختلفی 
فرموده اند که »هرکس دوست دارد به آقای جوانان اهل بهشت بنگرد، به حسن بنگرد« و 

ایشان همچنین امام دوم و سوم را دو سید جوانان اهل بهشت نامیده اند.
حدیث های بسیاری از امام حسن مجتبی)ع( امروز برای ما به یادگار مانده است از جمله 
آن که ایشان فرموده اند: به  درستی  که  پر دیدترین  دیده ها آن  است  که  در خیر نفوذ کند و 
شنواترین  گوش ها آن  است  که  تذکری  را بشنود و از آن  سود برد؛ سالم ترین  دل ها آن  است  
که  از شبه ها پاک  باشد. امام حسن مجتبی)ع( به دلیل کمالات درونی و حمایت از یتیمان 
و فقیران زبانزد عام و خاص بود که این امر موجب شد، سالروز ولادت پرچمدار احسان و 
بخشش روز اکرام نام گیرد تا بهانه ای برای یاری رساندن به یتیمان، احیای فرهنگ با هم 

بودن و ریشه کنی فقر در جامعه باشد.
درباره زمان شهادت امام دوم شیعیان)ع( حدیث و روایت های گوناگونی وجود دارد، اما بر 
پایه نقل وقول های معتبر، ایشان 28 صفر ۴9 هجری در ۴7 سالگی مسموم و به شهادت 
رسیدند و پیکر ایشان را در قبرستان بقیع به خاک سپردند.  به مناسبت سالروز ولادت امام 
»حسن مجتبی«)ع( ایرنا با »محمدتقی مبشری« عضو هیات علمی دانشگاه فرهنگیان و 

مدیر گروه معارف اسلامی دانشگاه های سراسر کشور به گفت وگو پرداخت است.
- متن کامل گفت وگو در ادامه آمده است: 

*چرا برخلاف رویکرد امام حسین)ع(، امام حسن مجتبی)ع( با معاویه وارد جنگ 
نشد؟ به عبارت دیگر علت صلح و سازش امام حسن)ع( با معاویه چه بود؟

برای پاسخ به این سوال باید فضای اجتماعی و سیاسی آن زمان را به تصویر کشید. پس از 
شهادت امام علی)ع( امام حسن مجتبی)ع( با جمع آوری نیروهایی که ادعا می کردند همراه 
ایشان هستند به معاویه اعلام جنگ کرد و حتی با ورود به »نخیله« آمادگی خود را برای جنگ 
نشان داد، اما معاویه با فریب دادن فرماندهان سپاه ایشان موفق شد، شمار زیادی از اعضای 
سپاه را از جنگیدن علیه خود منصرف کند و این گروه را در زمره افراد خود در آورد. به گونه 
ای که تنها در یک شب از اردوی ۱2 هزار تنی امام حسن مجتبی)ع( تنها چهار هزار تن باقی 
ماند. این امر باعث شد، امام دوم شیعیان)ع( از بُعد نیروی نظامی توان لازم را نداشته باشد. از 
طرف دیگر معاویه در میان نیروهای این امام همام شایعه ای مبنی بر صلح امام حسن)ع( با 
معاویه را بر سر زبان ها انداخت به همین علت برخی نیروها در میان یاران امام حسن با ایشان 

سر ناسازگاری گذاشتند.
*گروه های همراه امام حسن)ع( شامل چه افرادی می شد و چرا بر پیمان خود مبنی 

بر همراهی ایشان باقی نماندند؟

همراهان امام حسن)ع( از چند گروه تشکیل می شدند. شماری از آنان از شیعیان خاص 
و واقعی و پیرو امام دوم شیعیان بودند، عده ای با نام خوارج شناخته می شوند که یار واقعی 
امام حسن)ع( محسوب نمی شدند بلکه تنها به دلیل دشمنی با معاویه در سپاه ایشان حضور 
یافتند، گروه دیگر به پیروی از بزرگ قبیله خویش وارد سپاه این امام بزرگوار شدند و برخی دیگر 
نیز برای به دست آوردن غنیمت جنگی زیر پرچم امام حسن)ع( مانده بودند. این افراد یاران 
امام حسن)ع( را تشکیل می دادند که پس از انتشار شایعه، گروه یاران غیر واقعی ایشان به 
اردوگاه یورش بردند و آن را تخریب کردند. بنابراین همه این موضوع ها و نبود یار و یاور واقعی 

در کنار امام حسن مجتبی)ع( موجب شد تا ایشان حکومت را به معاویه واگذار کند. 
*صلح امام حسن)ع( چه پیامدها و آثاری را بر مسلمانان به ویژه شیعیان بر جای 

گذاشت؟
زمانی که امام بر حق جامعه و شخصیتی که مفسر دینی محسوب می شود به حاشیه رانده 
شد و به جای ایشان فردی که به دنبال ایجاد امپراطوری و حکومت وراثتی است سکان جامعه 
را به دست بگیرد به طبع قانون های دین نادیده انگاشته می شود. همین امر باعث شد تا یزید 
نیز که پس از معاویه بر تخت حکومت نشست آشکارا اقدام های خلاف دین و شریعت انجام 
دهد، قانون های دین را زیر پا بگذارد و هیچ فردی نیز اجازه اعتراض به وی را نداشته باشد. از 
طرفی یکی از پیامدهای این امر ایجاد و گسترش بی عدالتی به ویژه در تقسیم بیت المال بود 
که موجب شد تا قشر ضعیف روز به روز ضعیف تر و ثروتمندان قوی تر شوند. در نتیجه همه 
این موضوع ها باعث شد تا جامعه از مسیری که رسول اکرم)ص( آن را ترسیم کرده بودند، 

منحرف شود. 
*چه ویژگی ها و خصایل برجسته ای در امام حسن)ع( وجود داشت که امروزه می 

توان از آن الگو گرفت و به عنوان سرمشق زندگی به آن توجه کرد؟
امام حسن مجتبی)ع( به کریم اهل بیت)ع( شهرت دارند. ایشان فقط برای رضای خدا 
قدم بر می داشت و هیچ فقیر و مسکینی از در خانه ایشان نا امید باز نمی گشت. نکته جالب 
اینکه این امام همام خود به خانه فقیران می رفت و آنان را از دارایی خود بهره مند می ساخت. 
این رفتار و روشی از زندگی است که جامعه امروز به شدت به آن نیاز دارد. ویژگی رفتاری 
دیگر دومین امام شیعیان تواضع و فروتنی بود و وقتی فقیران ایشان را برای حضور بر سفره 
خویش که تنها نان خشکی در آن وجود داشت، دعوت کردند، این امام همام از مرکب پیاده 
و با مهربانی و بدون تکبر با آنان هم سفره شد. دوری از غرور و تکبر موضوع مهمی است که 
باید در لایه های مختلف جامعه نهادینه شود تا همدلی و همزبانی در میان جامعه گسترش 
یابد. افزون بر آن در تاریخ آمده است که این امام همام در طول دوره زندگی 2 بار همه و سه بار 
نیمی از دارایی ها خویش را میان فقیران مدینه تقسیم کردند. این امر توجه ایشان به فقیران و 
مستضعفان را نشان می دهد و اینکه انسان در برابر همنوع و هم کیش خویش باید مسوولیت 

پذیر باشد.
*چگونه می توان ویژگی های یاد شده را در جامعه نهادینه ساخت؟

بی شک نقش تولیدات تلویزیونی و رسانه های جمعی در این زمینه بسیار اهمیت دارد. 
می توان با برنامه های جذاب و فاخر این ویژگی ها را در جامعه به رفتار تبدیل کرد. در این 
زمینه می توان با تولید و پخش مستند از افراد خیر جامعه که آسایش و آرامش را برای مردم 
به ارمغان آورده اند و وظیفه سنگینی را از روی دولت برداشته اند، الکوی بخشش و فروتنی را 

نهادینه ساخت. 
*دیدگاه امام حسن)ع( در ارتباط با ضرورت تربیت روحی و معنوی انسان چیست و 

چگونه این دیدگاه را مطرح می کند؟
با توجه به مشکل های آن زمان، امام حسن)ع( روش های گوناگونی را برای تربیت افراد و 
همراهان خویش به کار می برد که موثر ترین آنها صحبت چهره به چهره بود، ایشان مفهوم ها 
و معارف دینی را از این راه به همراهان خویش آموزش می دادند چون با دیدار یاران، الفت و 

مهربانی مستحکم و موجب می شد تا آموزش ها موثر تر از همیشه انتقال یابد. 
*نوع رفتار و برخورد امام حسن)ع( با خلیفه های اموی چگونه بود؟

پس از واگذاری حکومت به معاویه، امام حسن)ع( بارها در سخنرانی ها و نامه هایی که به 
معاویه داد، عنوان کرد که این واگذاری به دلیل لیاقت و شایستگی معاویه نیست بلکه به علت 
نداشتن یار و یاور بوده است. در این زمان ایشان تلاش می کرد از مسیر بهبود زیرساخت ها 
و ارتقای سطح فکری جامعه بسترهای لازم را برای آینده فراهم کند. بنابراین امام حسن)ع( 
از نظر نظامی درگیری با حاکمان زمان خویش نداشت و فقط در گفتار این نارضایتی ها را 

عنوان می کرد. 
*پروردگار در قرآن کریم چه آیه هایی را در شان و مقام امام حسن مجتبی)ع( آورده است؟
امام  آن  از مصداق های  یکی  در  که  دارد  نام  این سوره ها »دهر«  از مشهورترین  یکی 
عامَ عَلی   حسن مجتبی است. خداوند در آیه پنجم این سوره می فرمایند: »وَ یُطْعِمُونَ الطَّ
سیراً«)و به فقیر و یتیم و اسیرطعام می دهند، با وجود احتیاجی که 

َ
هِ مِسْکیناً وَ یَتیماً وَ أ حُبِّ

به آن طعام دارند(. امیر مومنان)ع( و حضرت فاطمه)س( برای بهبود بیماری امام حسن و 
حسین)ع( سه روز روزه داری کردند و در هنگام افطار غدای خویش را میان مسکینان و یتیمان 

تقسیم می کردند. 
*امام حسن)ع( از امت شیعه در جهان امروز چه انتظاراتی دارد؟

این انتظار همه پیشوایان دینی از جمله امام حسن)ع( است که شیعیان تقوا پیشه و از 
بینوایان حمایت کنند. در این راستا انتظار می رود که انسان ها در کنار موضوع های اجتماعی 
به بصیرت افزایی و شناخت دقیق زمان و مکان خویش بپردازند تا بتوانند با حیله ها و معصیت 

های زمان آشنا شده و از آنها بپرهیزند.

به بهانه سالروز ولادت دومین پیشوای شیعیان

تجلیرحمانیتواکرامپروردگاردرسیرهومنشامامحسن)ع(

اجتماعی 4

مهدی جعفری*

 هیفاء پردل 

را  برکت  تجملات،  رشد  و  زندگی  سبک  تغییر  گاهی 
جای  به  را  خودنمایی  و  می گیرد  افطاری  سفره های  از 

دورهمی های ساده به ارمغان می آورد. 
ماه  و  خدا  ماه  به  اینکه  بر  علاوه  رمضان  مبارک  ماه 
مهمانی خدا شهرت دارد ماهی که در آن سفره های الهی 
پهن است و فقیر و غنی همگی بر سر این خوان میهمان 
مسلمانان  ما  خوب  سنت های  از  یکی  هستند؛  خدا 
افطاری دادن و صله ارحام است. دورهمی های خانوادگی 
و نشستن بر سر سفره پر خیر و برکت افطار از سنت های 

خوب این ماه مبارک است.
یا  و  بزرگ ها  پدر  و  بزرگ ها  مادر  صحبت  پای  وقتی 
بزرگان خانه می نشینیم آن ها از دورهمی های خودمانی و 
هم چنین سنت حسنه صله ارحام و یا به عبارتی ساده ید 
و بازدیدهای رمضانی می گفتند که شاید بیشتر و پررنگ تر 
این دورهمی ها  نکته جالب  برگزار می شد  نوروز  از عید 

سادگی و در عین حال برکت و خوشی خانواده ها بود.
و  داشت  گرمی  بازار  دادن  افطاری  سنت  گذشته  در 
خانواده برای افطاری دادن و دعوت پای سفره افطاری 
این  از  با هم رقابت داشتند شاید حتی همسایه ها هم 
افطاری مستثنی نبودند سفره افطاری که علاوه بر سنت 
صله ارحام خانواده ها، همسایه ها و دوستان و خویشان 
از حال یکدیگر خبردار شده و سعی در گره گشایی از 

گره های سخت بودند.
سفره هایی با بوی آش و طعم شیرین خرما و یا یک نوع 
این  بودن  و بی ریایی  بود سادگی  غذای سنتی و ساده 
سفره ها برکت های بسیاری به همراه داشت شاید بهانه 
از  دستگیری  برای  روزنه ای  دورهمی ها  و  افطاری  این 
نیازمندان، باز کردن گره ای از کار مهمان و یا میزبان بود 
و هم چنین به فرصتی برای وصلت بین خانواده ها ختم 

می شد.
اما امروز که تمدن را فدای سنت های گذشته کردیم دیگر 
بویی از این سفره های ساده نیست شاید خانواده ها دیگر 
علاقه ای به افطاری دادن یکدیگر نداشته باشند اگر هم 
سفره ای باشد به قدری این سفره پر زرق و برق است که 
جای خود را از افطاری خودمانی به افطاری با خودنمایی 
گرفته سفره های افطاری بعضی مردم امروز در تالارهای 
آن چنانی گرفته و یا اگر در خانه هم باشد فرصتی برای 

جلوه دادن وسایل لوکس و زندگی تشریفاتی است.
*خودنمایی به جای کسب ثواب افطاری

یکی از بانوان قمی می گوید: به یاد دارم اولین سالی بود 
که روزه را کامل می گرفتم خانواده ام برای یک دورهمی 
خانوادگی همه فامیل را برای شب ۱9 رمضان دعوت کرد 
برای من جای سوال بود این همه فامیل که دعوت شدند 

مادرم چگونه می تواند از آن ها میزبانی کند؟

فاطمه السادات حسینی افزود: چند ساعت مانده به 
افطار همسایه دیوار به دیوار ما و چند نفر از بانوان فامیل 
آمدند و در پاک کردن سبزی و تدارک افطار به مادرم کمک 
کردند خانه ما یک خانه سنتی بود با یک آش ساده و نان 
و پنیر و خرما همه دور هم جمع شدیم و مراسم احیا را 
خانوادگی برگزار کردیم هنوز هم طعم و خاطره این افطاری 

ساده را فراموش نکرده ام.
و  تجملات  با  افطاری  برکت  امروز  اما  وی،  گفته  به 
برای خودنمایی  تنها عرصه ای  و  رفته  بین  از  تشریفات 
میزبان برای مهمان شده با چند نوع غذا، چند نوع دسر، 
این  لوکس چاشنی  و هم چنین وسایل  نوشیدنی  انواع 
افطاری ها شده در حالی که شاید همسایه ای در کنار آن ها 
باشد که نتواند برای فرزندان خود غذای مناسب تهیه کند.
محمد طاهری یک شهروند قدیمی قمی می گوید: هر 
سال چیز جدیدی به سفره ها اضافه می شود انواع دسرها، 
پیش غذاها و غیره مگر یک روزه دار چقدر می تواند بخورد؟ 
چرا برای یک افطار و دورهمی خانوادگی خود را زیر بار 
هزینه های سنگین می کنیم؟ چرا باعث می شویم کسی 
که درآمد اندکی دارد از دادن یک افطاری و دورهمی با 

فامیل خود وحشت کند؟
وی می افزاید: با وجود این خودنمایی ها و چشم و هم 
چشمی ها خانواده هایی هستند راضی نیستند افطاری 
بگیرند چرا که اگر یک نوع غذا تقدیم شود افطاری او زیر 
سوال می رود اگر هم چند نوع غذا باشد با این وضعیت 
اقتصادی موجود توانایی قبول هزینه های این افطاری 
را ندارد ببینید یک چشم و هم چشمی ساده چی بر سر 

سنت ها و فرهنگ ما آورده است.
*ارتباطات مجازی جای گفتگوهای صمیمی

مهدی بهشتی زاده نیز بیان می کند: در گذشته با یک 
که  می شد  ایجاد  فامیل  کودکان  برای  فرصتی  افطاری 
باهم بازی و شیطنت های کودکانه داشته باشند بزرگ ترها 
هم درباره وضعیت اجتماعی و گره گشایی از فامیل با هم 
بحث می کردند اما امروز گوشی موبایل و بازی آن جای 
خود را به بازی کودکانه و اینستاگرام و بررسی آخرین مدل 
وسایل و غیره جای خود را به گفت وگوی خانوادگی داده 

است.
این شهروند قمی در ادامه می گوید: چرا ثواب افطاری را 
کم کردیم؟ افطاری که پیامبر خدا )ص( چقدر در ثواب و 
برکت آن سفارش کرده ولی این سنت هم به آفت تجملات 
ما گرفتار شده است کاش به جای این همه ریخت و پاش و 
تالار گرفتن هزینه آن را به نیازمندان می دادیم با این وضع 
اقتصادی خانواده های مؤمنی هستند که صورت خود را با 

سیلی سرخ کرده اند.
یکی دیگر از شهروندان قم نیز در گفت وگو با مهر بیان 
از  به جای دستگیری  اقتصادی  این وضع  می کند: در 
یکدیگر در ماه پر فضیلت رمضان بیشتر دل افراد دردمند 

را به درد می آوریم کجای دین ما گفته شده سفره افطاری 
باید تشریفاتی باشد و یا مهمان باید از فلان طبقه خاص 
باشد؟ والا افطاری امروز ما به جای بهره گیری از برکت و 
ثواب آن فرصتی برای گره گشایی شغلی و تبادل تجاری 

تبدیل شده است.
زهرا آذری می افزاید: من ساکن محله پامنار هستم در 
چند سال پیش که حتی شاهد این وضع اقتصادی نبودیم 
بقال ها، قصاب و مغازه دارها با همراهی ریش سفید محله 
تأمین  را  نیازمندان محله  نیاز  مورد  ارزاق  یا  و  سبد غذا 
می کردند و یا اجناس مورد نیاز را ارزان تر می فروختند ولی 
اکنون برعکس شده در ماه خدا خرما و بقیه ارزاق چند برابر 

شده خانواده ها چگونه می توانند افطاری دهند.
*آلوده شدن سفره افطاری به آفت تشریفات

مدیر داخلی یکی از رستوران های شهر قم نیز می گوید: 
اکنون بعضی از مردم قم به سوی افطاری دادن در تالارها 
و رستوران ها رفته اند رستوران ما در طول ۳0 روز ماه مبارک 
رمضان رزرو بوده و حتی گاهی به دلیل استقبال فراوان 
جوابگوی عده ای دیگر نیست شاید تغییر سبک زندگی 
و فرهنگ مردم باعث شده مردم قم به افطاری خود را در 

تالار برگزار کنند.
اما صاحب این رستوران رشد قارچ گونه آپارتمان نشینی 
در شهر قم را بهانه برگزاری این چنین افطاری ها می داند 
و بیان می کند: وقتی در آپارتمان ظرفیت برگزاری یک 
مهمانی گسترده نباشد میزبان علاقه دارد مهمانی خود را 
بدون صرف وقت و دردسر در تالار و یا رستوران برگزار کند 
حال با سفارش یک نوع غذا و یا چند نوع چه بخواهیم 
و چه نخواهیم فرهنگ تجملات وارد زندگی مردم شده 

است.
*تشریفات و اسراف مهمان افطاری ها

مبارک  ماه  در  می گوید:  نیز  مذهبی  کارشناس  یک 
رمضان امامان و مهم تر از آن پیامبر )ص( به افطاری دادن 
و استفاده از برکت و ثواب آن سفارش کردند حضرت امام 
تأمین  را  نیازمندان  السلام هم شبانه غذای  علی علیه 
می کردند اگر خود را مقید به این بزرگان می دانیم باید از 
لحظه لحظه این ماه برای استفاده از ثواب و برکت آن بهره 

مند شویم.
حجت الاسلام سید مصطفی احمدی می افزاید: بعضی 
از مردم چند سالی است که اقدام به یک کار پسندیده 
می کنند و آن اینکه بسته های غذایی این ماه را بسته بندی 
و با کمک بزرگ محله و افراد خیر در اختیار نیازمندان قرار 
می دهند یا اینکه چند همسایه با کمک هم یک سفره 
بزرگ افطاری را در کوچه و خیابان های محله پهن و افرادی 
که از این محله گذر کرده و یا هم محله های خود را مهمان 

می کنند.
به گفته وی، بعضی دیگر که مدعی تمدن هستند سفره 
افطاری خود را در تالارها گرفته و چند نوع غذا سفارش 
آخر هم  در  افراد خاص هستند  مهمانان هم  می دهند 
غذاهای اضافی باقی و دور ریخته می شود با این کار هم 
ثواب این افطاری رفته و هم با اسراف که گناه بزرگی است 

را مرتکب می شوند.
افطاری دادن  این کارشناس مذهبی اظهار می دارد: 
می تواند بهانه ای باشد برای دور هم بودن و تقویت صله 
ارحام و فرصتی برای دستگیری از مستمندان وظیفه هر 
انسانی است که در این ماه مبارک باید بدان عمل کند، 
پس چه زیباست تا این رسوم به نیکویی به جای آورده 
شود. حجت الاسلام احمدی در پایان می گوید: با افطاری 
دادن در تالار مخالف نیستیم؛ افطاری در خانه و تالار فرقی 
ندارد مهم این است که اگر حال وضع مالی خوبی داریم 
برای شکرگزاری این وضعیت افراد نیازمند را از این سفره پر 
برکت بهره مند کنیم به اندازه مهمانان غذا سفارش دهیم تا 

با آفت اسراف گرفتار قهر خداوند نشویم.

افطاری به صرف تشریفات رنگارنگ

وقتی خودسازی قربانی خودنمایی می شود
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سامانه اطلاعات بازار املاک ایران، کامل و جامع می شود 

گام شفاف ساز در بازار مسکن

دو مجموعه دولتی و یک دستگاه بخش خصوصی در نظر دارند موانع هفت ساله ای که 
به ابهامات قیمتی در بازار مسکن دامن می زد را کنار بزنند.

از آن که فایل های مسموم به عنوان عوامل التهاب زا، جو روانی بازار مسکن را طی یک 
سال اخیر به هم زد، وزارتخانه های راه و شهرسازی و صنعت، معدن و تجارت به همراه 
اتحادیه صنف مشاوران املاک، اقداماتی را برای ایجاد شفافیت قیمتی در بازار مسکن 

آغاز کردند.
سامانه اطلاعات بازار املاک ایران که با همکاری وزارتخانه های صمت و راه و شهرسازی 
راه افتاد و حدود هفت سال از راه اندازی آن می گذرد به عنوان سایت مرجع آن طور که 
باید و شاید شناخته نشده است. یک آسیب به کارکرد این سامانه در سال ۱۳9۳ خدمات 
آن را تضعیف کرد. تا قبل از آن تمام معاملاتی که در مشاورین املاک دارای مجوز انجام 
و کد پیگیری ارائه می شد در سامانه به ثبت می رسید. بنابراین همه می توانستند به 
این سامانه مراجعه کنند و دریابند در منطقه و محله شان چه معامله ای با چه قیمتی به 
صورت واقعی، انجام شده است. اما بنا به گفته ی مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت 
راه و شهرسازی، رأی دیوان عدالت اداری در سال ۱۳9۳ مبنی بر اجباری نبودن کد 
پیگیری، منجر به تضعیف سامانه شد. در حال حاضر وزارت صنعت، معدن و تجارت به 

همراه مشاوران املاک در تلاش هستند تا این سامانه تقویت شود.
پس از آن که آگهی های قرمز در سامانه های ملکی به ایجاد رقابت کاذب در بازار مسکن 
انجامید، غبارزدایی از این بازار در هفته های اخیر به شکلی ضروری خود را نشان داد؛ تا 
جایی که دادستانی در روز ۱2 اردیبهشت ماه ۱۳98 دستور حذف قیمت از آگهی های 
فروش ملک را صادر کرد. به دنبال این دستور، دستگاه های دولتی، صنف مشاوران 
املاک و فعالان سایبری به دنبال راهکارهایی هستند تا قیمت های دلبخواهی را از 
بازار حذف کنند. استعلام قیمتی از وزارت راه و شهرسازی بر اساس معاملات قطعی 
سامانه اطلاعات بازار املاک ایران و تقویت سامانه املاک و مستغلات تحت نظر اتحادیه 
مشاوران املاک باید به شکل کانالیزه، خروجی ملموسی را به متقاضیان مسکن ارائه 

دهد.
عباس فرهادیه، مدیرکل دفتر برنامه ریزی و سرمایه گذاری مسکن با اشاره به تزریق 
قیمت های غیر واقعی و مسموم به بازار گفته است: به دلیل مخالفت همه به این نتیجه 

رسیدیم که اگر قیمت ها شفاف و واقعی در اختیار مردم قرار بگیرد، به نفع همه است.
وی افزود: اگر سامانه اطلاعات بازار املاک ایران، کامل و جامع شود و معاملات به 
اندازه کافی در آن ثبت شود، هرکسی که می خواهد ملکش را بفروشد می تواند به این 
سامانه مراجعه کند و ببیند قیمت اطرافش چه میزان است. هرکسی هم که می خواهد 

خانه خریداری کند، می تواند الگویی که در این حوزه داشته ایم را مشاهده کند.
*لزوم همکاری دستگاه های مرتبط بخش مسکن

دستگاه های متولی ارائه آمار از بخش مسکن، کلیه داده های خود را از سامانه املاک 
و مستغلات تحت نظر اتحادیه املاک استخراج می کنند. این در حالی است که عدم 
اتصال دستگاه های مرتبط از جمله سازمان ثبت، شهرداری، بانک ها و دارایی به تضعیف 
این نوع خدمات منجر شده است. مصطفی قلی خسروی، رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک در این خصوص می گوید: سایت املاک و مستغلات و هم چنین کد رهگیری 
می تواند شفافیت بازار مسکن را افزایش دهد که امیدواریم تمامی دستگاه های مرتبط با 

ما در این زمینه همکاری کنند.
به گفته خسروی، سایت های اینترنتی باید از دیتاهای اتحادیه استفاده کنند و آن ها 
را به روز در سامانه خود قرار دهند. به طور مثال روزانه از ما استعلام می کنند که قیمت 
منطقه نارمک از چند میلیون تا چند میلیون تومان است تا از این طریق قیمت های بالاتر 

از عرف بازار حذف شود.

معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد:

سهم 25 درصدی اشتغال روستایی در سال 97
تهران– ایرنا- معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سهم 
اشتغال زایی در روستاها با اجرای طرح اشتغال روستایی در سال گذشته به 25 درصد 
معادل ۱۱۴ هزار شغل رسید در حالیکه در طول سال های 92 تا 96 این رقم صفر بود.

»عیسی منصوری« روز دوشنبه در نشست خبری انتشار لیست دریافت کنندگان 
تسهیلات اشتغال پایدار که در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد، افزود: 
آمارهای ارائه شده در زمینه ایجاد اشتغال به دلیل نمونه آمارگیری مختلف با هم تفاوت 
دارد اما بررسی ها نشان می دهد که اقدام های صورت گرفته در بخش روستایی اثر 

گذار بوده است. 
وی ادامه داد: براساس گزارش های میدانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به ازای 
هفت هزار و ۳00 میلیارد تومانی که برای ایجاد اشتغال روستایی پرداخت شده حدود 
۱۴۱ هزار شغل ایجاد شده است البته سرمایه گذاران نیز رقم ۱88 هزار شغل را اعلام 

کردند و در نهایت ما مبنا را همان ۱۱۴ هزار شغل مرکز آمار قرار دادیم. 
* میزان تعهد اشتغال، ۱۲ درصد انحراف داشت 

منصوری با تاکید بر اینکه مقابله با انحراف باید توسط خود مردم باشد، گفت: در حوزه 
بین المللی، شفافیت در کنار صدای شهروند قرار می گیرد و وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، شفافیت را به عنوان رویکرد خود قرار داده و تلاش کرده با انتشار لیست 

دریافت کنندگان تسهیلات اشتغال پایدار، شهروندان خود به عنوان مطالبه گر باشند.
معاون توسعه کارآفرینی وزیر کار گفت: پس از انتشار اسامی، بررسی ها را آغاز کردیم تا 

مشخص شود آیا مطابق آمار اعلام شده تسهیلات پرداخت شده است. 
وی افزود: میزان انحراف در بخش تعهد ایجاد اشتغال ۱2 درصد و میزان انحراف در 
پرداخت وام ها از سوی بانک ها 6 درصد بود،این در حالی است که همه موارد اعلام و 

اصلاح شده است.
این مقام مسوول با بیان اینکه در ابتدای سال، ابلاغیه نحوه مقابله با مغایرت ها مطرح 
شد، ادامه داد: براساس آن چنانچه تخلفی در این پرداخت ها صورت گرفته باشد یا 
تسهیلات در زمینه دیگری استفاده شده باشد، اگر وام چهار درصدی بوده به ۱8 درصد 
برمی گردد. وی تصریح کرد: همچنین در برخی موارد، مبلغ وام باید برگشت داده شود 

و حتی متخلفان به مراجع قضائی ارجاع داده می شوند. 
وی درخصوص تخلفات صورت گرفته در دریافت تسهیلات اشتغال روستایی گفت: 
موردی بوده که یکی از بانک های عامل به زیرمجموعه خود تسهیلات داده است یا این 

تسهیلات صرف نصب دستگاه خودپرداز شده که باید این مبالغ برگشت داده شود. 
منصوری تاکید کرد: انتشار لیست دریافت کنندگان تسهیلات اشتغال بخشی از 
فرآیند شفافیت است و انتظار داریم در آینده منتظر واکنش مردم هستیم تا مجموع این 

اقدامات منجر به اصلاح فرآیندها شود.

رئیس کل بیمه مرکزی:

نرخ شکنی به صنعت بیمه آسیب می زند
رئیس کل بیمه مرکزی گفت: نرخ شکنی، آسیب های جدی بر پیکره صنعت بیمه وارد 
می آورد. شرکت های بیمه باید در اقدامی هماهنگ و در تعاملی سازنده از ارائه نرخ های 

غیر فنی پرهیز کنند.
غلامرضا سلیمانی در نشست سندیکای بیمه گران ایران، سود سال ۱۳96 صنعت 
بیمه را رقمی در حدود 850 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: موضوع بدهی های معوقه، 
یک خسران جدی در صنعت بیمه است و شرکت هایی که با بدهکاران بزرگ صنعت پای 

میز قرارداد می نشینند، به این بحران دامن می زنند.
رئیس شورای عالی بیمه با تأکید بر ضرورت تعامل بیشتر بین نهاد ناظر و صنعت 
بیمه به موضوع کنترل ریسک اشاره کرد و گفت: بیمه مرکزی به عنوان یک بیمه گر 
اتکایی ریسک های فاقد منطق اقتصادی و نرخ های غیر فنی را نمی پذیرد و از مدیران 
شرکت های بیمه نیز انتظار می رود هنگام عقد قرارداد به منافع شرکت و سهامداران خود 

توجه کنند.
رئیس کل بیمه مرکزی با استقبال از برپایی به هنگام مجامع شرکت های بیمه، تصریح 
کرد: در راستای اجرای طرح مثلثی و همچنین اهمیت موضوع حفظ منافع شرکت ها، 
در همه جلسات بررسی صورت های مالی ارائه شده توسط شرکت ها حضور خواهم 
داشت. وی با اشاره به استفاده برخی شرکت های بیمه از ارزیابان غیرمجاز، گفت: فقط 
ارزیابانی می توانند در صنعت بیمه فعالیت کنند که مجوزهای لازم را از بیمه مرکزی 

دریافت کرده باشند.
رئیس کل بیمه مرکزی به طرحی از سوی پلیس مبنی بر کاهش 2 هزار فقره فوتی در 
سال اشاره کرد و از سندیکای بیمه گران ایران خواست تا با بررسی دقیق و کارشناسی 

این طرح، در این خصوص تصمیمات لازم را اتخاذ کنند.
سلیمانی با بیان اینکه سندیکا باید ساز و کاری طراحی کند تا شرکت های بیمه بتوانند 

مطالبات معوقه خود را وصول کنند.
وی از آغاز تبادل دوسویه اطلاعات بین بیمه مرکزی و نیروی انتظامی خبر داد و ابراز 
امیدواری کرد با تبادل اطلاعات طرفین بسیاری از مشکلات صنعت بیمه برطرف شود.

سایت های خرید وفروش در روزهای اخیر عامل نوسانات 
شدید بازار خودرو و مسکن عنوان شده اند. زیرا حضور دلالان 
و سوداگران در این سایت ها، آنها را به نوعی به مراجع قیمت 
گذاری تبدیل کرده است. به همین دلیل و با توجه به تاثیر 
رسانه ای و استقبال عموم مردم از این پلتفرم ها می توان با 
نظارت های قانونی و جامع از آشفتگی بازار و نوسان قیمت ها 

در زمینه های مختلف جلوگیری کرد.
افزایش مشکلات اقتصادی و کاهش قدرت خرید طبقات 
فضاهای  از  جامعه  استقبال  و  جهت  یک  از  مردم  مختلف 
مجازی و استفاده از نرم افزارها و پلتفرم ها از طرف دیگر سبب 
شد که در خیزشی نرم و تدریجی، فضای مجازی و وب سایت 
های خرید و فروش چون »دیوار«، »شیپور« و ... به مکانی 
برای تبادل اجناس و تعامل افراد بدل شود و جامعه از ابزارهای 
قدیمی تر خود همچون روزنامه ها برای مبادله کالاها استفاده 
نکند که البته این جایگزینی و تغییر، فرصت ها و تهدیدهایی 

نیز برای افراد به وجود آورد. 
مزیت ها و فرصت های ظهور چنین پلتفرم هایی به دلیل 
استفاده زیاد کاربران متعدد بر فردی پوشیده نیست. ظهور 
مشاغل و حرفه های سودآور بدون سرمایه گذاری و هزینه 
های هنگفت اولیه برای فروش اجناس تولیدی، حذف نقش 
دلالان و واسطه گران، سهولت سادگی استفاده ها از جمله 

این مزیت هاست. 
اما با توجه به اینکه محبوبیت و توجه زیاد همواره می تواند 
آسیب هایی نیز به همراه داشته باشد، این سایت های پر 
مخاطب نیز از آسیب ها و تهدیدهای افراد سودجو در امان 
نماندند، چنانکه شاهد اخبار فراوانی در خصوص اخاذی ها 
و کلاهبرداری های خرد و کلان در سایت های مذکور بوده 
ایم، به طوری که چندین مرتبه مراجع قضایی و امنیتی نیز 
برای رتق و فتق امور به این حوزه ورود کردند تا نابسامانی ها 
و آشفتگی هایی را که در اثر فعالیت نامحدود به وجود آمده 

است، کنترل و مدیریت کنند.
نام  به  سایتی  از  آنلاین  های  نیازمندی  بار  نخستین 
»ایستگاه« آغاز شد و بعدتر با استقبال مخاطبان و افزایش 
مراودات تجاری، سایت های خرید و فروش دیوار و شیپور راه 
اندازی و مطرح شدند. دیوار از ۱۳92 خورشیدی با هدف 
خرید و فروش بدون واسطه  آنلاین آغاز به کار کرد. امتیاز سایت 
دیوار برای شرکت »آگه پردازان هوشمند« )سهامی خاص( در 
تمامی مراجع قانونی ثبت شده است. در طرف دیگر سایت 
شیپور از مرداد ۱۳9۱خورشیدی با موضوع نیازمندی های 
آنلاین راه اندازی شد و هدف اصلی آن در ارتباط قرار دادن 
خریدار و فروشنده به صورت مستقیم است. نام و برند تجاری 
شیپور نیز به نام شرکت نت تجارت اهورا در سازمان ثبت اسناد 

و املاک کشور ثبت شده است. 
وضعیت سایت دیوار از لحاظ جذب مخاطب میزان بالاتر و 
قابل توجه تری است چنان که تا ۱۳96خورشیدی این امکان 
برای مردم بیش از 50 شهر بزرگ ایران فراهم شد تا کالاهای 
خود را با تفکیک منطقه و محله در »دیوار« ثبت کنند. وب 
سایت »دیوار« همچنین برای نخستین بار در ایران توانست 
فراتر از مرزها با ایجاد دیوار افغانستان امکان ثبت نیازمندی ها 
را در شهرهای کابل، هرات، قندهار و مزار شریف نیز فراهم 

کند.
*راه های درآمدزایی دیوار و شیپور

بررسی  خلال  در  که  هایی  پرسش  ترین  متداول  از  یکی 
موردی این 2 سایت خرید و فروش اینترنتی وجود دارد این 
ارایه  وجود  با  مذکور  درآمدزایی سایت های  نحوه  که  است 
خدمات رایگان چیست، به عبارتی چگونه این سایت ها با 
وجود خدمات متعدد و هزینه هایی فراوانی که صرف نیروی 
انسانی، تبلیغات شهری، رسانه ای و سخت افزارهای مورد 
استفاده متحمل می شوند، خدمات رایگان به مشتریان خود 

ارایه می دهند.
برای پاسخ به این پرسش متداول، نخست باید این فرضیه 
را تصحیح کرد که همه خدمات سایت دیوار رایگان نیست و 
با عنوان های »استخدام، آگهی فوری و نردبان«  خدماتی 
دارای تعرفه های مستقل و مستلزم صرف هزینه هایی هر 
چند اندک است اما دلیل اصلی و راهبردی سایت های مذکور 
برای ارایه بخش زیادی از خدمات خود به صورت رایگان، به 
دست آوردن جایگاه مردمی و به عبارتی وارد شدن به سبد 
خرید خانواده هاست که امروزه بیش از آنکه فیزیکی باشد، 
دیجیتالی و مربوط به اپلیکیشن های تلفن همراه است. این 
طور می توان جمع بندی کرد که دیوار و شیپور به دنبال این 
بودند تا بیشترین وابستگی مردم را به خدمات خود به وجود 

آورند. 
در واقع، آنها می خواهند آنچنان در بطن زندگی مردم نفوذ 
کنند که مانند گوگل به یک ابزار کمکی ضروری تبدیل شوند. 
هر کدام از این 2 سایت که بتواند به چنین هدفی دست پیدا 
را  خود  اصلی  درآمدزایی  های  طرح  توانست  خواهد  کند، 
رونمایی کند اما با وجود رقابت سنگینی که میان این آنها وجود 
دارد، حذف خدمات رایگان می تواند به قیمت از دست دادن 

جایگاه برند مذکور تمام شود.
با توجه به نوع خدمات این سایت ها و روندی که از ابتدا 
تاکنون طی کرده اند، محتمل ترین روش برای درآمدزایی 
آنها، تمرکز بر پول مردم است، یعنی دیوار و شیپور به اصطلاح 
فروشندگان و مغازه داران بازار به سود کم و فروش بالا قانع 
هستند و این گونه سنگ بنای مبادلات تجاری سایت های 
خود را بنا نهادند. رویکرد دیگر در این زمینه این است که پس 
از آنکه نیاز به دیوار و شیپور به بخش جدانشدنی از زندگی مردم 
تبدیل شد، تمام آگهی های افراد را با دریافت رقم های معقول 
حداکثر چند هزار تومانی منتشر کنند. اکنون به نظر می رسد، 
سایت های دیوار و شیپور به عنوان مهمترین و محبوب ترین 
سایت های خرید و فروش اینترنتی به این مهم یعنی به دست 
آوردن جایگاه نزد عموم مردم نایل شده اند، چنانکه کاهش 
صفحه های نیازمندی روزنامه پرسابقه »همشهری« مهمترین 
گواه افزایش توجه و گرایش مردم به فضای سایبری و خرید 
و فروش از طریق اینترنت و سایت های مذکور است چراکه 
سالیان متمادی نیازمندی های همشهری وظیفه خدمت 
رسانی به مردم، جهت خرید و فروش اجناس خرد و کلان، نو 

و دست دوم را برعهده داشت که با دیجیتالی شدن و گرایش 
مردم به فضاهای مجازی این استقبال از روزنامه های کاغذی 

برای تبادل اجناس به شدت کاهش یافت.
* کلاهبرداری های اینترنتی در دیوار و شیپور

در کنار فرصت هایی که سایت های خرید و فروش برای 
عموم مردم و کار آفرینان ایجاد کرده اند، وجود سودجویان و 
کلاهبرداران سبب آلوده شدن این فضا و ظهور و بروز انواع و 
اقسام جعل و کلاهبرداری شده است به گونه ای که پلیس 
فضای تولید و تبادل اطلاعات ایران یا پلیس سایبری موسوم 
به »فتا«، بخش جداگانه ای مربوط به اخاذی و کلاهبرداری 
سایت »دیوار« را مشخص کرده است و افراد مال برده و فریب 
ارایه  و  مخصوص  های  فرم  کردن  پر  با  بایست  می  خورده 
مستندات دقیق و کافی نسبت به اعلام جرم و پیدا کردن 

مجرمان اقدام کنند. 
مهمترین و اصلی ترین انتقادی که بارها به گردانندگان و 
متولیان این سایت ها وارد شده است، نبود نظارت و بررسی 
به حال شاهد واکنش سازنده و  تا  اما  دقیق آگهی هاست 
راهکار جدی برای برطرف کردن این معضل نبوده ایم. ادعای 
گردانندگان این سایت ها بیشتر این بوده است که به علت 
تعدد و فراوانی بیش از حد حجم آگهی ها و فعالیت شبانه 
روزی، قادر به نظارت کامل و جامع در همه آگهی ها نیستند 
که این مهم ضرورت آموزش و فرهنگ سازی نزد مردم و ارتقای 

سواد رسانه ای آنها را طلب می کند. 
مراجعه  بازار،  از  پایین تر  قیمت  با  خودرو  کردن  آگهی 
کلاهبرداران به سایت های دیوار و شیپور، تماس با افرادی که 
قصد فروش اجناس به صورت عمده را دارند، فروش اجناس 
دزدی بر بستر دیوار که می تواند باعث بروز مشکلات قضایی و 
شبهه های شرعی بسیاری برای افراد شوند و نیز انتشار آگهی 
با عنوان درخواست مشارکت در شرکت سرمایه گذاری معتبر از 
جمله کلاهبرداری های انجام شده در این سایت ها به شمار 

می رود که از طرف مراجع قضایی گزارش شده است.
*تغییر »کاربری« سایت های دیوار و شیپور به مرجع »قیمت 

گذاری«
نام  جاری،  سال  اردیبهشت  نخست  روزهای  در  دیگر  بار 
سایت های خرید و فروش، بیش از پیش در رسانه ها مطرح 
تا جایی که دلیل نوسانات شدید بازار خودرو و مسکن، حضور 
دلالان و سوداگران در سایت های مذکور عنوان شد. بر پایه 

این موضوع، سایت های دیوار و شیپور به جای تبادل اجناس 
و کمک به سهولت خرید و فروش برای مردم و حذف واسطه 
گران به مراجع قیمت گذاری خودرو و مسکن در سطحی 
وسیع تبدیل شدند و با توجه به تاثیر رسانه ای و استقبال عموم 
مردم از این سایت ها، مسبب اصلی برهم زدن تعادل بازار و 

آشفتگی و نوسان قیمت ها نام گرفتند. 
»مصطفی  قلی خسروی« رییس اتحادیه مشاوران املاک 
در این باره می گوید: »متاسفانه در زمان حاضر قیمت های 
دیوار،  و  شیپور  مانند  اینترنتی  سایت های  در  ارایه شده 
با  و  انتشار آگهی های دروغین  با  غیرواقعی است و دلالان 
قیمت های غیرواقعی به افزایش قیمت مسکن در بازار دامن 

می زنند.« 
و  نمایشگاه داران  صنف  اتحادیه  رییس  موتمنی  سعید 
فضای  در  »عده ای  است:  معتقد  نیز  خودرو  فروشندگان 
مجازی و در سایت های دیوار و شیپور با قیمت ها بازی می کنند 
و به صورت هماهنگ شده قیمت خودرو را افزایش می دهند.«

برای  که  هستند  کسانی  نخستین  دلالان  میان  این  در 
کسب سود بیشتر، قیمت های بی منطق و کاذب را از طریق 
سایت های اینترنتی ارایه می دهند و از این طریق به التهاب 
بازار دامن می زنند. تاثیرپذیری قیمت خودرو از سایت های 
اینترنتی به  میزانی است که این شبهه را ایجاد می کند، قیمت 
خودرو به صورت سازمان یافته از طریق سایت های اینترنتی 

افزایش یافته است. 
به دنبال این جوسازی در فضای سایبری قیمت خودرو و 
مسکن از تمامی آگهی های منتشرشده به طور موقت حذف و 
به جای آن جمله »قیمت توافقی« درج شد. این اقدام از طرف 
مرکز مبارزه با جرایم ملی و سازمان یافته پلیس فتا صورت گرفت 
و هدف از آن جلوگیری از فعالیت سودجویان و تعدادی از 
دلالان فعال در این حوزه و فعالیت گسترده و سازمان یافته این 
افراد در سایت های واسط عنوان شده است اما به نظر می رسد 
راهکارهای در پیش گرفته شده هنوز تاثیر خود را بر دلالی در 

بازار خودرو و مسکن در فضای مجازی نگذاشته است.
* سخن پایانی

برای حل معضل فعالیت های مخل نظم و آرامش عمومی 
جامعه؛ این سایت ها می بایست به بررسی خلاء ها و مشکلات 
اصلی بپردازند تا با حل اینمسایل بتوان پیشنهاد راهکارهای 

اجرایی و عملی در این زمینه را مطرح ساخت. 
که  است  مشکلی  اصلی ترین  قانونی  های  خلاء  واقع  در 
دیگر  عبارتی  به  دارند،  مجازی  فروش  و  سایت های خرید 
نهاد و چارچوب مشخصی برای شیوه فعالیت این سامانه ها 
و نحوه نظارت بر آنها در قانون به منظور نظارت بر فعالیت و 
سیاستگذاری این سایت ها وجود ندارد. بنابراین گام نخست 
برای حل مشکل مذکور، طراحی و تدوین مصوبات و تبصره 
و  دقیق  طور  به  تا  است  مجلس  و  دولت  در  جداگانه  های 
مستقل، مکانیسم فعالیت و نحوه تعامل با مشتریان مشخص 

شود. 
می  نظر  به  قانونی،  اصلاحات  و  سیاستگذاری  بر  علاوه 
رسد تعیین کارشناسان مجرب و متخصص در هر بخش از 
این سایت ها برای کنترل و نظارت بر آگهی ها و نحوه قیمت 
منظور  به  پیشنهادی  راهکارهای  دیگر  از  اجناس  گذاری 
اصلاح وضعیت این پلتفرم های جذاب و پر مخاطب است. 
وجود چنین کارشناسانی به دلیل فراوانی موضوعات از خودرو 
و مسکن گرفته تا خرید و فروش اجناس خانگی و صنعتی 
در  چنانکه  بیفزاید،  کاربران  اعتماد  و  استفاده  به  می تواند 
بسیاری از سایت های مشابه بین المللی هر فردی با ارایه یک 
شماره تلفن اعتباری قادر به درج آگهی نیست و کارشناسان 
مربوطه در جهت کنترل و نظارت بیشتر آگهی ها و مقابله با 
آگهی های جعلی و کلاهبرداری، اعمال نظر فنی و تخصصی 

می کنند.

خلاء قانونی و عدم نظارت؛

 دو عامل جولان دهی سایت های خرید و فروش

پس از تحریم های نفتی، این بار تیر تحریم ها، صنایع فلزی 
کشورمان را نشانه رفته است. نشانه گیری که به عقیده یک 
فعال اقتصادی، اگر فشار های این شرایط سخت تنها بر دوش 

حلقه نهایی تولید نباشد، به هدف نخواهد رسید.
را به خود  ایران  آهن و فولاد بخش عمده صادرات فلزات 
اختصاص داده اند و صادرات فلزات ایران تا حد زیادی به این 
محصولات وابسته است؛ به طوری که حدود 77 درصد ارزش 
صادراتی فلزات در سال ۱۳97 مربوط به این گروه بوده است. 
به عقیده یحیی آل اسحاق، وزیر بازرگانی دولت ششم و فعال 
اقتصادی، اگر تمام بازیگران این عرصه در به دوش کشیدن بار 
این مسائل سهیم باشند، کشور کمترین آسیب را از این تحریم 

جدید خواهد دید.
آل اسحاق در این باره به خبرنگار ایرناپلاس گفت: مسأله 
تحریم فلزات و به ویژه فولاد در خارج از کشور با این هدف 
طراحی شده که به اقتصاد کشور آسیب بزند. در حال حاضر 
ظرفیت تولید فولاد کشور نزدیک به 2۴ میلیون تن است و در 
زمینه فلزات سنگین نیز در سطح قابل قبولی هستیم و این 
ظرفیت ایجاد شده و شرایط مطلوب، به عنوان نقطه ای برای 

ضربه وارد کردن به اقتصاد ایران انتخاب شده است.
*کشورها بر اساس منافع خود تصمیم می گیرند

وی ادامه داد: مسأله این است که چقدر قدرت اعمال این 
تحریم وجود دارد؟ گفته می شود برای اینکه تحریم ها عمل 
کنند، ۱۱ شرط لازم است از جمله اینکه تحریم کننده توان این 
را داشته باشد که تمام خریداران ایران یا تمام فروشندگان مواد 
اولیه به ایران را به گونه ای تحت تأثیر قرار دهد تا نه محصولات 
ایران را خریداری کنند و نه مواد اولیه به ایران بفروشند. این در 
حالی است که امروزه هیچ کشوری چنین قدرتی را در متأثر 
کردن روابط اقتصادی بین کشور ها ندارد، چرا که کشور ها بر 

اساس منافع خودشان تصمیم می گیرند.
آل اسحاق اضافه کرد: اگر ما شرایط محصولات خود را از 
نظر قیمت، کیفیت، خدمات پس از فروش، صحت عمل و 
همچنین تعاملات خود را به گونه ای پیش ببریم که مبادله با 

ایران برای کشور مقابل، مقرون به صرفه باشد، ارتباط خود را با 
ما ادامه می دهند.

وی با اشاره به تحریم های نفتی گفت: در حوزه نفت نیز 
دیدیم که تحریم ها نتوانست صادرات کشورمان را به صفر 
برساند. با این حال، بعضی از بازار ها برای ما محدود شده اند 
این نیست که  به معنای  اما  آمده،  به وجود  نگرانی هایی  و 
نمی توانیم کاری انجام دهیم و می توان به صادرات ادامه داد؛ 
هر چند برای ادامه با شرایط سخت تری مواجه خواهیم شد. 
نیاز دنیا از یک طرف و از طرف دیگر شرایط و راهکار هایی 
که ما پیش رو داریم، مانع تحقق اهداف تحریم های جدید 

می شود.
*حل مسائل داخلی، ما را در برابر تحریم مقاوم می کند

آل اسحاق در پاسخ به این سؤال که آیا تغییر استراتژی از 
خام فروشی آهن و فولاد به صادرات مصنوعات آهن و فولاد 
می تواند به عنوان یک راهکار برای مقابله با تحریم در نظر گرفته 
شود، گفت: این موضع به استراتژی های ما در زمینه مسکن 
برمی گردد. تغییر استراتژی در بخش مسکن باعث می شود 
نگاه ما به تأمین نیاز های داخلی معطوف شود. اما به دلیل 
رکودی که در حوزه مسکن وجود دارد، هم در بحث فولاد و هم 
در بحث سیمان، به مشکل برخوردیم. با تغییر استراتژی در 

بخش مسکن، خیلی از مسائل قابل حل هستند.
و  دیروز  مسأله  تحریم،  کرد:  تأکید  اقتصادی  فعال  این 
امروز نیست و ما سال هاست با این مسأله درگیریم و راه های 
متعددی برای مقابله با آن وجود دارد. می توان با ابداع و ابتکار، 
کاهش هزینه ها، افزایش کیفیت کالا و گسترش ارتباطات، به 

ادامه فعالیت در شرایط تحریم پرداخت.
*دولت بخشی از ریسک تولیدکننده را بپذیرد

وی ادامه داد: آنچه در این بین اهمیت دارد، توان مقاومت 
رفتار های  و دشمن تلاش می کند  است  این شرایط  در  ما 
تهدیدآمیزی در جنگ اقتصادی داشته باشد. ما باید بپذیریم 
در شرایط جنگی هستیم و باید تمام توان، ابداعات و ابتکارات 

خود را مورد استفاده قرار دهیم تا موفق شویم.
آل اسحاق با طرح یک پیشنهاد گفت: با توجه به شرایط 
سخت پیش  روی فعالان اقتصادی، پیشنهاد می شود دولت 
برای جبران این شرایط سخت به کمک فعالان اقتصادی 
بیاید. کاهش بوروکراسی، افزایش حمایت ها، تقبل ریسک، 
و حمل  ارز، تسهیل فضای صادراتی  بازگشت  و  تخصیص 
این  در  می تواند  دولت  که  است  مواردی  جمله  از  نقل  و 
حیطه ها به فعالان اقتصادی کمک کند. فعالان اقتصادی در 
سیاست های ملی با برخی مسائل روبه رو هستند و به حمایت 
ملی هم نیاز دارند. در واقع جبران این مشکلات با نظامات 

دولتی امکان پذیر می شود.
وی افزود: در چنین شرایطی است که بار این مسائل بین 
فعالان اقتصادی و نظامات دولتی تقسیم می شود و مقابله 
با تحریم ها ممکن خواهد شد، اما اگر تمام مسائل بر دوش 
حلقه آخر یعنی تولیدکننده باشد، شرایط دشوارتر خواهد 
شد. نظام بانکی نیز در این زمینه نقش دارد و می تواند با درک 
وضع موجود و تسهیل شرایط، به تولید کنندگان کمک کند. 
به عنوان مثال، یک تولیدکننده فولاد علاوه بر تمام مشکلاتی 
که با آن مواجه است، ناچار به پرداخت سود و جریمه است؛ 
نباید فشاری  و  نداشته  فعالیتش سوددهی  در صورتی که 

غیرمنطقی و غیرمنصافه به تولیدکننده وارد شود.

 یحیی آل اسحاق :
دولت بخشی از ریسک تولیدکننده را بپذیرد

نایب رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: تنش در بازار مسکن فشار زیادی بر مستاجران وارد می سازد و دولت 
باید تکلیف جدیدی برای بنگاههای املاک مشخص سازد تا قراردادها با هر قیمتی بسته نشود.

سید احسن علوی گفت: نشست های متعددی با وزیر راه و شهرسازی در ارتباط با کنترل قیمت اجاره بها برگزار شده که به این نتیجه 
رسیدیم که در گام نخست باید عرضه و تقاضا در بخش مسکن متعادل شود و ساخت واحدهای مسکونی بیشتری در کشور انجام شود.
وی افزود: نرخ اجاره بها برگرفته از قیمت ساختمان است و چنانچه کاهش قیمت مسکن اجرایی نشود، مستاجران مجبور به 

پرداخت اجاره های بیشتری خواهند شد.
به گفته علوی، قیمت های اوج گرفته خانه در شهر تهران که بخشی از آن مربوط به آگهی های سوداگران مسکن در فضای مجازی 

می شود، موجب افزایش غیر واقعی اجاره خانه در تهران شده است.
نماینده مردم سنندج در مجلس شورای اسلامی، موضوع تعهدات دولت در ارتباط با ساخت ۴۴0 هزار واحد مسکونی در کشور را 
یادآور شد وگفت: ساخت خانه برنامه بلند مدت برای کنترل قیمت ها وکاهش فشار روی مستاجران است و در شرایط فعلی باید به 
دنبال راه حل های کوتاه مدت مانند کنترل فضای مجازی و مرجع قرار گرفتن سامانه »سابا« ) اطلاعات بازار املاک ایران مربوط به 

وزارت راه وشهر سازی( برای تعیین نرخ املاک باشیم.
نماینده مردم سنندج با بیان اینکه چنانچه قیمت ساختمان را متعادل سازیم، قیمت اجاره خانه هم متعادل می شود، گفت: سامانه 
تعیین قیمت ملک بر روی قیمت اجاره بها هم تاثیر می گذارد ولازم است منبع تعیین قیمت ها نرخ آخرین معاملات ثبت شده در 

سامانه »سابا« و نه آگهی های دلالان در فضای مجازی باشد.
علوی پیرامون این پرسش که آیا مجلس طرح فوری برای کنترل قیمت اجاره بها بویژه در ارتباط با بر اَبَرشهر تهران دارد، گفت: 
تعیین نرخ اجاره بها موضوعی توافقی بین صاحبخانه و مستاجر است، با قانون جدید نمی توان مانع آن شد ؛ مجلس می تواند دولت 
را متعهد به ساخت خانه های بیشتر سازد، ضمن اینکه دولت باید بنگاههای املاک را موظف سازد که قراردادها با هر قیمتی بسته 

نشود.
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی اخذ مالیات از خانه های خالی را ترمزی برای توقف کاهش قیمت خانه 
دانست وگفت:حدود سه میلیون و۴00 هزار واحد مسکونی خالی در کشور وجود دارد که در برهم زدن تعادل در بازار مسکن تاثیر 

مسقیمی گذاشته است.

رئیس هیات موسس کانون صرافان گفت: اگر بازار متشکل ارز، واقعا بازاری آزاد و برای همه قابل دسترسی باشد و قیمت ها در آن 
واقعی و پیرو عرضه و تقاضا باشد، راه اندازی آن موفقیت آمیز خواهد بود و می تواند به ساماندهی این بازار کمک کند.

اصغر سمیعی درباره تاثیر راه اندازی بازار متشکل ارز بر ساماندهی بازار، افزود: بازار متشکل فقط در صورتی موفق می شود که معیا 
های اقتصادی را کاملا بپذیرد و رعایت کن. نرخ واقعی و واحد برای ارز را قبول کند. شرط دیگر آنکه خرید و فروش در بازار متشکل برای 
همگان آزاد باشد نه آن که مثلا گروه خاصی به آن دسترسی داشته باشند. این کارشناس بازار ارز اضافه کرد: باید عملکرد واقعی بازار 
متشکل ارز را مشاهده کرد، در واقع، اسامی هیچ گاه نشان دهنده ماهیت نیستند چه بسا که نامشان رستم است و بسیار کم زورند یا 
سمیع نامیده می شوند ولی گوش شنوا ندارند، اینکه ما هر روز اسمی برای بازار ابداع کنیم، تا زمانی که ماهیت آن تغییر نکند اصلاحی 
صورت نمی پذیرد. رئیس سابق کانون صرافان خاطر نشان کرد: دلالی و سوداگری و بورس بازی تا زمانی که مقرون به صرفه باشد در 
بازار صورت می گیرد و چیزی نمی تواند مانع آن باشد، مگر اینکه عوامل جذابیت آن را از بین ببریم. رئیس هیات موسس کانون صرافان 
تصریح کرد: اگر بورس باز ببیند که بازار نوسان ندارد، به طور قطع، سرمایه خود را وارد خرید و فروش ارز نمی کند. سمیعی افزود: البته 
باید توجه داشت که در شرایط کنونی مشکل اقتصادی کشور فقط مربوط به بازار ارز نیست و برای رفع اشکالات اقتصادی همزمان 
با تصحیح بازار ارز باید به نکات دیگر و از همه مهمتر واقعی شدن قیمت ها از یک طرف ) مخصوصا قیمت بنزین و سایر حامل های 
انرژی(، کاهش و حتی متوقف کردن نرخ رشد تورم و بهره و کاهش نقدینگی از سوی دیگر نیز توجه کرد. رئیس سابق کانون صرافان 
اضافه کرد: رشد قیمت ها قبل از اینکه به مسائل سیاسی ربط داشته باشد، عامل اقتصادی دارد که همانا تفاوت نرخ تورم و بهره در 
کشور ما و کشور های حوزه دلار است. این کارشناس بازار ارز یادآور شد: تورم با افزایش نقدینگی و خلق پول، بیش از توان جذب اقتصاد 
کشور ایجاد می شود. وی به توان بانک مرکزی برای تزریق ارز در بازار اشاره کرد و ادامه داد: نوسان های تا حداکثر 2 درصد در بازار ارز 
غیر طبیعی نیست، اما باید دقت کرد که بیشتر از آن نشود. قرار است در بازار متشکل ارزی، معاملات اسکناس و نقد انجام شود. بر 
این اساس صادرکنندگان و دارندگان ارز می توانند از طریق صرافی ها برای فروش، نرخ مورد نظر خود را در سامانه بازار متشکل به ثبت 
برسانند. بازیگران اصلی بازار متشکل شامل بانک مرکزی، بانک ها و صرافی های دارای مجوز هستند. قرار است در ابتدا معاملات با دو 

یا سه نوع ارز اصلی )دلار، یورو و درهم( آغاز شود، اما به تدریج به سایر ارزها تسری یابد.
پیگیری ها از علل تاخیر در راه اندازی بازار متشکل ارزی، آماده نشدن زیرساخت های فنی برای ارتباط فنی بانک ها و »شرکت 

عملیات بازار متشکل ارزی« بوده است.

نایب رییس کمیسیون عمران مجلس

دولت تکلیف جدیدی برای بنگاهها در قراردادهای اجاره تعیین کند
رئیس هیات موسس کانون صرافان:

واقعی بودن قیمت ها، شرط موفقیت بازار متشکل ارزی است
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جلال طالبی: 

کجای دنیا دختران، همدیگر را می زنند؟

سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به "عقب ماندگی فوتبال ایران نسبت به 
فوتبال دنیا و حتی کشورهای عربی" می گوید فحش، درگیری و حواشی مختلف فوتبال 

آسیا فقط در ایران وجود دارد".
جلال طالبی درباره رقابت فشرده تیم های مدعی قهرمانی در صدر جدول و علت 
این موضوع گفت: یکی از دلایل نزدیکی رقابت، مشکلات پرسپولیس در فصل نقل و 
انتقالات و افت این تیم به نسبت فصل های گذشته بود. تیم های دیگر هم امسال شانس 
قهرمانی داشتند اما تمام تیم ها شامل افت محسوسی در هفته های پایانی شدند. در 
هفته های پایانی لیگ برتر، تیم ها آنطور که باید و شاید بازی نکردند. مسائل حاشیه ای و 

همینطور نوع برنامه ریزی بازی ها روی عملکرد تیم ها تأثیر گذاشت.
* فوتبال ایران رشد نکرده بلکه حاشیه های بیشتری دارد

او یادآور شد: به هر صورت فوتبال ما بیشتر از این که رشد کند، مسائل حاشیه ای پیدا 
کرده و ما را از هدفمان دور کرده است. از نظر چگونگی برگزاری مسابقات عقب هستیم. 
ارگان های مختلف در برنامه های فوتبال تأثیرگذار هستند. این موضوع به سطح فوتبال ما 
لطمه زده و نمی تواند موجب رشد شود. سرمربی سابق تیم ملی ایران در واکنش به این 
سوال که چرا فوتبال ایران نسبت به گذشته افت کرده است، تشریح کرد: نمی خواهم 
بگویم افت کردیم ولی فوتبال چشم گیری بازی نکردیم. پیشرفت قابل لمسی را ندیدیم. 
دلیل آن هم کارهایی است که باید در فوتبال پایه انجام شود. همچنین انتخاب بازیکنان 
خارجی با اشکالاتی مواجه بود و ایرانی ها از نظر فنی بهتر بودند. حتماً باید کمیته ای 
برای نظارت وجود داشته باشد. طالبی تاکید کرد: امسال به مشکل عجیب و غریبی 
برخورد خواهیم خورد. بدهکاری نصیب تیم ها خواهد شد. این اتفاقات در حالی است 
که بدهکاری و درگیری در فوتبال دنیا دیده نمی شود. نمی دانم می توان اسم این را 
فوتبال گذاشت یا نه. با این وضع توقع داریم قهرمان آسیا شویم و بهترین مربی را بیاوریم.

* فوتبال کشورهای عربی دعوا و فحش زن و بچه ندارد
وی در پاسخ به این سوال که آیا در لیگ های خارجی، حتی کشورهای حوزه خلیج 
فارس چنین مسائل دیده نمی شود، گفت: اگر حاشیه ای باشد، خبرش را می خوانید. 
اگر خبری باشد، به سرعت در ایران هم منتشر می شود. در فوتبال کشورهای عربی دعوا 
و اختلاف و فحش زن و بچه وجود ندارد. تا کی می خواهیم با این شرایط ادامه دهیم؟ 
با این وضع هیچ چیز نمی شویم! تیم ملی امید هم به المپیک نمی رود. فقط مخارج 
میلیاردی به جا می ماند. مربیان و بازیکنان پول می گیرند ولی به کجا رسیدند؟ این پول ها 
کجا هزینه شده است؟ بلد نیستیم انتخاب و برنامه ریزی کنیم. سرمربی سابق تیم ملی 
سوریه با بیان اینکه عوامل خارج از فوتبال در انتخاب مدیران ورزشی نقش ایفا می کنند، 
افزود: کسانی در ورزش هستند که شناختی از ورزش ندارند. در درجه اول انتخاب 
مدیران می تواند در فوتبالمان تأثیرگذار باشد. فوتبال حوزه کاری مدیران صنعتی نیست. 
وی تصریح کرد: برخی به بهانه خدمتی که کرده اند، در فوتبال فعال می شوند و سهمی 
هم می برند. ورزش، آخر خط این مدیران است. به جز چند استثنا، اکثر این مدیران بعد 
از خروج از ورزش به خط پایان رسیدند. طالبی درباره مربیان فعال در فوتبال ایران نیز 
اظهار کرد: مربیان داخلی خوب هستند. آقای برانکو به خاطر شناختش از فوتبال ایران 
و به علت نبود برنامه، توانسته در ایران موفق شود. در اکثر موارد در انتخاب مربیان اشتباه 
می کنیم چون این انتخاب ها توصیه ای است. هیچ گونه کارشناسی درباره مربی صورت 
نمی گیرد و واسطه ها مربیان را به باشگاه ها معرفی می کنند. خواسته ما از مربی مشخص 

نیست. بدون تفکر و هدف مربی را می آوریم و انتظار داریم کمک کند.
* تفاوت مربیان داخلی با خارجی در ایران زیاد نیست

کارشناس فوتبال ایران با بیان اینکه مربیان داخلی در سطح باشگاه های خودمان بد 
کار نمی کنند، اضافه کرد: تفاوت آن ها با مربیان خارجی به قدری نیست که تأثیرگذار 
باشد چرا که مربیان خارجی فعال در فوتبال ایران، در دنیا شناخته شده نیستند و مربی 
بین المللی نیستند. وی با اشاره به نبود نظارت روی کار بازیکنان جوان و بیراهه رفتن آنان 
گفت: فوتبال ما نظارت ندارد. معلوم نیست به کجا کشیده شده است. برنامه ای نداریم 
که روی بازیکنان با استعداد برنامه ریزی کنیم. این بازیکن از بین می رود. در اروپا نظارت 
روی استعدادها وجود دارد. من در امارات کار کردم. یک تعداد بازیکن وجود داشت که 
باشگاه به خانواده این بازیکنان بی بضاعت مواد غذایی می داد و می گفت به او پروتئین 
بدهید. در یک شهر کوچک که 200 فوتبالیست داشت این کار را می کردند. طالبی 
خاطرنشان کرد: رشد و پیشرفت کشورهای عربی در حالی است که آن ها جمعیت بسیار 
کمتری دارند و از این تعداد جمعیت صاحب تیم های ملی و باشگاهی خوبی شدند اما 
وسعت و جمعیت کشورمان بسیار زیاد است. بازیکنان امید و جوانان ما نمی توانند در 
اکثر مواقع به فوتبال وصل شوند و در باشگاه هایی بازی می کنند که توان استفاده از 

آنان وجود ندارد.
* سطح داوری نشان دهنده سطح فوتبال هر کشور است

سرمربی سابق تیم ملی ایران درباره اعتراض ارکان فوتبال به عملکرد داوران و مقایسه 
این موضوع با سایر کشورهای جهان گفت: معمولًا در همه جای دنیا می گویند وقتی 
می خواهی فوتبال کشوری را ارزیابی کنی، باید سطح داوری را ارزیابی کنید. داوران یک 
کشور مشخص کننده فوتبال کشورشان هستند. این موضوع می گوید که باید سطح 
داوری بالاتر از فوتبالمان باشد. بعضی از داوران به طور سهوی قادر به مدیریت بازی 
نیستند و سعی می کنند بازی را اداره کنند که بدون مشکل تمام شود. در حالی که به 
عنوان قاضی باید بازی را کنترل کنند. وی ادامه داد: نیاز است که بیشتر در این حوزه 
کار شود و مدرسان بیشتر و کلاس های بیشتر وجود داشته باشد. باید یک مقداری از 
اشتباه داوران عبور کنیم. بازیکنان هم رفتار حرفه ای ندارند. آن ها رفتار اعتراضی ندارند 

بلکه خشن و بد دهن هستند. این موضوع داوران را در شرایط بدی قرار می دهند.
* کجای دنیا دختران همدیگر را می زنند؟

طالبی گفت: همه ما اشتباه می کنیم. اجازه دهیم داور هم بعد از کلاس چند بار 
اشتباه کند. دختران ما همدیگر را می زنند. خشونت در فوتبال رخنه کرده است. داور 

هم مثل من و شما گرفتار است. او هم اشتباه می کند. باید سعی کنیم آرام باشیم.
وی تاکید کرد: کجای دنیا دختران همدیگر را می زنند؟ می گویند بازیکن دیرتر به زمین 
رفته و ریختند همدیگر را زده اند. این چه فوتبالی است. او درباره تیم های با کیفیت لیگ 
هجدهم هم اظهار کرد: به نظرم به جز تیم هایی که در چهار رده اول بودند، صنعت نفت 
خوب بود. تلویزیون گویا نیست ولی بد نبود. پدیده فوتبال منظمی بازی کرد. غیر از 
میانه فصل، تعادل خوبی داشت. سپاهان اگر مقداری امتیاز می گرفت قهرمان می شد. 
استقلال بعد از حاشیه ها و رفتن شفر بهم ریخت و درگیری های داخلی هم داشت و 
توسط دست اندرکاران باشگاه از جریان مسابقه خارج شد. پرسپولیس هم در بازی های 
آخر خوب نبود ولی تیم های دیگر هم آنقدر خوب نبودند. طالبی در پایان تاکید کرد: 
برای رشد فوتبال مان نباید با باخت تیم های عربی خوشحال شویم. به ما چه ارتباطی 
دارد. دنبال خوشحالی از شکست دیگران نباشیم بلکه با تکیه بر قواعد درست کار کنیم 
و امید به آینده داشته باشیم. این میز و صندلی به کسی وفا نکرده است. عاشقانه به این 

جوانان خدمت کنیم.

محمد مایلی کهن:

ویلموتسمبارکصاحبشباشد!
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: ویلموتس مبارک 
صاحبش باشد. اصلا او خدای فوتبال در این شرایط اقتصادی 
کشور آیا درست است که این همه برای انتخاب یک مربی هزینه 

کنیم؟! 
انتخاب احتمالی ویلموتس به عنوان سرمربی تیم ملی بهانه ای 
بود تا با محمد مایلی کهن سرمربی اسبق تیم ملی گفت و گویی 
داشته باشیم. مایلی کهن مثل همیشه دلش پر از درد و حرف 
بود و از همه جا و همه کس سخن گفت.از وضعیت معیشت و 
اقتصاد بد مردم کشور سخن گفت حتی از فدراسیون کشتی و 
کنار گذاشتن رسول خادم حرف زد و از اینکه در این اوضاع و 
احوال باید بهتر از قبل حداقل در ورزش مدیریت کنیم.از تفاوت 
چشمگیر رفتار  و فرهنگ تماشاگران و بازیکنان و مربیان ایران  و 
خارج از کشور سخن گفت. بخشی از صحبت های مایلی کهن 
نزد فارس به امانت محفوظ ماند اما بخش مهم صحبت های او 

را در زیر می خوانید:
*ویلموتس مبارک صاحبش باشد!

مایلی کهن در مورد انتخاب سرمربی جدید برای تیم ملی گفت: 
ویلموتس مبارک صاحبش باشد. اصلا او خدای فوتبال در این 
شرایط اقتصادی کشور آیا درست است که این همه برای انتخاب 
یک مربی هزینه کنیم؟! آیا او می تواند تضمین بدهد که تیم ملی 
ایران را به مقامی در عرصه بین المللی می رساند؟! بهتر است در 

این اوضاع اقتصادی کشور هزینه ها را بهتر مدیریت کنیم.
*ما فوتبال داریم، اروپا فوتبال ندارد!

از  ایران و اروپا گفت:  با اشاره به شرایط متفاوت فوتبال  وی 
نظر نیروی انسانی خیلی برتر از اروپایی ها هستیم، اما در بخش 
زیرساخت ها بسیار ضعیف تر از آنها هستیم و در بخش فرهنگ 
و رفتار هم متأسفانه تفاوت های بسیاری داریم. ظاهراً آنچه ما 
به  مدام  آنها  ندارد!  فوتبال  اروپا  و  است  فوتبال  اسمش  داریم 
مقررات احترام می گذارند، تماشاگران بدون این که هیچ مانعی 
کوچک ترین  و  نشسته اند  زمین  کنار  در  باشد  راهشان  سر  بر 
اوباشگری نمی کنند. بازیکن فوتبال اروپا بعد از گلزنی خودش 
را در آغوش هواداران می اندازد و تعرضی به او نمی شود، آن هم 
درحالی که خیلی از این تماشاگران نوشابه مخصوص خورده اند. 
حال نمی دانم با جوج بوده یا بدون جوج. و حتی به نظر ما هم 
غیرعادی هستند اما رفتاری غیراخلاقی از آنها سر نمی زند. اما 
فوتبال ما چه دارد؟ به قوانین احترام می گذاریم؟! زمنی های 
ایرانی زیباتر  از فرش های نفیس  را نگاه می کنیم،   فوتبالشان 
هستند. ما از قانون به داور در فوتبال لذت نمی بریم. چه قدر به 
داورانمان تعرض می کنیم. اینها اسمش فوتبال نیست. مربی ما 
وقتی می برد خودش خوب بوده و وقتی بازنده می شود، همه بد 

بودند به خصوص داور.
* بازیکنان در شمال انگار از مکانیکی بیرون می آیند!

در  مصنوعی  چمن های  بد  وضعیت  به  اشاره  با  مایلی کهن 
شمال کشور گفت: در گیلان و مازندران ما باران کم داریم؟ آب 
کم داریم؟! اما در ورزشگاه های سردار جنگل و عضدی رشت و 
همچنین ورزشگاه شهید وطنی قائم شهر چمن مصنوعی داریم. 
چمن  این  روی  وقتی  بازیکنان  دهم.  درجه  مصنوعی  چمن 
مصنوعی بازی می کنند انگار از مکانیکی بیرون آمده اند و گرانولی 
که روی این زمین ها است، دست و پای بازیکنان را سیاه می کند. 

این چمن مصنوعی را در پرآب ترین شهرهای ایران داریم، اما 
من در قم هم کار کرده ام. با وجود کم آبی به دلیل داشتن یک 
متخصص ورزشگاه یادگار امام قم چمن خوبی داشت. توحید 
محمدی کارمند سازمان ورزش بود که به  طور تجربی کارش را یاد 

گرفته بود و به خوبی از چمن ها مراقبت می کرد.
* از محمد خاکپور باشخصیت تر داریم؟!

مایلی کهن با اشاره به حضور مربیان خارجی در نیمکت تیم 
ملی گفت: به نظر من آوردن مربی خارجی فرار روبه جلوی آقایان 
است. آیا ما از محمد خاکپور بهتر و باشخصیت تر در فوتبال ایران 
داریم؟ او دو سال سرمربی تیم امید ایران بود. آیا متانت لازم را 
رفتیم  او  از  بعد  که  نداشت  را  و شخصیت لازم  نداشت؟ شان 
وینگادا را آوردیم که در همان دور اول تیم امید ایران را حذف کرد. 
کی روش 8 سال سرمربی تیم ملی ایران بود و به کوچک و بزرگ ما 
اهانت کرد. در دو جام جهانی همراه تیم ملی بود، اما به گونه ای 
رفتار می کرد ما ۴ جام قهرمانی گرفته ایم و مدام می گفت به خاطر 
تحریم ها تیم های بزرگ دنیا با تیم ملی ایران بازی نمی کنند که 
بعد مشخص شد این حرف ها دروغ بوده و او صرفا به دنبال آن 
بود که چوب رنکینگ فیفا را بالای سر مردم ما بگیرد، اما محمد 
خاکپور تقریبا مجانی سرمربی تیم امید بود. پول قراردادش را 
هم ندادند، ولی تحمل شنیدن یک جمله مخالف مربی وطنی را 

نداریم. اما کی روش انواع توهین ها را به ما کرد.
نه  برد  سود  ،سپاهان  استقلال  شده  مردود  گل  از   *

پرسپولیس!
مایلی کهن با اشاره به قهرمانی پرسپولیس گفت: این قهرمانی 
مبارکشان باشد، اما آیا در مملکت ما مشکل قهرمانی پرسپولیس 
داوران  چه قدر  ببینید  شما  است؟!  استقلال  قهرمانی  عدم  و 
گل  نفت  صنعت  و  تهران  استقلال  بازی  در  کردیم.  قربانی  را 
استقلال مردود اعلام شد. در آن گل اکبریان داور مسابقه نقشی 

نداشت، زیرا کمک داور باید اعلام می کرد که توپ اوت شده یا نه 
که درنهایت هم اعلام کرد که آن توپ اوت بوده و بعد مشخص شد 
که کمک داور اشتباه کرده است. سوال من این است از این گل 
مردود کدام تیم سود می برد؟ آیا اگر این 2 امتیاز را به استقلال 
می دادند، سپاهان بازهم نایب قهرمان می شد؟! پس چرا کسی 
در این مورد حرفی نمی زند؟ به هر حال نباید داورانمان را قربانی 
کنیم. اکبریان، زاهدی فر، فغانی، بهترین داوران هستند. فغانی 
در دنیا نظیر ندارد. اما ما در عزا و عروسی فوتبال داوران را قربانی 
می کنیم. استقلال اگر بازی با نفت آبادان را می برد به پرسپولیس 
می برد اما دوم می شد. در حق داورانمان کاملًا بی انصاف هستیم 

و مدام به آنها تعرض می کنیم.
* عضو شورای شهر می گوید دست کسی که داور را زده 

می بوسم!
مایلی کهن با اشاره به اتفاقات داماش گیلانیان و نیروی زمینی 
گفت: در آن مسابقه همه دیدند که داور را کتک زدند، حتی من 
می گویم داور در آن مسابقه شکنجه شد، اما عجیب است که 
عضو شورای شهر رشت مصاحبه می کند و می گوید دست کسی 
که داور را زده می بوسم. این یعنی فاجعه. استان گیلان دروازه 
ارتباط کشور با اروپا بوده است. یک استان فرهنگی است. چرا 
چنین رفتارهایی می کنیم، شاید برای این که این عضو شورای 
شهر با استفاده از جذابیت و محبوبیت فوتبال بتواند در دور بعدی 

بیشتر رای بیاورد.
*یک دلار بیشتر بدهند می روند

سرمربی اسبق تیم ملی با اشاره به حضور مربیان خارجی در 
فوتبال ایران گفت: برخی مدام می گویند فلان مربی از فلان 
تیم پیشنهاد دارد، یقین بدانید اگر تیم دیگری به آنها یک دلار 
بیشتر بدهند قطعا از اینجا خواهند رفت، پس بهتر است این همه 
صحبت نکنیم. ظاهراً برخی می خواهند اینگونه بازار گرمی کنند 

و نرخ خود را بالاتر ببرند. برخی مربیان ایرانی هم مدام می گویند 
با کمترین بودجه ال و بل کردیم. اما شما دیدید که پرسپولیس با 
پنجره بسته نقل و انتقالات تا فینال آسیا رفت، اما چه شد که در 
این فصل و با جذب بازیکنان خوبی مثل شیری، ترابی و رفیعی در 

دور مقدماتی حذف شد؟
ایرانی نمی تواند جانشینی رادوشوویچ  * یک دروازه بان 

شود؟
که  دارد  رادوشوویچ  نام  به  ذخیره  دروازه بان  یک  پرسپولیس 
چند سالی است در این تیم حضور دارد و احتمالا چند میلیارد 
دستمزد گرفته، آیا نمی توانیم یک دروازه بان ایرانی را به جای 
او بگذاریم؟ سال ۱۳5۴ من در پرسپولیس حضور داشتم. یک 
مهاجم اسکاتلندی به پرسپولیس آمده بود، مقابل سپاهان در 
امجدیه بازی کردیم. ۳ بر صفر هم سپاهان را بردیم. یک گل 
آن را همین مهاجم اسکاتلندی یا انگلیسی زد. اما چون بازیکن 
معمولی بود عبده مالک باشگاه خیلی زود عذرش را خواست و 
گفت این بازیکن به درد نمی خورد و باید برود. اما در پرسپولیس 

بازیکنی مثل بودیمیر می آید و همه به به و چه چه می کنند.
* مدیران پرسپولیس و استقلال میلیاردی هزینه می کنند 

و می روند
وی با اشاره به هزینه های میلیاردی در استقلال و پرسپولیس 
گفت: وقتی باشگاه پرسپولیس خصوصی بود و عبده مالک آن 
بود مو را از ماست بیرون می کشید، اما اکنون مدیران پرسپولیس 
و استقلال میلیاردی هزینه می کنند و می روند و هیچ کس هم 
بعداً از آنها نمی پرسد که چه کردید و این بودجه ها کجا رفت؟ انگار 

هیچ حساب و کتابی نبوده است.
* اعتراض رسول خادم را تحمل نمی کنیم اما توهین های 

کی روش را می پذیریم
مایلی کهن با اشاره به شرایط فدراسیون کشتی گفت: به نظر 
من در کشتی ما یک جهان پهلوان به نام تختی داریم و بعد از 
او هم رسول خادم آمده است که به نظر من او هم جهان پهلوان 
است. هم از نظر اخلاقی و تحصیلی و هم از نظر افتخارات و 
مدال ها بهترین است. مدال المپیک و جهانی دارد و صاحب 
کرسی جهانی هم بود، اما درنهایت به خاطر این که او را آزرده 
کردیم، استعفا داد و رفت. بعد از استعفایش هم یک کلمه حرف 
آقایان  و  به مسئولان  بود محترمانه هم  نزد. در زمانی هم که 
اعتراض کرد، اما اعتراض جهان پهلوان رسول خادم را تحمل 
نمی کنیم ولی توهین های کی روش را می پذیریم. از استعفای 
رسول خادم استقبال کردند و اکنون یک فرد از مجلس آمده به 
نام نعمتی که در کمیسیون اقتصادی مجلس است، آیا کشتی 
باید یک  و  ندارد که جانشین رسول خادم شود  واقعا مدیری 
نماینده مجلس به جای او بنشیند؟! مگر نمی گوییم مجلس 
در راس امور است؟ پس خود مجلس آن قدر کار دارد که به امور 

کشتی دیگر نرسد.
* آیا نکونام نمی توانست سرمربی تیم امید شود؟

مایلی کهن با اشاره به تیم امید ایران گفت: به نظر من با توجه 
به شرایط اقتصادی کشور بهتر است یک مربی ایرانی هدایت 
تیم امید را به عهده بگیرد. خیلی ها می توانند سرمربی تیم امید 
شوند. مثلًا نکونام. جواد نکونام کاپیتان تیم ملی بوده و سابقه 

خوبی دارد. چرا او سرمربی تیم امید نشود؟

نماینده فوتسال استان قم تمرینات و برنامه هاي آماده سازي خود را براي حضور موفق در 
دوره جدید رقابت هاي لیگ برتر فوتسال باشگاه هاي کشور رسما آغاز کرد.

 امسال بیست و یکمین سال متوالی است که تیمی از فوتسال استان قم در سطح اول 
بازی های باشگاهی فوتسال ایران یعنی لیگ برتر حضور می یابد، در واقع فصل ۱۳98 
لیگ برتر فوتسال، دوره بیست و یکم برگزاری این مسابقات محسوب می شود که قم در 

تمامی آنها حضور داشته است.
*3 نایب قهرمانی فوتسال قم در تاریخ لیگ برتر

در 20 دوره قبلی این بازی ها تنها سه نایب قهرمانی نصیب فوتسال استان قم شده که 
این سه عنوان نایب قهرمانی دو بار توسط تیم ارم کیش قم در سال های ۱۳8۴ و ۱۳87 و 
یک بار تیم صبای قم در سال ۱۳9۱ رقم خورده و قم یک بار در سال ۱۳96 دارای دو تیم 

در این سطح از مسابقات بوده است.
*۲۰ سال حضور قم در لیگ برتر با نام های متنوع

چالش بزرگ فوتسال قم در 20 سال گذشته این بوده که مرتب نام تیم های این استان در 
لیگ برتر تغییر می کند و دلیل این اتفاق عدم ثبات یک کادر مدیریتی و یک حامی مالی 
در فوتسال قم است، به همین دلیل فوتسال قم با نام های متنوعی همچون فراز، ارم کیش، 
کیش ایر، صبا، ماهان تندیس، آتلیه طهران، یاسین پیشرو و حالا سوهان محمد سیما در 

لیگ برتر به میدان رفته است.
*تماشاگران قمی در حسرت قهرمانی لیگ برتر

در این سال ها فوتسال قم همواره تماشاگران و علاقمندان بی شمار خود را در حسرت 
قهرمانی لیگ برتر نگه داشته و حالا قمی ها به دوره جدید این مسابقات یعنی جام بیست 
و یکم در سال ۱۳98 امیدوارند تا تیم سوهان محمد سیما خواسته و رویای آنها را جامه 

عمل پوشانده و قهرمانی لیگ برتر را به قمی ها نوید بدهد که البته بعید به نظر می رسد.
*5۰ روز تا آغاز فصل جدید مسابقات

کمتر از 50 روز دیگر به شروع فصل جدید مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
باقی مانده و تیم فوتسال سوهان محمد سیما در مرحله نقل و انتقال بازیکن با چند مهره 
کلیدی فصل گذشته خود به توافق رسیده و چند بازیکن جدید نیز در بازار خرید این 

روزهای فوتسال ایران به زودی جذب می کند.
*استارت تمرینات محمدسیما در خانه

در هر حال تمرینات و برنامه های آماده سازی تیم فوتسال سوهان محمد سیما به منظور 
حضور در فصل جدید لیگ برتر فوتسال باشگاه های ایران از این هفته رسما آغاز شده 
تا این تیم زیر نظر سیدمهدی و سیدوحید غیاثی رسما برای حضور موفق در این لیگ 

استارت بزند و آماده لیگ جدید شود.
*رقابت ۲6 هفته ای با ۱3 رقیب دیگر

این در شرایطی است که از سوی سازمان لیگ فوتسال ایران، زمان شروع مسابقات 
فصل جدید لیگ برتر فوتسال روز هفتم تیر ماه اعلام شده، ضمن اینکه قرعه کشی 
بازی ها روز چهارم خرداد ماه با حضور نماینگان تیم ها در کمیته فوتسال انجام و برنامه 26 

هفته بازی های رفت و برگشت بین ۱۴ تیم مشخص خواهد شد.
*غیاثی: مسائل تیم باید درون این خانواده حل شود

سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیما قم در نخستین جلسه تمرینی این تیم در 
جمع بازیکنان گفت: سرمایه گذاری روی جوان ها و استعدادها یکی از برنامه های جدی 
تیم در فصل جدید لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور است تا برای فوتسال قم در 

سال های آتی نیز پشتوانه سازی شود.
سیدمهدی غیاثی اضافه کرد: مسائل یک تیم همانند یک خانواده باید درون این 
خانواده حل شود، ضمن اینکه موفقیت تیم به یکپارچگی بازیکنان، اعضای کادر فنی، 
تک تک اعضای باشگاه و دلسوزان این تیم در کنار هواداران خونگرم، متعصب و همیشه 

حامی تیم های لیگ برتری فوتسال قم وابسته است.

وی راجع به تصمیم کادر فنی برای بستن ترکیب این تیم در دوره جدید لیگ برتر 
فوتسال تصریح کرد: به زودی با اضافه شدن بازیکنان جدید مد نظر کادر فنی، تمرینات 
و برنامه های آماده سازی تیم شکل خود را پیدا می کند اما روی موضوع میدان دادن به 

جوانان شایسته، همچنان جدی هستیم.
*عملکرد موفق فوتسالیست های قمی در فصل 97 لیگ برتر

نماینده فوتسال قم در حالی آماده حضور موفق در بیست و یکمین دوره بازی های لیگ 
برتر فوتسال باشگاه های کشور می شود که در دوره بیستم این مسابقات در سال ۱۳97 با 
همین نام و با هدایت حسین صبوری و ترکیبی کاملا بومی به جمع چهار تیم برتر مرحله 

نهایی نیز رسید اما از راهیابی به فینال بازماند.
فوتسالیست های قم فصل گذشته در پایان 26 هفته بازی های رفت و برگشت بین ۱۴ 
تیم رتبه ششم را کسب کردند و طبق مقررات بازی ها، به عنوان تیم ششم راهی مرحله 
پلی آف شدند تا برای راهیابی به جمع چهار تیم برتر با تیم سوم یعنی فرش آراء مشهد دیدار 
کنند، مصافی که یک بار در قم و یک مرتبه در مشهد موفق به شکست حریف خود شده 

و صعود کردند.
*شکست برابر قهرمان آسیا و ناکامی در صعود به فینال

این تیم با وجود اینکه از آغاز فصل قبل با مشکلات مالی عدیده مواجه بود و بارها 
تمریناتش به خاطر اعتصاب بازیکنان تعطیل شد، در مرحله نیمه نهایی حریف تیم مس 
سونگون ورزقان شد، تیمی متمول که در فصل ۱۳96 رتبه نخست و عنوان قهرمانی را 
کسب کرده بود و با ستاره های خود روی سکوی نخست جام باشگاه های سال 20۱8 آسیا 
نیز ایستاده بود. با اینکه نماینده قم نمایش قابل قبولی در مقابل مس سونگون پرمهره 
داشت ولی در بازی های رفت و برگشت مرحله نیمه نهایی به این تیم باخت تا از رسیدن به 
دیدار فینال بازمانده و فصل را با عملکردی خوب از نظر نمایش بازیکنان اما بسیار ضعیف 

از نظر عملکرد مدیران خود پشت سر بگذارد.

استارت فوتسال قم برای لیگ برتر 

تیمي که 20 سال در حسرت قهرمانی است

درخشان  نمایش  از  والورده  ارنستو   
مسی در آخرین بازی فصل تمجید کرد.

 2 - تساوی 2  از  والورده پس  ارنستو 
پایانی  هفته  در  ایبار  مقابل  تیمش 
از عملکرد  رقابت های لالیگای امسال 
اناری ها   و  آبی  ستاره  مسی،  لیونل 

تمجید کرد.
 سرمربی تیم فوتبال بارسلونا در این 
باره گفت:  بی ارزش بودن نتیجه روی 
کیفیت 2  تیم اثر گذاشته بود. این بازی با بازی شنبه هفته بعد کاملا فرق دارد چون 
اینجا نتیجه اهمیتی نداشت و هفته بعد، پای قهرمانی در یک جام در میان است. با 
همه این اوصاف بازی خوبی بود. هر 2  تیم تلاش می کردند ریتم خود را بر دیگری 
دیکته کنند. ایبار فشار زیادی وارد می کرد. توانستیم به خوبی با شرایط بازی کنار 
بیاییم. هر چه از زمان بازی می گذشت، انگیزه 2 تیم برای جدی گرفتن بازی کم 
می شد. در نیمه دوم این نکته به اوج خودش رسید. در نیمه دوم ضعیف تر از نیمه 
اول بازی کردیم و موقعیت های کمتری هم خلق کردیم و توپ های خطرناکی را هم 
لو دادیم. دوباره بدن بازیکنان به ریتم بازی عادت کرد و برای فینال هفته بعد آماده 
شدیم. به نظرم پایان خوبی در لالیگا داشتیم. ثبات بسیار خوبی داشتیم. وقتی ۳ هفته 
مانده به پایان قهرمان می شوید، هیجانش کمتر می شود. در نیم فصل اول مشکلاتی 

داشتیم اما در نیمه دوم فصل بر دشواری ها غلبه کردیم. 

 کیلیان امباپه، ستاره جوان تیم فوتبال 
به  پیوستنش  شایعه  به  پاری سن ژرمن 
رئال مادرید دامن زد. کیلیان امباپه 20 
از جانب انجمن  ساله که یکشنبه شب 
فرانسه  حرفه ای  فوتبالیست های  ملی 
)UNFP( به عنوان بهترین بازیکن فصل 
لوشامپیونه و بهترین بازیکن جوان فصل 
این رقابت ها معرفی شد، اشاره کرد ممکن 
است در تابستان پیش رو از پاری سن ژرمن 

جدا شود و به شایعه پیوستنش به رئال مادرید دامن زد. ستاره فرانسوی پاری سن  ژرمن 
پس از دریافت این عناوین گفت: این فصل هم ناامیدهایی وجود داشت، اما این هم 
جزئی از فوتبال است و در نهایت ما موفق به قهرمانی در لوشامپیونه شدیم. مایلم از 
بازیکنان، سرمربی تیم و باشگاه دوباره تشکر کنم. کسب این عناوین برایم مهم بود. 
من چیزهای زیادی در پاری سن ژرمن آموختم. وی افزود: فکر می کنم زمانش رسیده 
که مسئولان بیشتری در تیم داشته باشم. امیدوارم این مسئولیت را در پاری سن ژرمن 
داشته باشم که اگر این اتفاق بیفتد، مایه مباهات من خواهد بود یا اینکه ممکن است 
در جایی دیگر و در پروژه ای جدید این مسئولیت را بگیرم. مایلم از همه تشکر کنم. 
امباپه در ادامه در مواجهه با این پرسش که »با توجه به اظهارنظری که می کنید به نظر 
تضمینی برای ماندن تان در پاری سن ژرمن وجود ندارد. درست است؟«، اظهار داشت: 

من چیزی را که باید می گفتم را گفتم. 

کارلو آنچلوتی، سرمربی تیم فوتبال ناپولی 
نیمکت  روی  حضورش  احتمال  به  نسبت 

یوونتوس واکنش نشان داد.
 کارلو آنچلوتی که شاگردانش با وجود قطعی 
ایتالیا،   A سری  در  نایب قهرمانی شان  بودن 
شب گذشته )یکشنبه( در هفته سی وهفتم این 
رقابت ها بازی فوق العاده ای از خود به نمایش 
گذاشتند و با نتیجه ۴ بر یک میهمان خود، اینتر 
را رد هم کوبیدند، پس از این بازی در خصوص 

شایعه رفتنش به یوونتوس اظهار داشت: کناره گیری از سمت نیز بخشی از حرفه مربیگری 
است اما نگران نباشید من هنوز دو سال دیگر با ناپولی قرارداد دارم. من با این باشگاه گره 
خورده ام و دوست دارم برای دو سال دیگر در این تیم بمانم. از بودن در ناپولی هم خوشحال 
هستم. سرمربی ایتالیایی ناپولی در بخش دیگری از صحبت هایش خاطرنشان کرد: این 
بازی تنها بازی ای نبود که نشان دادیم در میانه میدان کیفیت بالایی داریم، بلکه ما در 
نیم فصل اول بازی سطح بالایی از خود ارائه کردیم و تا حدودی در نیم فصل دوم هم خوب کار 
کردیم. وقتی انگیزه ای برای چنین بازی هایی ندارید - اشاره به مسجل بودن نایب قهرمانی 
تیمش - آماده کردن تیم کار آسانی نیست، اما بازیکنان ما حرفه ای بودند و بازی فوق العاده ای 
مقابل اینتر به نمایش گذاشتند. کارلتو در خصوص هدف تیمش برای فصل آینده نیز گفت: 
فصل آینده سعی می کنیم تا جای ممکن پیشرفت کنیم. باید بازی های هجومی تری از خود 

ارائه دهیم و عملکردی که مقابل اینتر به نمایش گذاشتیم را تکرار کنیم.

ارنستو والورده: آمار مسی با یا بدون کفش 
طلا هم مشخص است

چراغ سبز امباپه
 به رئال مادرید

واکنش آنچلوتی به احتمال حضورش روی 
نیمکت یوونتوس

ورزشی

کاندیدای انصرافی انتخابات فدراسیون کشتی گفت: حاجتی 
نداشتم که برای رسیدن به صندلی ریاست خیلی زور بزنم، پس 

خودم را کنار کشیدم. 

علیرضا حیدری درباره کناره گیری اش از فدراسیون کشتی گفت: 
زمانی که ثبت نام کردم احساس کردم می توانم کاری کنم. با توجه 
به شرایط و ظرفیت های موجود فکر می کردم می توانم این سیستم 
را شرافتمندانه اداره کنم، چون سال ها از کشتی بهره برده بودم و 

تصمیم داشتم خدمت کنم.
وی ادامه داد:  اما دیدم گروه بندی ها و دسته بندی هایی شده 
است که البته تا حدودی هم طبیعی بود و خیلی ها هم از دوستان ما 
هستند، اما رفته رفته احساس کردم این برنامه از پیش تعیین شده 
است و اتفاقاتی می افتد که برخی ها نباید باشند و این انتخابات آزاد 
نیست. از طرفی عزل و نصب های جهت دار با شعار اینکه نفرات 
قبلی وابسته به دیگران بودند و حق رای داشتند، صورت گرفت، اما 
نباید این طور باشد که اینها را بیرون کنند و گروهی که وابستگی به 
گروه دیگری دارند وارد شوند. یعنی افرادی که تغییر کرده اند نفراتی 

آمدند که وابسته به گروه دیگر بودند.
کاندیدای انصرافی انتخابات فدراسیون کشتی تصریح کرد: روزی 
احساس می کردم کشتی نیاز به حضور افراد بیرونی ندارد اما حالا 

این اتفاق افتاده است. احساس کردم اگر بخواهم با شرافت کار کنم 
نمی شود. سعی کردم نشانه ای ایجاد کنم تا همه متوجه شوند. هر 
گروهی هم که بخواهد کار کند از روز اول مشکل خواهد داشت. 

این بی تدبیری باعث شد احساس کنم این بازی برنده ندارد.
جریان  در  ورزش  وزارت  آیا  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  حیدری 
این اتفاق هست یا نه، گفت:  اگر وزارت ورزش رصد نمی کند که 
مقصر است و اگر هم می داند باید تنبیه شود. امسال سال المپیک 
است و کشتی نیاز به آرامش دارد. خادم چندین ماه قبل استعفا 
اما مدام می گویند  کنند،  برگزار  را  انتخابات  و می توانستند  داد 
صلاحیت ها باید بیاید. مگر صلاحیت ریاست جمهوری ۱5 روزه 

نمی آید، اما می خواهند برای ایجاد تغییرات زمان بخرند.
وی افزود: بعد از این تغییرات هر کسی انتخاب شود نمی تواند کار 
کند. به عنوان معترض می گویم این سازوکار باید جمع شود و یک 
گروه بیطرف بیاید، اما با این شرایط به حکم اخلاق تشخیص دادم 
در انتخابات نباشم چون قطعا خروجی نخواهد داشت که آبرویی 

کسب کنیم.

کاندیدای انصرافی انتخابات فدراسیون کشتی که با برنامه تهران 
به  توجه  با  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  می کرد،  گفت وگو  ورزشی 
صحبت های شما هدف از این تغییرات چیست و به دنبال چه کسی 
هستند، گفت: اگر به عزل و نصب ها نگاه کنید مشخص است، به 
هر حال یک نفر روی آن صندلی خواهد نشست. کشتی ورزش 
پهلوانی است و باید اجازه دهند مانند مبارزه تن به تن رقابت آزاد 
وجود داشته باشد. در این شرایط کسی هم که مغلوب می شود به 
نتیجه تن می دهد. روز المپیک مشخص خواهد شد این اتفاقات به 

سود کشتی بوده یا به ضررش.
حیدری درباره انتقاداتی که به مهندسی شدن انتخابات می شود، 
گفت: به هر حال افرادی که عوض شدند سال ها با خادم کار کرده 
بودند و ارتباط نزدیکی داشتند. من هم این موضوع را قبول دارم، اما 
وقتی آنها را برمی دارند و شرایط را برای گروه دیگری فراهم می کنند 
چه فرقی کرده است؟ من برای خدمت آمده بودم و دنبال بازی های 
پشت پرده نبودم. این صندلی، صندلی خدمت، تلاش و کار است. 

حاجتی نداشتم که خیلی زور بزنم پس خودم را کنار زدم.

علیرضا حیدری :

دنبال بازی های پشت پرده نبودم 
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طرح پارلمان اصلاحات برای نهایی شدن به چکش کاری های بسیاری نیاز دارد؛ 
چکش کاری هایی که ابهامات موجود در ماهیت، شکل، محتوا و سازوکار عملیاتی 

این نهاد فراحزبی را برطرف و کارآمدی آن را تضمین کند.
این روزها اصلاح طلبان در تکاپوی انداختن طرحی نو برای ایجاد تشکیلات 
جمعی کارآمدی هستند تا بتوانند با هم افزایی توان و ظرفیت و احیای سرمایه های 
اجتماعی خود، با چنته پر وارد گود رقابت های انتخاباتی 1398 و 1400 شوند و 

بتوانند گوی سبقت را از جریان حریف بربایند. 
در بهمن 96 که کلیات طرح پارلمان اصلاحات در شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات به تصویب رسید، کار آسان نمود اول، ولی اکنون گویی مشکل هایی 
بسیار افتاده که از دید برخی ناظران ممکن است این تشکیلات ائتلافی به انتخاب 

98 نرسد. 
ایجاد  کار  دستور  با  است  مدیدی  مدت  هماهنگی  شورای  سیاسی  کمیته   
سازوکارهای قانونی لازم برای شکل گیری پارلمان اصلاحات، دریافت پیشنهادات از 
سوی احزاب عضو، تهیه پیش نویس طرح پارلمان، ارسال این پیش نویس به احزاب 

و دریافت نظرات اصلاحی را در دستور کار قرار داده است. 
در نتیجه این تکاپو، اکنون حدود 10 ماده از طرح پارلمان اصلاحات به تصویب 
رسیده و بقیه مواد قانونی آن در دست بررسی است. اعضای کمیته سیاسی اظهار 
امیدواری می کنند تا 2 ماه دیگر این طرح به طور کامل به تصویب برسد و درخواست 
به همراه اساسنامه و آیین نامه برای دریافت مجوز به کمیسیون ماده 10 احزاب وزارت 

کشور ارسال شود. 
علاوه بر اما و اگرهایی که در مورد دریافت مجوز از سوی وزارت کشور مطرح 
می شود، نبود اجماع میان اصلاح طلبان در خصوص برخی مباحث مبنایی چون 
ماهیت، محتوا و سازوکار عملکردی آن، خلق و فعالیت این تشکل را در هاله ای از 

ابهام فروبرده است. 
در چنین شرایطی است که برخی فلسفه وجودی و کارآمدی پارلمان اصلاحات را 
مورد تردید قرار می دهند و گروهی دیگر با توجیه هم افزایی ظرفیت های انتخاباتی 
اصلاح طلبان و پرهیز از کاستی های گذشته، تمام قد از ایده پارلمان اصلاحات 

حمایت می کنند. 

* اصرار اصلاح طلبان بر ایجاد تشکیلات جمعی
اصلاح طلبان پیش از این، ایجاد و فعالیت نهاد فراگیر و بالادستی را تجربه کرده 
اند؛ زمانی که شورای عالی جبهه اصلاحات و پس از آن شورای عالی اصلاح طلبان 
از جایگاهی راهبر، سیاستگذاری های این جریان را هدایت کرده و بعضا به نتایجی 

مطلوب در انتخابات پیشین دست یافته اند. 
این بار اما شرایط تا حدی متفاوت است. ابهام در عملکرد و سازوکار تصمیم سازی 
جمعی در شورای عالی اصلاح طلبان، تعارض وجهه اصلاح طلبانه این نهادها با 
روندهای فردمحورانه و غیرشفاف در آن، عملکرد فهرست های مورد حمایت این نهاد 
در شورای شهر و مجلس شورای اسلامی، تضعیف سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان و 

... بازنگری اصلاح طلبان در تشکیلات جمعی شان را گریزناپذیر کرده است. 
سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان در سال های اخیر روندی نزولی را طی می کند. 
این آسیب به اندازه ای جدی است که رییس دولت اصلاحات هم در مورد کارآمدی 
کنشگری راهبرمحور خود در انتخابات آتی و به منظور جلب آرای خاموش و حتی 

کسب رای از پایگاه اصلاح طلبان ابراز تردید کرده است. 
چنین است که بزرگان اصلاح طلب ادامه فعالیت شورای عالی اصلاح طلبان را 
»درجا زدن« تشکیلاتی می خوانند؛ درجازدنی که حضور منفعلانه و شکست در 
انتخابات را برای آنها رقم خواهد زد.  بزرگان اصلاح طلب چون »محسن میردامادی« 
با آسیب شناسی شورای عالی اصلاح طلبان، دلیل تاریخی و ریشه ای عدم موفقیت 
اصلاحات را نبود تشکیلات فراگیر، کارآمد و دموکراتیک می داند؛ تشکیلاتی که از 

دید آنها باید ایجاد شود و با آنچه در گذشته تجربه کرده اند متفاوت باشد. 
دموکراتیک بودن، انتخابی بودن، فراگیر بودن، مرجع بودن و ... ویژگی هایی 

است که برای کارآمدی تشکیلات جدید برشمرده شده است. 
*چالش های پیش روی پارلمان اصلاحات 

اعضای شورای هماهنگی در حالی تصویب اساسنامه پارلمان را تا دو ماه دیگر 
قابل دستیابی می دانند که هنوز در مورد جزییات آن اختلاف نظرهایی اساسی 
میان اصلاح طلبان وجود دارد.  نخستین چالش بر سر راه ایجاد تدوین آیین نامه 
پارلمان اصلاحات را می توان در اختلاف نظر اصلاح طلبان در مورد وزن و سهم 
احزاب در پارلمان جستجو کرد. در حالی که برخی در نظر گرفتن سهم 15 نفری هر 
یک از احزاب عضو شورای هماهنگی برای ورود به پارلمان را هم معنا با »دموکراتیک 
بودن« این نهاد می دانند، برخی دیگر این مبنا را برای عضوگیری پارلمان عادلانه 
و کارآمد نمی دانند.  از دید احزاب ریشه دار اصلاح طلب، در نظر گرفتن سهمی 
یکسان برای احزاب برای ورود به پارلمان، موجب تضییع ظرفیت ها و پتانسیل های 
متناسب احزابی می شود که گستردگی، قدمت و فراگیری بیشتری دارند. جدا از این 
مساله، از دید ناظران، عدم تعیین سازوکاری برای ورود چهره های شاخص اصلاح 
طلب غیرحزبی یا شخصیت های حقیقی اصلاح طلب به پارلمان، شرط دموکراتیک 

و فراگیر بودن آن را تامین نمی کند. 
از همین رو بود که »سعید شریعتی« فعال سیاسی چندی پیش در گفت و گو با 
ایرنا با اشاره به تفاوت وزن سیاسی و اجتماعی احزاب اصلاح طلب، نسبت به نگاه 
»شرکت تعاونی« به پارلمان اصلاحات هشدار داد. از دید شریعتی نگاه ناموزون و 

نامتوازن، موجب انگیزه کشی برای احزاب قوی تر و ناکارآمدی این نهاد می شود. 

بر مبنای همین اختلاف، چهره های حزبی قدیمی اصلاح طلب، انگیزه های 
دموکراتیک حامیان تشکیل پارلمان را زیر سوال می برند. حتی برخی پا را فراتر نهاده 
و آنچه را »انگیزه های قدرت طلبانه« احزاب عضو شورا می خوانند، دلیلی برای 

حمایت آنها از ایده پارلمان اصلاحات می دانند. 
»مهدی شیرزاد« عضو شورای مرکزی حزب »اتحاد ملت« چندی پیش در گفت و 
گو با ایرنا سردمداران طرح کنونی پارلمان اصلاحات را احزاب تک نفره یا چند نفره 
ای دانست که سوابقشان، صلاحیت سردمداری را از آنان سلب کرده است و »حال 
با طرح پارلمان اصلاحات در تلاش هستند تا هدف خود مبنی بر ماندن در قدرت به 

هر شکل ممکن را عملی سازند.« 
بر مبنای همین سهمیه بندی حزبی، بسیاری از ناظران فراگیر بودن پارلمان 
اصلاحات را هم زیر سوال می برند. از دید آنان جایگاه شخصیت های موثری چون 
رییس دولت اصلاحات در سازوکار این نهاد مشخص نیست و همین مساله از ابتدا 

اعتبار و کارآمدی پارلمان اصلاحات را زیر سوال می برد. 
دومین چالش پارلمان اصلاحات را می توان در فراهم نبودن سازوکار انتخاباتی آن 
جستجو کرد. از دید بسیاری از اصلاح طلبان، پارلمان اصلاحات مفهومی انتخاباتی 
است و باید به صورت سلسله مراتبی شکل بگیرد. این در حالی است که از نظر 
اصلاح طلبان کهنه کاری چون »محمود میرلوحی« اکنون شرایطی فراهم نیست 
که همه اصلاح طلبان بتوانند به صورت سلسله مراتبی از شهرستان ها به استان 
و منتخبان آن ها هم از استان به پایتخت بیایند و در پایتخت بر اساس سازوکاری 
دموکراتیک انتخاب شوند. این همان ایرادی است که اخیرا روابط عمومی »جمعیت 
زنان نواندیش« به طرح پارلمان اصلاحات وارد کرد و گفت: نقش استان ها در این 
ساختار موردی فراتر از ساختارهای موجود اعم از شورای هماهنگی و شورای عالی 

سیاست گذاری نیست. 
از نبود نظام حزبی قوی در کشور هم می توان به عنوان یکی دیگر از چالش های 
اصلی پارلمان اصلاحات نام برد. اگر چه بر مبنای قانون جدید احزاب ، حدود 150 
حزب در کشور مجوز فعالیت دارند، ولی از دید کارشناسان نبود احزاب واقعی در 
کشور )حتی به اندازه انگشتان دست(، کارآمدی پارلمان مبتنی بر احزاب را زیر سوال 
خواهد برد.  از سوی دیگر پارلمان اصلاحات در مسیر دریافت مجوز تاسیس و فعالیت 
با موانعی حقوقی روبرو است. پارلمان اصلاحات ساختار جدیدی غیر از یک حزب 
متمرکز است که در زمره ائتلاف و جبهه هم نمی گنجد. به نظر می رسد بر اساس 
قانون جدید احزاب، مجوز گرفتن برای این نهاد فراحزبی که هدف انسجام بخشی 
و تجمیع تشکل های یک جریان ذیل یک نهاد )غیر از جبهه( را دنبال می کند، با 

چالش هایی جدی مواجه است. 
با توجه به چنین مشکلات مبنایی در شکل و محتوای طرح پارلمان اصلاحات، 
رفع آن به بحث و نظر و هم اندیشی احزاب و چهره های اصلاح طلب برای زمانی 
بیش از 10 ماه نیاز دارد؛ زمانی فراتر از سررسیدن انتخابات مجلس یازدهم در اسفند 
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از دید بسیاری از ناظران، تا زمانی که این مسایل و ابهامات در طرح پارلمان 
اصلاحات حل نشود، شکل گیری چنین سازوکاری، چیزی به تجربه و دستاوردهای 

تشکیلاتی اصلاح طلبان اضافه نخواهد کرد. 

سنگ هایی که پیش از بنای پارلمان اصلاحات باید واکند

کار آمدی پارلمان اصلاحات در گرو حل ابهامات

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در دوسال دولت دوم 
آقای روحانی از وضعیت نسبتا با ثباتی برخوردار بودیم اما روی 
کار آمدن ترامپ که برخی حتی در نماز جمعه تهران از موفقیت 
وی استقبال کردند و با سخنان خنده دار از وی خواستند تا به 
عدالت برگشته و سخن مردم آمریکا را بشنود موجب شد خروج 
ایالات متحده از برجام باعث بحران در سطح جهانی، منطقه و 

ایران شود.
محمد کیانوش راد با تشریح و ارزیابی عملکرد دولت تدبیر و 
امید در سال های اخیر گفت: دولت یازدهم در حالی کار خود 
پایان دولت احمدی نژاد  و  از حوادث 88  آغاز کرد که پس  را 
امیدی در مردم ایجاد شد که با سیاست های مبتنی بر عقلانیت 
و انعطاف می توان امیدوار بود، دولت روحانی دولتی باشد که به 
روال قانونی برگردد. چراکه در عصر خودمحوری ها، به اتکای 
شخص رئیس دولت نهم و دهم سیاست ها را دچار نوسانات 
گوناگون کرده و انحلال سازمان برنامه و بودجه و بی برنامگی 
درآمدهای نفتی تلف شده بود و با افول سرمایه اجتماعی هم 

مواجه بودیم.
*جناح اقتدارگرا عزم خود را برای ناکارآمد جلوه دادن 

دولت جزم کرده است 
آورد که در  به وجود  را  امید  این  افزود: دولت روحانی  وی 
پله اول با توقف سیاست های دل بخواهانه در دولت گذشته 
و تصحیح سیاست ها و آغاز حرکتی نو، براساس اجماع ملی 
کارها به پیش برود. همانگونه که شاهد بودیم در دولت یازهم، 
ما از ثبات قابل قبولی برخوردار بودیم و رشد اقتصادی آغاز شد 
و در زمینه های اجتماعی هم گشایش هایی صورت گرفت. در 
همین دوره حتی اجماع علیه ایران به اجماع علیه آمریکا بدل 
شد؛ همانگونه که در دولت آقای خاتمی هم شاهد آن بودیم که 
سفرایی که پیش از آن تهران را ترک کرده بودند، به امید بهبود 

شرایط به کشور بازگشتند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در دولت نخست آقای 
بودیم.  مثبتی  رویکرد  آغاز چنین  روحانی هم مجددا شاهد 
اما متاسفانه جناح اقتدارگرا عزم خود را جزم کرده بود تا به 
هر طریقی نسبت به ناکارآمد نشان دادن دولت و یا اخلال در 
کارآمدی، فضای مثبت ایجاد شده را به فضای منفی تبدیل 
کنند. حوادثی همچون حمله به سفارت عربستان بهانه را به 
دست برخی کشورهای منطقه داد تا به صورت جدی تری در 
جبهه اسرائیل و آمریکا قرار بگیرند. در واقع دستاوردی که به 
گسترش روابط مسالمت آمیز با کشورهای منطقه منجر شده 

بود، با اقدامات ماجرا جویانه به بن بست کشیده شد.
*اگر تلاش دولت نبود با وضعیت دشوارتری مواجه بودیم

از  روحانی هم  آقای  دوم  دولت  دوسال  در  داد:  ادامه  وی 
وضعیت نسبتا با ثباتی برخوردار بودیم اما روی کار آمدن ترامپ 
که برخی حتی در نماز جمعه تهران از موفقیت وی استقبال 
کردند و با سخنان خنده دار از وی خواستند تا به عدالت برگشته 
و سخن مردم آمریکا را بشنود، موجب شد خروج ایالات متحده 

از برجام باعث بحران در سطح جهانی، منطقه و ایران شود. 
کیانوش راد در گفت و گو با ایلنا، افزود: ترامپ با ادعای اینکه 
ایرانی ها بزرگترین برنده توافق هسته ای بودند از برجام خارج 

شد و جو روانی ایجاد شده در ایران و عدم کنترل دولت بر بخشی 
از اقتصاد که اصولا نه می توان آنها را بخش خصوصی دانست و 
نه بخش های زیر نظر دولت تلقی می شوند، از یک طرف و عدم 
انسجام تیم اقتصادی دولت از طرف دیگر زمینه ای را فراهم کرد 

تا شاهد آشفتگی در بازار باشیم.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: دولت در 
این جهت تلاش های زیادی کرد اما باید توجه داشت که ایران 
یک جزیره جداافتاده از جامعه بین الملل نیست و هر اقدامی 
در صحنه بین الملل که بتواند به تشدید بدبینی ها به جمهوری 
اسلامی بینجامد، به ایجاد محدودیت اقتصادی در داخل منجر 
می شود. اگر تلاش دولت نبود و جبهه اروپا را همچنان در جهت 
ایستادگی بر برجام ترغیب نمی کرد، قطعا با وضعیت دشوارتری 

مواجه بودیم.
*دولت متغیر مستقل در حل مسائل گوناگون سیاسی 

و اقتصادی نیست
وی در پاسخ به این سوال که تصویب یا عدم تصویب FATF  تا 
چه میزان بر شرایط اقتصادی کشور تاثیرگذار خواهد بود،  گفت: 
برجام  بازماندگان  به  اطمینان بخشی  تلاش دولت در جهت 
باعث شد تا این کشورها همچنان در کنار ایران بر پایبندی به 
توافق هسته ای وفادار بماند. دولت و کارشناسان اظهار می کنند 
که برجام و یا حتی سالم سازی برخی روابط به معنای حل همه 
مشکلات اقتصادی ایران نیست بلکه تنها می تواند از متغیرهای 

مزاحم جلوگیری کند.
وی ادامه داد: با این حال به نظر می آید برخی به دنبال آن 
هستند که لوایحی که دولت به دنبال تصویب آن برای تسهیل 
چه  مخالفان  اینکه  بزنند.  برهم  است،  اقتصادی  ارتباطات 
منفعتی از عدم تصویب این لوایح می برند، نیاز به تحلیل دقیق تر 
به صراحت گفت که  را   این مساله  اما حداقل می توان  دارد 

رهبری مخالفت جدی با این لوایح ندارند.
عملکردش  و  دولت  تحلیل  در  چه  آن  گفت:  کیانوش راد 
اهمیت دارد، این است که بدانیم دولت متغیر مستقل در حل 
مسائل گوناگون سیاسی و اقتصادی نیست؛ نهادهای موازی 
دیگری وجود دارند که به دلیل اختیارات و حجم بالای نقدینگی 
و همچنین عدم پاسخگویی به نهادهای قانونی، زمینه نوسانات 
به  نباید  منصفانه  نقد  در  البته  می کنند.  فراهم  را  اقتصادی 

کم کاری دولت هم اشاره نکرد. 
*با هیچ بهانه ای نباید حق مردم را نادیده گرفت

وی ادامه داد: آنچه که در پیش رو و برای حرکت کشور به 
سمت توسعه همه جانبه باید به آن توجه کنیم؛ در وهله اول 
اصلاح سیاست های جمهوری اسلامی در بخش سیاست 
خارجی و رفع نگرانی ها با کشورهای منطقه ای و کشورهای 
حاشیه خلیج فارس از یک سو و دوم تاکید بر اجرای بدون 
تنازل قانون اساسی در بخش دوم و خصوصا تکیه بر حق 
حاکمیت مردم بر سرنوشت خویش است. حق حاکمیت بر 
سرنوشت خویش جزو اصول اساسی و پایه در قانون اساسی 
جمهوری اسلامی است و با هیچ بهانه ای نباید حق مردم را 

نادیده گرفت.
*دیده ایم دولت ها از اشکالات ساختاری رنج برده اند 

در  باید  رقابت ها  دلیل  همین  به  افزود:  کیانوش راد 
باید امکان و  چهارچوب های قانونی دنبال شود و دولت هم 
قدرت تصمیم گیری در حوزه های مختلف را داشته باشد. توجه 
داشته باشید که حتی احمدی نژاد که دولتش در فضای یک 
دست به قدرت رسید و همه اصولگرایان و همه دستگاه های 
حاکمیتی از ایشان حمایت کردند، امروز از برخی محدودیت ها 
ترتیب می بایست دولت  این  به  یاد می کند.  در تصمیماتش 

نسبت به وظایف خود حق کامل داشته باشد.  

که  است  اینجا  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
اشکالات ساختاری نه تنها در قانون اساسی بلکه در سطوح 
پایین تر در حوزه های اجرایی، فرهنگی، سیاسی و امنیتی دولت 
را با وضعیت متزلزلی مواجه می سازد و این مساله مربوط به 
دولت آقای روحانی نیست، بلکه در طول تاریخ انقلاب دیده ایم 
دولت ها از این اشکالات ساختاری رنج برده اند. برای مثال در 
ایشان  اطلاع  عدم  و  اشکالات  این  موسوی  میرحسین  دوره 
از برخی اقدامات در حوزه سیاست خارجی، به همان نحوی 
باقی مانده که امروز شاهد آن هستیم که آقای ظریف، یکی از 
موفق ترین وزرای دولت هم دچار همین مشکل می شود. این 
ناهماهنگی ها در مجموع به زیان مردم و جامعه تمام خواهد 

شد. 
*نباید انقلابی گری بهانه ای برای دور زدن قانون تلقی 

شود
کیانوش راد همچنین در رابطه با آغاز فعالیت های انتخاباتی 
در سال جاری و در تحلیل شرایط امروز اصلاح طلبان گفت: 
امروز انقلاب اسلامی چهل سال را پشت سر گذاشته است و 
اگر قرار است پس از چهل سال جامعه ایران را یک جامعه پخته 
بنامیم، باید توجه کنیم امروز حاکمیت قانون باید به صورت 
جدی مورد توجه قرار بگیرد و نباید انقلابی گری بهانه ای برای 

دور زدن قانون تلقی شود.
با مسامحه  در دهه 60 می توانستیم  اگر  داد:   ادامه  وی 
ازچهارچوب های  خارج  تصمیم گیری ها  برخی  بپذیریم 
قانونی صورت می گرفت؛ امروز به هیچ عنوان چنین تصوری 
در  خمینی)ره(  امام  حتی  نیست.  هوشمندانه  خواستی،  و 
اواخر عمر خویش صراحتا تاکید داشتند که همه امور را باید 
طبق قانون انجام داد و حتی اظهار نمودند اگر در برخی موارد 
تصمیماتی خارج از چهارچوب و بنا به مصلحت گرفته شده، 

امروز باید همه امور به قانون برگردد. 
*تحقیر شدن مردم نتیجه ای جز کناره گیری و ایجاد 

بحران نخواهد داشت
کیانوش راد افزود: پس به اعتقاد من راه اصلاح در جامعه، 
 راه بازگشت به قانون است و اگر چنین اتفاقی نیفتد و مجالس 
تحقق  در  می شوند  انتخاب  مردم  خواست  با  که  کسانی  و 
خواسته های آنها ناتوان باشند، نوعی تحقیر اجتماعی مردم 
شکل می گیرد و تحقیر اجتماعی نیز همان چیزی است که در 

نظام را تهدید می کند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: اگر مردم 
با حاکمیت احساس بیگانگی داشته باشند، از حضور در پای 
صندوق های رای ناامید خواهند شد. در شرایط فعلی هم به 
نظر می آید نوعی ناامیدی شکل گرفته است که نمونه های آن 
را می توان در حوادث دی ماه 96 مشاهده کرد. پس اگر شرایط 
صورت  نگهبان  شورای  نگرش  تغییر  مانند  امیدوارکننده ای 
نگیرد، تحقیر شدن مردم نتیجه ای جز کناره گیری آنها و ایجاد 
بحران نخواهد داشت. به همین دلیل امیدوار هستیم باز هم 
نظام عقلانی بر تصمیمات کشور حاکم شود که تنها راه نجات 
کشور پذیرش عقلانیت مبتنی بر چهارچوب های قانون اساسی 

فعلی است.

محمد کیانوش راد:

راه نجات کشور، پذیرش عقلانیت مبتنی بر قانون است سیدحسین موسویان: 

ایران پادزهر همه توطئه ها را فراهم کند
دیپلمات پیشین کشورمان هدف اصلی 
 ـنتانیاهو را تغییر نظام ایران  محور بولتون 
بدون جنگ دانست و گفت: جنجال های 
ناو  اعزام  جمله  از  گذشته  هفته  دو  یکی 
دارد  روانی  جنگ  جنبه  بیش تر  آمریکایی 
 ـنتانیاهو هم درمقطع فعلی،  و تیم بولتون 
برنامه آغاز جنگ ندارند. درعین حال آن ها 
درابعاد  مرحله ای  دو  طرح  یک  اجرای 
هشتگانه تا پایان دور اول ریاست جمهوری 
داده اند.  قرار  کار  دستور  در  را  ترامپ 
این  به  پاسخ  در  موسویان  سیدحسین 
پرسش که طرح عملیاتی تیم بولتون برای 
کشاندن ترامپ به دام جنگ چیست؟ به 
تشریح ابعاد هشتگانه طرح دو مرحله ای جناح جنگ طلب آمریکا پرداخت. وی مرحله اول 
این طرح را "فشار حداکثری" دانست و گفت: طرح عملیاتی این مرحله دارای چهار بعد 
است که از یک سال قبل آغاز شده و تا قبل از انتخابات سال 2020 آمریکا ادامه خواهد 
داشت. در بعد اول: "جنگ اقتصادی" شامل جامع ترین تحریم های اقتصادی و بستن 
تمام شریانات مالی و اقتصادی ایران به قصد ایجاد شورش و ناامنی و فروپاشی از داخل 
است. مهم ترین بخش این جنگ نیز بستن مجاری مبادلات بانکی، بازرگانی و فروش نفت 

ایران است.
بعد دوم: "جنگ سیاسی" است که محور آن کمپین دیپلماتیک در سطح جهانی با تأکید 
بر تهدید جلوه دادن و بزرگ نمایی ایران است. تشکیل اتحاد منطقه ای با اسرائیل و برخی 
از کشورهای عربی، اتهامات در مورد بمب هسته ای و تروریسم و توان دفاعی و موشکی، 

فشار به متحدان به ویژه اروپا برای همراه شدن با آمریکا بخشی از جنگ سیاسی است.
بعد سوم: "جنگ روانی، تبلیغاتی، دیپلماسی عمومی" است که با هدف تحریک و 
آماده سازی افکار عمومی جهانی و ایجاد رعب و وحشت در داخل ایران انجام می شود و 
جنجال اخیر اعزام ناوهای آمریکایی هم در این قالب می گنجد. پیشنهادهای مکرر ترامپ، 
بولتون، پمپئو و برایان هوک در مورد آمادگی برای مذاکره با تهران بخشی از عملیات در حوزه 
دیپلماسی عمومی و افکار عمومی جهانی است که آمریکا را خواهان گفت وگو و صلح و ایران 
را ضد گفت وگو و صلح جلوه دهند. کاخ سفید برنامه ریزی یک کمپین مفصل برای جلب 
حمایت و همراهی کنگره و افکار عمومی در داخل و خارج از آمریکا را نیز در دست اجرا دارد.
بعد چهارم: "جنگ امنیتی" است که شامل اقدامات متعددی است از جمله ایجاد 
ناامنی در داخل، حمایت از گروه های تروریستی و اپوزیسیون ایران، تشدید شکاف قومی 
در داخل ایران و تضعیف نیروهای متحد منطقه ای ایران همچون حزب الله لبنان و حشد 
الشعبی عراق است. موسویان در توضیح مرحله دوم این طرح اظهار کرد: این مرحله "دام 
اقدام نظامی" برای ترامپ است. وی ادامه داد: در بعد اول این است که آنها ابتدا تا قبل 
از آغاز مبارزات اصلی انتخاباتی، نتیجه مرحله اول را ارزیابی خواهند کرد. اگر در مجموع 
نتیجه عملیات "فشار حداکثری"مطلوب باشد که نیازی به مرحله بعد نخواهند داشت. 
ایران( بدون جنگ است؛ برخی شاخص های  )نظام سیاسی  آن ها فروپاشی  اولویت 
اقتصادی ایران بعد از خروج آمریکا از برجام، آنها را به نتیجه این سناریو امیدوار کرده است. 
برای مثال سقوط ارزش پول ملی ، وضعیت اقتصادی و میزان تورم از جمله شاخص هایی 
است که جناح جنگ طلب را امیدوار کرده که با ادامه این روند، نیازی به جنگ نخواهد 
بود. این دیپلمات با سابقه پیشین کشورمان در گفت وگو با ایسنا تصریح کرد: بعد دوم این 
است که در طول چند ماه آینده سعی خواهند کرد، اقدامات آمریکا یک "عملیات دفاعی 
و نه تهاجمی" قلمداد شود. نتانیاهو با اطلاعات جعلی این بعد را مدیریت خواهد کرد. او با 
یک برنامه حساب شده، اطلاعات ساختگی برای مراکز امنیتی و اطلاعاتی آمریکا و سایر 
کشورهای غربی ارسال خواهد کرد مبنی بر این که ایران از طریق نیروهای متحد منطقه ای 
همچون حزب الله یا الحشد الشعبی یا حوثی ها قصد عملیات علیه نیروها یا تأسیسات 
آمریکا را در منطقه یا متحدان آمریکا دارد. نمونه آن را در سفر غیرمترقبه اخیر پمپئو دیدیم 
که وحشت زده به بغداد رفت. سرویس های اطلاعاتی اسرائیل اطلاعات ساختگی به 
واشنگتن داده بودند که ایرانی ها و متحدان شان قصد عملیات علیه نیروهای آمریکایی در 
عراق را دارند. رسانه های اسرائیل هم اخیراً گزارش هایی منتشر کرده و مدعی شده اند که 
ایران قصد عملیات علیه تأسیسات نفتی عربستان دارد و انتظار داریم این سناریوها تکرار 
شوند. سناریو انفجارات در کشتی های بندر الفجیره امارات هم اولین و آخرین این سناریو 
نخواهد بود. موسویان بعد سوم را "آماده سازی نیروها و پایگاه های نظامی آمریکا در ابعاد 
عملیات هوایی و دریایی در منطقه" دانست و افزود: هرچند اقدامات آنها در این مرحله با 
اغراق های فراوان همراه بوده و با هدف جنگ روانی است، اما نوعی آماده سازی ظرفیت 

نظامی هم هست.
*در مقطع فعلی جنگی در کار نیست 

این دیپلمات پیشین کشورمان بعد چهارم مرحله دوم این طرح را "خلق یک یا چند 
عملیات تروریستی توسط عوامل خودشان علیه نیروهای آمریکایی یا مراکز و تأسیسات 
متحدان آمریکا در منطقه" دانست و گفت: با خلق این عملیات ها، بلافاصله ایران را متهم 
می کنند و اسناد ساختگی دال بر دخالت ایران هم فوراً منتشر می کنند. البته نباید از خطر 
عوامل خودسر نفوذی آنها هم غافل بود. آقای پمپئو به صراحت گفت که ما راهکارهای 
مختلف را آماده کرده ایم که اگر ایران تصمیم بدی گرفت، ترامپ قدرت انتخاب داشته 
باشد، نیروهای بازدارنده را مستقر کرده ایم که آمادگی پاسخ مناسب داشته باشیم. وی 
تاکید کرد: مقامات سیاسی، امنیتی و نظامی ایران باید از هم اکنون پادزهر همه ابعاد 
مختلف این توطئه ها را فراهم کنند. ممکن است کسانی در داخل حتی از روی احساسات 
انقلابی شعار دهند که نیروهای آمریکا و متحدان آنها را در منطقه باید مورد حمله قرار داد 
و نابود کرد، مراکز نفتی و نظامی مزدوران آمریکا در منطقه را باید منفجر کرد و چنین و 
چنان خواهیم کرد. باید دانست که این گونه شعارها دقیقاً بازی در زمین محور بولتون و 
نتانیاهوست و حتی ممکن است برای طرح چنین تهدیداتی در داخل ایران هزینه هم 
بکنند تا با بزرگ کردن این شعارها و تهدیدات توسط رسانه های جهانی، سند سازی کرده تا 
اقدامات خود را مشروع و دفاعی جلوه دهند. دیپلمات پیشین کشورمان در پاسخ به کسانی 
که از احتمال جنگ می گویند، گفت: من مکرراً در چند ماه گذشته نوشته و گفته ام که 
شخص ترامپ، اکثریت کنگره و مردم و رسانه ها و اندیشکده ها و مراکز علمی آمریکا، سایر 
قدرت های جهانی و اکثریت قاطع کشورهای جهان با جنگ مخالف هستند و از این رو در 
مقطع فعلی جنگی در کار نیست. اما باید بدانیم که جبهه بولتون و نتانیاهو در چارچوب 
طرح دو مرحله ای با ابعاد هشت گانه ای که گفتم، برای کشاندن ترامپ به دام جنگ با ایران 
تلاش خواهد کرد. با خروج از برجام و حمایت سایر قدرت های جهانی از برجام، آمریکا در 

مقطع فعلی در موضع ضعف و انزواست و تلاش می کند که ورق را برگرداند.
*در شرایط فعلی اتحاد و وحدت داخلی از اولویت اول برخوردار است 

سخنگوی پیشین تیم مذاکره کننده هسته ای در دوران اصلاحات در مورد مذاکره یا عدم 
مذاکره با آمریکا به ویژه که مقامات عالی و ارشد نظام بر مضر بودن مذاکره تاکید دارند، 
گفت: من در چهل سال گذشته همیشه معتقد به کاهش تشنج میان آمریکا و ایران بوده ام 
و افزایش خصومت و دشمنی را مفید ندانستم و نمی دانم. اما در چند ماه گذشته در چند 
مقاله و مصاحبه گفتم که در مقطع فعلی مذاکره جواب نمی دهد چون اولًا، مذاکره تحت 
فشار و تهدید حداکثری، به معنی ضعف و تسلیم است که مغایر با روحیه و غیرت ایرانی 
و اسلامی ملت ایران است. از این رو آمریکا باید به اصل احترام و عدم مداخله پایبند شود 
که دست از زورگویی و تهدید نداشته است. ثانیاً، هرچند ترامپ تشنه گفت وگو و مذاکره 
است اما چهره های کلیدی دولت او، دنبال تغییر نظام هستند و مذاکره نمی خواهند و 
طرح تمایل به مذاکره هم یک کار تبلیغاتی است. بنا بر این باید طرف آمریکایی تکلیف 
خود را روشن کند که هنوز نکرده است. ثالثاً، هیچ تضمینی هم وجود ندارد که به فرض 
مذاکره و توافق، طرف آمریکایی بدان پایبند باشد، پس باید تضمین های محکم در مورد 
پایبندی آمریکا وجود داشته باشد که ندارد. رابعاً، فرض کنیم همه این موارد هم قابل حل 
باشد، تا زمانی که در داخل یک اجماع و هماهنگی وجود نداشته باشد، هیچ مذاکره ای 
به نتیجه نمی رسد. در شرایط فعلی اتحاد و وحدت داخلی از اولویت اول برخوردار است. 
معاون پیشین سیاست خارجی شورای عالی امنیت ملی در پاسخ به این پرسش که دلیل 
رفتارهای عجیب ترامپ چیست که از یک طرف تحریم و از طرف دیگر درخواست مذاکره 
و تماس از سوی ایران را مطرح می کند، اظهار کرد: جان بولتون قبل از ورود به کاخ سفید 
طرح "فشار حداکثری" را مکتوب به ترامپ داد. در این طرح به ترامپ پیشنهاد کرده که 
از برجام خارج شوید، تحریم های حداکثری را آغاز کنید، مرتب پیشنهاد آمادگی برای 
مذاکره را مطرح کنید، مطمئن باشید که ایرانی ها رد خواهند کرد، آن وقت تحریم ها را 
افزایش دهید و بدین ترتیب در افکار عمومی جهانی هم توپ در زمین ایرانی ها خواهد 
بود که حاضر به گفت وگو نیستند. از این رو بسیاری از سیاستمداران و رسانه های بزرگ و 
کارشناسان و اساتید برجسته آمریکایی و حتی اروپایی ، روسی و چینی وارد میدان شده اند 
که دست جبهه جنگ طلب را نزد افکار عمومی آمریکا و دنیا باز کنند و مانع این توطئه 
شوند و به ترامپ فشار بیاورند که بولتون را از کار برکنار و جناح جنگ طلب را منزوی کنند.

وی گفت: آن عده ای که اصرار می کنند جان بولتون دنبال جنگ نیست و جنگ طلب 
نیست، در واقع متوجه باشند که در کدام جبهه کار می کنند. موسویان ادامه داد: این 
پروژه از یک سال قبل کلید خورده و در حال اجراست. آخرین گفته ترامپ که طرف ایرانی 
به من زنگ بزند و خبر سی ان ان که کاخ سفید شماره تلفن هم از طریق سفارت سوئیس 
به تهران داده نیز بخشی از جنگ تبلیغاتی علیه ماست. از این رو ایران هم باید ابتکار 
متقابل داشته باشد. برای مثال در پاسخ به درخواست تماس و دادن تلفن توسط طرف 
آمریکایی، تهران هم می توانست تلفن بدهد و بگوید اگر آقای ترامپ کاری دارد، زنگ بزند. 
بعید است ترامپ زنگ بزند اما در افکار عمومی جهان مطرح خواهد شد که تهران به شما 
شماره داده و اگر جدی هستید زنگ بزنید. اما در کارزار دیپلماسی عمومی و در جهت 
آرایش جنگی متقابل در بخش دیپلماسی عمومی و افکار عمومی، این گونه اقدامات، 
پرتاب کردن توپ به زمین ترامپ است. حالا اگر ترامپ هم زنگی زد که نشان از اقتدار ایران 
خواهد بود و ما ضرر نخواهیم کرد. وی در پاسخ به این که اظهارات سید عباس عراقچی 
معاون وزیر امور خارجه که گفته است، کاخ سفید تلفن ما )ایران( را دارد و اگر کاری دارند 
زنگ بزنند خاطرنشان کرد: این موضع ناشی از شناخت درست از جنگ تبلیغاتی آمریکا و 

در جهت دفع این توطئه است.

تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با تاکید بر این که دیپلمات ها 
در خط مقدم مقابله با دشمن قرار دارند، گفت: اگر می خواهیم 
با آمریکایی که شدیدترین و بی سابقه ترین تحریم ها را علیه ایران 
تحمیل کرده است، مقابله کنیم، باید از سربازان خود دفاع کرده و 

گل به خودی نزنیم.
»حسن بهشتی پور« درخصوص حمله یکی از رسانه های منتقد 
توافق هسته ای به حمید بعیدی نژاد، سفیر ایران در لندن گفت: 
آنچه ایران را در برابر هرگونه تهاجم و حمله تضمین می کند و 
موجب دفاع از ایران می شود، ملت ایران و یکپارچگی آنها است. 
این مردم بوده اند که در برابر هر گونه توطئه و تهاجم نظامی، 
سیاسی و اقتصادی و... در مقاطع مختلف از ایران دفاع کرده اند. 

وی ادامه داد: دشمنان ایران و بالاخص آمریکا به درستی فهمیده 
اند تا زمانی که نظام جمهوری اسلامی ایران مورد حمایت مردم 
است، نمی توان کاری پیش برد و موفق به پیشبرد توطئه خود نمی 

شوند. 
این کارشناس مسائل سیاسی با بیان اینکه اکنون ایران تحت 
قرار  متحده  ایالات  سوی  از  ها  تحریم  سابقه  بی  و  شدیدترین 

گرفته است، تصریح کرد: دشمنان ایران تلاش می کنند با ایجاد 
نارضایتی  روانی،  جنگ  و  ارعاب  ایجاد  و  اقتصادی  فشارهای 
اجتماعی ایجاد کنند تا حمایت مردم از انقلاب اسلامی را از بین 

برده و نظام از درون دچار فروپاشی شود. 
بهشتی پور با تاکید بر ضرورت حفظ وحدت و همبستگی در 
شرایط کنونی کشور خاطرنشان کرد: اگر فردی دلسوز انقلاب 
و نظام یا با هر انگیزه دیگری، مدافع ایران است، باید از وحدت 
میان مردم دفاع کند و اقداماتش در چارچوب ایجاد یکپارچگی و 
همبستگی در درون کشور باشد و از هر حرکتی که موجب انشقاق، 

چنددستگی و از بین رفتن وحدت می شود، خودداری کنند. 
وی با بیان اینکه ایران اکنون در سه جبهه سیاسی، اقتصادی 
و رسانه ای مورد تهاجم قرار گرفته است، ابراز داشت: هر کدام از 
این جبهه ها، دارای خط مقدمی هستند. مثلا در جبهه رسانه 
ای، خبرنگاران و رسانه ها قرار دارند که باید در مقابل جنگ روانی 
دشمنان مقابله کنند. در جنگ اقتصادی، تولیدگران، کارگران 
و مسئولان اقتصادی مشغول هستند و در جنگ سیاسی، این 
دیپلمات هایمان هستند که در خط مقدم جبهه مقابله با آمریکا 

قرار دارند. 
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی افزود: در چنین شرایطی 
باید دید چه کسانی در خط مقدم دفاع از ایران و مقابله با دشمنان 
هستند، دوستان و دشمنان را شناسایی کرد و آتش را باید بر سر 

دشمنان و نه سربازان و افراد خودی ریخت. 
بهشتی پور تصریح کرد: در شرایط کنونی باید دست از سیاسی 
بازی و جناح گرایی برداشت. ما اگر می خواهیم با آمریکایی که 
شدیدترین و بی سابقه ترین تحریم ها را علیه ایران تحمیل کرده 
است، مقابله کنیم، باید از سربازان خود دفاع کرده و گل به خودی 

نزنیم. 
وی با بیان اینکه حمله به سربازان و افراد خودی موجب تزلزل 
در خط مقدم ما می شود، یادآور شد: حمله به دیپلمات هایمان 
که از سوی عالی ترین مقامات کشور، مومن و معتقد به انقلاب 
نامیده شده اند، تنها نتیجه ای که می تواند داشته باشد، دلسردی 
و ناراحتی آنها است اگرچه دیپلمات ها و سربازان ما نباید به این 

مسائل حساس باشند. 
این کارشناس مسائل سیاسی در عین حال گفت: دیپلمات 

ها باید قدرت تحمل خود را بالا برده و صبوری کنند هر چند که 
خوردن از خودی سخت تر از خوردن از دشمن است. 

حسن بهشتی پور:

دیپلمات ها در خط مقدم مقابله با دشمن قرار دارند

سیاسی

جناح اقتدارگرا عزم خود را برای ناکارآمد جلوه دادن دولت جزم کرده است 
نباید انقلابی گری بهانه ای برای دور زدن قانون تلقی شود



روحیه  با  باید  جوانان  اینکه  بیان  با  سبحانی  الله  آیت 
تربیت شوند، گفت:  آینده مملکت  اداره  برای  مدیریتی 
مملکتی که بر آن جهل و نادانی حکومت کند، پیشرفت 

نخواهد کرد.
آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید ظهر دیروز در 
دوازدهمین جلسه از سلسله مباحث تفسیر قران کریم که 
در مدرسه علمیه حجتیه برگزار شد، به تفسیر آیه 62 سوره 
توبه پرداخت و گفت: شخصی در رابطه با مسلمانان بدگویی 
کرده بود، در حالی که خود را از اهل ایمان می دانست، در 
این هنگام پیامبر اکرم)ص( او را احضار کرد و مورد سؤال قرار 

دادند؛ خداوند در این آیات نسبت به توطئه های منافقان 
هشدار داده و می گوید منافقان باید برای ادعاهای خود نزد 
خداوند و رسول اکرم)ص( بینه بیاورند، زیرا عامه مسلمانان 
از غیب خبر ندارند و نمی توانند توطئه های منافقان را 
خنثی سازند. وی ادامه داد: خداوند در آیه مذکور نسبت به 
عاقبت عذاب آور و دردناک منافقان هشدار داده است، زیرا 
منافقان در دنیا به کارهای ناپسند پرداخته و ثمره خوبی در 

دار فانی به بار ننشانده اند.
آیت الله سبحانی با اشاره به اینکه انسان نباید قرآن کریم 
را با فهم خود تفسیر کند، عنوان کرد: انسان باید در تفسیر 

قرآن کریم خود را شاگرد مبانی الهی بداند، نه اینکه خود را 
استاد قلمداد کرده و کلمات حکیمانه قرآنی را تفسیر به رأی 
کند؛ برخی معنای واژه »خالد« را مدت زمان طولانی گرفته 
اند و گفته اند خلود عذاب کفار در جهنم به معنای مدت 
زمان طولانی است، در حالی که طبق مبانی دینی، مراد از 

واژه خلود عذاب، پیوستگی آن است.
*پیشرفت در گرو حاکمیت دانش بر کشور است 

وی در ادامه تفسیر »روح البیان« را یک تفسیر صوفی 
ابراز داشت: مفسر در این  گرایانه و عاطفی تلقی کرد و 
کتاب در زمینه آزار و اذیت پیامبران الهی معتقد است که 
رنج اولیای الهی برای تصفیه روحی و تسکین قلبی آنها 
است؛ بر اساس مبانی دینی، اذیت و آزار ائمه اطهار)ع( نیز 
در تراز آزار و اذیت رساندن به پیامبر اکرم)ص( قرار دارد و 
کسانی که به ایشان رنج رسانده اند مورد عذاب جاودان قرار 
خواهند گرفت. استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم 
با اشاره به اینکه جوانان سرمایه های آینده کشور هستند، 
تأکید کرد: کودکان و نوجوانان امروزی در آینده تبدیل به 
بزرگان کشور می شوند، بنابراین باید از سرمایه های علمی 

و دانشی لازم برای مدیریت و اداره کشور برخوردار باشند.
وی با بیان اینکه جوانان باید با روحیه مدیریتی برای اداره 
آینده مملکت تربیت شوند، خاطرنشان کرد: مملکتی که بر 
آن جهل و نادانی حکومت کند، پیشرفت نخواهد کرد، این 
در حالی است که اگر سواد و علم و دانش بر کشور حاکم 

باشد، بدون شک به پیشرفت و آبادانی خواهد رسید.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر كه خود را مهذّب نسازدت

 عادت هاى زشت او را رسوا كند

سه شنبه - سی ویکم اردیبهشت ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4807

استاندار قم با اشاره به ضرورت تدوین و مستند سازی تجربیات مدیریت بحران در سیلاب ها 
به استان های سیل زده  و دستگاه های دولتی قم در کمک  اظهار کرد: مشارکت مردم 

چشمگیر بود.
 بهرام سرمست در آیین تجلیل از دستگاه های دولتی و تشکل های مردمی فعال در کمک 
به استان های سیل زده کشور، اظهار کرد: اقشار و گروه های مختلف، فرای وظایف سازمانی 

و با همدلی برای امداد به سیل زدگان حاضر شدند.
وی با بیان نقش خیرین و ستاد های مردمی در انجام این حرکت عظیم، افزود: مردم همواره 

ثابت کرده اند برای کمک رسانی به هموطنان خود آماده اند.
استاندار قم با اشاره به بستر وقوع بلایای طبیعی و انسانی در کشور، ادامه داد: ایران طی 

سالیان متمادی با بحران درگیر بوده است و در این راه همدلی و تعامل همه نیروها منجر به 
گذر از بحران ها شده است.

وی برنامه ریزی و آمادگی همه جانبه را در راستای مقابله با حوادث غیرمترقبه از قبیل سیل 
و زلزله ضروری دانست و تصریح کرد: دستگاه های مرتبط موظف به تدوین و مستند سازی 

اقدامات صورت گرفته مدیریت بحران در سیلاب ها هستند .
سرمست وحدت و همراهی دستگاه های امدادی خدماتی و ستاد مدیریت بحران استان و 
نیز گروه های مردمی را قابل قبول خواند و ابراز کرد: خوشبختانه در قم شاهد دوران طلایی 
همدلی بین گروه های مختلف هستیم و با تعامل همه بخش ها، هم در جلوگیری از خسارات 

سیلاب در قم کارآمد بودیم و هم توانستیم به سایر استان های سیل زده یاری رسانیم.

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: هر آنچه این اداره کل در 
امدادرسانی به سیل زدگان انجام داد، گوشه ای از ثمرات 

وقف بود که در این حادثه به خوبی دیده شد.
آیین  در  والمسلمین عباس اسکندری  حجت الاسلام 
و  جوانان  امدادگران،  از  تجلیل  ویژه  خدمت  شکرانه 
داوطلبان و خیرین قم در سیل های اخیر کشور با بیان 
احمر  هلال  جمعیت  جهادی  همت  و  تلاش  اینکه 
نیروهای مردمی موجب  و  قم، مجمع خیرین و طلاب 
شده  سیل زدگان  به  هماهنگ  و  گسترده  کمک رسانی 
شکوه  احمر  هلال  گفت  می توان  حق  به  کرد:  اظهار 

خدمت و ایثار را در حادثه سیل به نمایش گذاشت.
نجات  گرفتاری  و  از خطر  را  انسانی  اینکه  افزود:  وی 
دهیم، کار بسیار پرارزشی است و هلال احمر نیز در همین 

مسیر گام بر می دارد.
اینکه  بیان  با  قم  استان  امور خیریه  و  اوقاف  مدیرکل 
این اداره کل به نمایندگی از کسانی که در ماجرای سیل 
خدمت کردند وارد میدان شد خاطرنشان کرد: واقفانی 
به  کمک  برای  مختلف  دوره های  در  را  خود  املاک  که 

مردم وقف کرده اند هم در این مسئله سهیم هستند چرا 
که آنها نیازهای روز و آینده را مد نظر داشته اند و زمینه 
خدمت رسانی به حادثه دیدگان را با وقف دارایی شان به 

وجود آورده اند.
وی ادامه داد: در ماجرای سیل استان های خوزستان و 
لرستان، گوشه ای از ثمرات وقف در قالب کاروانی شامل 
مایحتاج مورد نیاز حادثه دیدگان به وسیله خدمت گزاران 
بقاع متبرکه تهیه و ارسال شد که در واقعی هدیه ای به 

نیابت از واقفان برای آنها بود.
اسکندری با اشاره به برپایی موکب علی بن جعفر)ع( در 
شهر اهواز برای پخت و توزیع غذای گرم در بین سیل زدگان 
عنوان کرد: این موکب به مدت دو هفته حضوری جدی در 

منطقه داشت و بخشی از نیاز مردم را تامین کرد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه شکوه 
و عظمت همراهی و همدلی و وحدت و ایثار و انسجام و 
گذشت مردم ایران را در حادثه سیل شاهد بودیم گفت: 
تمام مردم ایران در خلق این حماسه سهیم بودند و نشان 
چند  هر  است  حوادث  با  رویارویی  آماده  کشور  دادند 

استکبار در این حوادث خوی ددمنشانه خود را را نشان 
داد.

وی ادامه داد: مردم ثابت کردند می توانیم روی پای خود 
بایستیم،مردم ایران به ویژه نیروهای هلال احمر رادمردی و 
توانمندی خود را به رخ جهان کشید و نشان داد قادر است 

در برابر مشکلات بایستد.
اینکه  بیان  با  قم  استان  امورخیریه  و  اوقاف  مدیرکل 
امیدواریم برکات الهی شامل حال ما شود گفت: نزول باران 
اگر چه کمبود آب را در کشور برطرف کرد اما در غم عزیزان 

سوگوار شدیم.
اسکندری افزود: بهترین مردم را داریم که در صیانت از 
ارزش های اسلامی ایستاده اند و الگوی جهان هستند و 

رهبری بی همتا در جهان اسلام داریم.
گفتنی است در پایان این مراسم از جمعی از فعالان 
و  امدادگران  کارکنان،  همچنین  و  خیرین  اقتصادی، 
داوطلبان و جوانانی که در این روزها به یاری سیل زدگان 
شتافته بودند با اهدای لوح و هدایایی به رسم یادبود تقدیر 

شد.

مصوبه شورای اسلامی شهر قم نرخ کرایه اتوبوس و مینی بوس های درون شهری از 
ابتدای خرداد ماه سال ۱۳98 را مشخص کرد.

عباس ذاکریان با اعلام خبر ابلاغ مصوبه شورای اسلامی شهر قم در خصوص نرخ 
کرایه اتوبوس و مینی بوس های درون شهری و ناوگان تحت نظارت شهرداری قم در 
سال ۱۳98، افزایش امسال را حداکثر 20 درصد دانست و افزود: در اکثر خطوط 
ناوگان اتوبوسرانی شاهد افزایش بیست درصدی و در برخی از خطوط کمتر از این 

افزایش داشته ایم.
وی نرخ کرایه اتوبوس در خطوط ۱6 گانه که شامل مسیرهای اصلی تردد شهروندان 
می باشد را 5280 ریال با استفاده از کارت بلیط و قیمت نقدی آن را 8500 ریال اعلام 

کرد.

ذاکریان افزود: نرخ جدید کرایه اتوبوس و مینی بوس های سازمان اتوبوسرانی از 
ابتدای خرداد ماه اجرایی خواهد شد و کرایه در مسیرهای پارکسوار شمالی ، دانشگاه 
پیام نور و شهاب دانش پردیسان ، دانشگاه حضرت معصومه )س( ، شهرک شکوهیه، 
ورزشگاه یادگار امام )ره( ، و ایستگاه محمدیه نیز به طور میانگین نسبت به سال قبل 
20 درصد افزایش داشته اند. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: نرخ 
کرایه مینی بوس های برون شهری تحت نظارت شهرداری قم نیز افزایش یافته و در 
خصوص نرخ ها به صورت فراگیر و قابل روئیت شهروندان به اطلاع عموم خواهد 
رسید. ذاکریان در پایان از شهروندان خواست تا با استفاده از کارت بلیط ضمن سرعت 
بخشی به ارائه خدمات شهرداری قم ، از یارانه های اختصاص یافته در این خصوص 

بهره مند شوند.

استاندار قم تاکید کرد

ضرورت مستند سازی تجربیات مدیریت بحران در سیلاب ها

مدیرکل اوقاف استان قم:

ثمرات وقف در امدادرسانی به سیل زدگان مشهود بود

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  اعلام کرد

نرخ  جدید کرایه اتوبوس و مینی بوس های درون شهری 

نامحــرمانه

معاون هماهنگی امور زائران استاندار قم با تأکید بر 
بهره گیری از ظرفیت های مردمی دربرگزاری مناسبت  
مناسبت های  برگزاری  در  گفت:  ملی-مذهبی  های 
سراغ  به  دور  نه چندان  گذشته  مانند  باید  مختلف 

ظرفیت های بزرگ مردمی رفت.
یونس عالی پور روز دوشنبه در جلسه ستاد تسهیلات 
در سالن جلسات امام جواد)ع( ادامه داد: برای استفاده 
از ظرفیت مردمی شب های قدر، هیئت های مذهبی به 

دنبال جذب خادم افتخاری از شهرهای اطراف باشند.
وی افزود: همچنین پایگاه ها و نیروی بسیج مردمی 
نیز از دیگر ظرفیت های مردمی بوده که در ایجاد نظم و 

انضباط نقش سازنده ای دارد.
وی در ادامه با اشاره به خیل عظیم زائران شب های 
قدر در قم افزود: شهر قم در شب های قدر باید ظرفیت 
استقبال و پذیرایی بیش از یک میلیون زائر را در خود 

آماده کند.
از  انبوهی  حجم  قدر  شب های  در  کرد:  اضافه  وی 
زائران از شهرهای تهران، اراک، اصفهان و دیگر شهرهای 

اطراف به شهر مقدس قم سفر می کنند.
عالی پور همچنین با تأکید بر ضرورت افزایش نظارت 
بر بازار در طول شب های قدر ابراز کرد: کنترل بازار و 
قیمت رستوران های درون شهری در این ایام در دستور 

کار نهادهای نظارتی باشد. 
در  قم  استاندار  زائران  امور  هماهنگی  معاون 
برخی  از  انتقاد  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش 
داشت:  اظهار  جمکران  مسجد  زیرساختی  نارسایی 
به ویژه در بخش فاضلاب  این مسجد  زیرساخت های 
در  زائران  انبوه  حجم  پاسخگوی  و  بوده  ناقص 

مناسبت های مذهبی نیست.
بخش  در  کرد:  تأکید  ادامه  در  همچنین  پور  عالی 

قم  شهر  سطح  در  رانندگی  و  راهنمایی  اعلام  و  تابلو 
مشکل وجود داشته و انتظار می رود شهرداری تا قبل 
جبران  و  رفع  به  نسبت  قدر  شب های  فرارسیدن  از 

کمبودهای موجود پیش بینی های لازم را انجام دهد.
معاون هماهنگی امور زائرین استاندار قم همچنین 
آمار  مبنای  بر  درست  تصمیم گیری  کرد:  تصریح 
برای  بنابراین  می گیرد  انجام  دقیق  اطلاعات  و 
و  تمام دستگاه ها تحلیل  باید  اقدامات  مستندسازی 

اطلاعات دقیقی از حوزه اختیارات خود داشته باشند.
وی در بخش پایانی سخنان خود بیان کرد: تردد 
شهری  معابر  در  خلاف  به صورت  موتورسواران 
از  بسیاری  برگزاری  در  قم  شهر  مهم  معضلات  از 
مناسبت های مذهبی مانند شب های قدر بوده که 
انتظامی  برخوردهای  و  فرهنگی  کارهای  نیازمند 

است.

معاون هماهنگی امور زائران استاندار قم:

ظرفیت های مردمی در برگزاری مناسبت های ملی-مذهبی تقویت  شود

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم :

فاز آزمایشی سامانه تعاملی شامخ امسال 
راه اندازی می شود

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم گفت: امسال فاز آزمایشی سامانه 
تعاملی شامخ راه اندازی خواهد شد و به مرور خدمات آن توسعه خواهد یافت.

همایون یزدان پناه یک حرکت کاربردی و مهم در ستاد شهر هوشمند را 
راه اندازی سامانه شامخ به عنوان شبکه ارتباط الکترونیکی خدمات شهر 
دانست و گفت: هر شهروندی که در این سامانه ثبت نام می کند وارد شبکه 
تعاملی با دستگاه های شهر می شوند و با این عضویت اطلاعات مکانی هر 
شهروند مشخص شده و اگر شهرداری با مردم آن منطقه نیاز به ارتباط داشته 
باشد یا بالعکس پیغام ها رد و بدل می شود. وی ادامه داد: در حال حاضر کار 
شهرداری از طریق روابط عمومی و با استفاده از ابزار تبلیغاتی گاها صورت 
می گیرد اما با این سامانه به عنوان مثال اگر قرار است در یک منطقه روکش 
آسفالت انجام شود روی تلفن همراه شهروندان آن منطقه که در سامانه عضو 
هستند اطلاع رسانی می شود. یزدان پناه کارایی دیگر سامانه شامخ را ارائه 
خدمات گسترده الکترونیک عنوان و تصریح کرد: این سامانه مثل برخی 
شبکه های اجتماعی خدمات الکترونیک شهری همچون پرداخت عوارض، 
پرداخت هزینه بها  و غیره را ارائه خواهد کرد و تبدیل به شهر مجازی هوشمند 
قم خواهد شد. وی گفت: حتی پیش بینی شده بخش خصوصی و نهادهای 
خدمات رسان دیگر شهر نیز در این فضا حضور داشته باشند و این فضا 
فرصتی خواهد شد که بازدهی بالاتری با کاهش هزینه های چاپ، کاغذ و 
غیره داشته باشیم. یزدان پناه تصریح کرد: این سامانه قابلیت بازخوردگیری 
و گزارش گیری نیز دارد و می توان با این کار اطلاعات بسیار مطلوبی برای 
تصمیم گیری مدیران را به دست آورد. رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم 
با تاکید بر اینکه با این کار به سمتی می رویم که مدیریت شهر هوشمند شود 
گفت: با استفاده از این شبکه تخصصی خدمات الکترونیکی شهر هدف قم 
هوشمند را پیگیری خواهیم کرد. وی تصریح کرد: امسال فاز آزمایشی این 

سامانه راه اندازی خواهد شد و به مرور خدمات آن توسعه خواهد یافت.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات شهرداری قم :

طرح قم کارت راه اندازی می شود
رئیس سازمان فناوری اطلاعات شهرداری قم با اشاره به طرح قم کارت 
گفت: زیرساختی در حال تامین در شهرداری است تا هر شهروند حساب 
هزینه های  تمام  طریق  آن  از  و  باشد  داشته  شهرداری  در  الکترونیکی 

فعالیت های مرتبط با شهرداری را پرداخت کند.
کوروش محمدحسینی با اشاره به آخرین وضعیت طرح قم کارت اظهار 
کرد: این طرح یکی از دستورات شهردار قم است؛ قم کارت واژه اختصاری 
برای موضوع حساب شهروندی است. وی با بیان اینکه شهروندان تراکنش 
مالی متعدد و زیادی با مجموعه شهرداری دارند تصریح کرد: عمده این 
تراکنش ها در حوزه پرداخت های خرد خصوصا در حمل و نقل عمومی است؛ 
پرداخت عوارض سالیانه خودرو، نوسازی و غیره نیز از این جمله است که 
برخی روزمره بوده و برخی سالیانه است. رئیس سازمان فاوا شهرداری قم با 
تاکید بر اینکه در این بخش باید تسهیل خدمات رسانی صورت گیرد گفت: 
زیرساختی در حال تامین در شهرداری است تا هر شهروند حساب الکترونیکی 
در شهرداری داشته باشد و از آن طریق تمام هزینه های فعالیت های مرتبط 
با شهرداری را پرداخت کند. وی گفت: حسب نظر شهردار قم قرار است 
آیتم های تشویقی نیز برای این طرح در نظر گرفته شود تا شهروندانی که از 
شیوه های الکترونیکی برای ارتباط با شهرداری استفاده می کنند بتوانند از 
تشویقات و تخفیفات بهره مند شوند. محمدحسینی بیان کرد: همین که این 
جریان نقدینگی تسهیل شده و مردم بتوانند راحت تر پرداخت ها را انجام 
دهند مساله مهمی است. داشبوردی هم در اختیار مردم قرار خواهد گرفت 
تا مدیریت حساب الکترونیکی هم خواهند داشت. وی ادامه داد: به عنوان 
مثال بحث پارکومتر مشکلاتی را برای مردم ایجاد کرده و تلاش داریم این طرح 
را لینک کرده و با یک نرم افزار با گوشی موبایل بحث پرداخت به راحتی انجام 
شود. محمدحسینی اذعان کرد: تلاش ما بر این است که در نیمه نخست 

سال این طرح به سرانجام رسیده و در اختیار مردم قرار گیرد.

قائم مقام شهردار قم :

ساماندهی میدان شهید مطهری در 
دستور کار قراردارد 

قائم مقام شهردار قم گفت:ساماندهی میدان شهید مطهری در دستورکار 
شهرداری است.

ابراهیم معتمدی یکی از پروژه های ویژه سال 98 شهرداری را ساماندهی 
میدان شهید مطهری ذکر کرد و گفت: این پروژه شامل توافق نامه ای بین 
شهرداری و آستان مقدس حرم حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 
است که قرار است در سال 98 آغاز شود. وی با اشاره به جزئیات توافق در 
خصوص میدان شهید مطهری گفت: این میدان یک شاهراه و محور در مرکز 
شهر است که با افتتاح فاز اول مترو وضعیت آن سخت تر خواهد شد. ضمن 
اینکه این منطقه در مرکز شهر و در مجاورت حرم مطهر وضعیت و سیمای 
خوبی هم ندارد. معتمدی با تاکید بر اینکه بخش عمده مالکیت این محور بر 
عهده آستان مقدس حضرت معصومه)س( اظهار کرد: تفاهم نامه خوبی پس 
از رفت و آمدهای مکرر و بررسی ها و کارشناسی های مفصل بین شهرداری و 
آستان مقدس منعقد شده و پیگیری مساله بر عهده سازمان میادین و سازمان 
نوسازی و بهسازی اطراف حرم گذاشته شده است. وی خاطرنشان کرد: 
این پروژه می تواند به عنوان پشتوانه ای برای پروژه های اطراف حرم مطهر 
باشد؛ با همتی که در سازمان میادین هست و پشتیبانی سازمان بهسازی و 
شکل گیری فعل خواستن در مجموعه آستان مقدس نوید نتیجه مطلوبی در 

آینده در خصوص این پروژه می رود.

شهردار منطقه ۲ قم خبرداد

آغاز توزیع قبوض عوارض نوسازی و 
پسماند 

شهردار منطقه 2 از آغاز توزیع قبوض عوارض شهری خبر داد و گفت: به 
منظور مشارکت شهروندان در پرداخت عوارض شهری، توزیع قبوض پایدار 

سال ۱۳98 آغاز شده است.
رضا رحیمی افزود: هدف از توزیع قبوض عوارض پایدار )عوارض نوسازی، 
بهای خدمات مدیریت پسماند( به جهت برخورداری از تخفیف ۳0 درصدی 
مشارکت  منظور  به  پایدار،  درآمدهای  تحقق  راستای  در  و  خرداد  پایان  تا 

شهروندان در پرداخت به موقع عوارض، ذکر کرد.
وی یاد آور شد: انتظار می رود که شهروندان، شهرداری منطقه 2 را در 
اجرای پروژه های شهری در بخش های مختلف بیش از گذشته یاری کنند؛ 
چرا که طبق قانون شهرداری ها خودکفا هستند و درآمدها و هزینه های شهری 
از شهروندان وصول می شود که این اقدام می تواند کمکی برای گسترش و 
توسعه منابع درآمدی پایدار برای شهر باشد تا بتوان خدمات مطلوب تری ارائه 
کرد. رحیمی خاطر نشان کرد: که مطابق ماده 10 قانون عوارض و نوسازی، 
شهرداری می تواند به مودیانی که ظرف مدت تعیین شده عوارض متعلق به 
هر ملک را بپردازند، 10درصد عوارض همان سال را به عنوان جایزه منظور و 
کسر نماید که این قانون در حال حاضر در قبوض صادره اجرایی شده و علاوه 
 بر آن برخی مشوق های دیگر نیز از جمله بخشودگی ۳0 درصدی تا پایان 
خرداد و ۱5 درصدی تا پایان شهریور بخشی از عوارض مدیریت پسماند طبق 
مصوبه شورای اسلامی شهر برای شهروندان از جمله این اقدامات بوده است.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

مصورسازی بعثت پیامبر اعظم )ص( با نقش 
و رنگ اصیل ایرانی

برجسته  :پروژه نقش  زیباسازی شهرداری قم گفت  مدیرعامل سازمان 
زیرگذر بعثت روایت گر بعثت پیامبر اسلام با نقش و نگار ایرانی در حال اجرا 
می باشد. موسوی منش با اعلام خبر اجرای طرح کاشی شکسته زیر گذر 
بعثت بیان داشت: به منظور زیباسازی دیواره غربی زیرگذر بعثت  عملیات 

اجرا و نصب کاشی شکسته در دیواره های زیرگذر از امسال آغاز شده است. 
موسوی منش گفت: یکتا پرستی پیامبر اعظم )ص( قبل از واقعه بعثت ، 
ابلاغ وحی توسط حضرت جبرائیل)س(و نزول قرآن بر حضرت محمد)ص( 
از مواردی است که در این طرح به آنها اشاره شده و این طرح با متریال 
کاشی شکسته با متراژ تقریبی ۴00 متر مربع در یکی از جداره ها در ترکیب با 
جداره های بتنی زیرگذر اجرا می گردد ، تا ضمن رعایت موارد زیبایی شناسی 

آن در هزینه ها نیز صرفه جویی لازم صورت پذیرد.

آیت الله سبحانی:

جوانان برای اداره مملکت تربیت شوند 

 

کاهش ۳۰ درصدی ازدواج در کشور
رئیس اداره سلامت جمعیت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت گفت: در 8 سال گذشته ازدواج 
در کشور ۳0 درصد کاهش یافته است. سید حامد برکاتی رئیس اداره سلامت جمعیت، خانواده و 
مدارس وزارت بهداشت با اشاره به کاهش ازدواج طی سال های اخبر اظهار داشت: در سال 89، 
890 هزار ازدواج در کشور ثبت شد که متاسفانه سالانه حدود 6 درصد کم شده و در سال 96 تعداد 
ازدواج ها به 660 هزار ازدواج رسیده است. وی افزود: باید توجه داشته باشیم که در یک بازه زمانی 
8 ساله از سال 89 تا سال 96 ازدواج در کشور ۳0 درصد کم شده است. برکاتی تصریح کرد: در 
سال ۱۳90، ۱۳ میلیون جوان در شُرف ازدواج قرار داشتند و ازدواج نکرده بودند و این رقم در 
سال 96 به بیش از ۱۱ میلیون رسیده است و این موضوع نشان دهنده کاهش جمعیت است. 
طی سال های اخیر نیز شاهد افزایش سن ازدواج جوانان بوده ایم. بررسی های ما در سال 95 نشان 
داد که میانگین سن مناسب ازدواج دختران 2۴ سال و پسران 27.5 سال بوده که متاسفانه شاهد 

افزایش این عدد در سال های گذشته هستیم.

استیضاح وزیر صنعت در مجلس کلید خورد
نماینده مردم سبزوار در مجلس از تدوین طرح استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت در مجلس 
خبر داد.حسین مقصودی در گفتگو با مهر از تدوین طرح استیضاح رضا رحمانی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در مجلس خبر داد.وی افزود: علیرغم که این روز ها بحث استیضاح وزرایی همچون 
بطحائی، سلطانی فر، زنگنه و حجتی در مجلس مطرح است، موضوع استیضاح رحمانی نسبت 
به این وزرا بسیار داغ تر است و موافقان بسیار زیادی دارد.نماینده مردم سبزوار در مجلس با اشاره 
به محور های این استیضاح، اظهار داشت: نمایندگان از شرایط بخش صنعت ناراضی هستند و 
معتقدند این بخش از کنترل رحمانی خارج است و وی هیچ کاره است.مقصودی خاطرنشان 
کرد: مونسان و یکه زارع در بحث ایران خودرو میدان داری می کنند و رحمانی حتی توان جابجایی 
این دو نفر را هم ندارد و وضعیت شرکت خودروسازی سایپا هم به همین صورت است.وی ادامه 
داد: همچنین در بحث قطعه سازان خودرو و نوع پرداخت پول به آنان مفاسدی وجود دارد که باید 

مشخص شود.

حکم محرومیت زنان جنجالی درلیگ فوتبال صادرشد
کمیته انضباطی رای دستور موقت خود را در خصوص دیدار تیم های فوتبال بانوان شهرداری 
سیرجان و ذوب آهن اصفهان صادر کرد.به گزارش سایت رسمی فدراسیون فوتبال دیدار تیم های 
شهرداری سیرجان و ذوب آهن اصفهان در شهر فولاد شهر اصفهان برگزار و از سوی دنیا بندار، 
فاطمه عادلی و زهره کودایی، بازیکنان تیم ذوب آهن اصفهان و سارا ظهرابی نیا، ندا رضاپور) 
بازیکن( و مریم جهان نجاتی، سرمربی تیم شهرداری سیرجان تخلفاتی رخ داد. کمیته انضباطی 
اعلام کرد با توجه به اینکه تخلفات حادث شده عبارت از اهانت، رفتار غیرورزشی، درگیری، ضرب 
و شتم است، در خور صدور قرار دستور موقت است.بر همین اساس به استناد ماده ۱00 مقررات 
انضباطی و تا صدور رای مقتضی، نفرات فوق از حضور در تمامی مسابقات معلق و محروم است. 
نفرات فوق روز یکشنبه ۱2 خردادماه در کمیته انضباطی باید حضور داشته و در خصوص اتفاقات 

پیش آمده توضیحاتی را ارائه دهند.

اولتیماتوم ثبت احوال به دارندگان کارت ملی قدیمی
سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور گفت: تمام نمونه های قدیم کارت ملی از اعتبار خارج شده 
است و از ابتدای خرداد، استعلام آنلاین ویژه افرادی است که برای کارت هوشمند ملی ثبت نام 
کرده اند.سیف الله ابوترابی در نشست خبری به مناسبت روز ملی جمعیت گفت: با توجه به ابلاغ 
سیاست های کلی از سوی مقام معظم رهبری، این روز نام گذاری شده که در آن به کاهش سن در 
زمان ازدواج، توانمندسازی جمعیت در سن ازدواج، زمینه سازی برای اشتغال پایدار، تکریم سالمند، 
تبدیل شهر ها و روستا ها به محیط های سالمند دوست، افزایش امید به زندگی و حفظ جمعیت در 

روستا ها از جمله موضوعاتی است که در سطح ملی به آن توجه شده است.

استفاده از صندلی مناسب کودک در خودرو اجباری می شود
سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس از اجباری شدن صندلی مناسب 
کودک در خودروها خبر داد و گفت: با رانندگانی که این مصوبه را رعایت نکنند درصورت وقوع 
اتفاقی برای کودک برخورد می شود.اصغر سلیمی در گفت وگویی با تشریح دستور کار عصر 
دوشنبه- کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس افزود: دراین  نشست بررسی لایحه 
اصلاح ماده ۱9 قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی انجام شد که براساس آن کودکان با وزن کمتر 
از ۳6 کیلو و قد کمتر از ۱50 سانتی متر باید از صندلی مناسب خودرو استفاده کنند.وی ادامه 
داد: طبق ماده 9 قانون حمایت از کودکان اگر این حق کودکان رعایت نشود، درصورت وقوع 
اتفاقی برای آنها با صاحبان خودرو برخورد می شود.نماینده مردم سمیرم در مجلس دهم شورای 
اسلامی همچنین گفت: براساس ماده ۱9 قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی همچنین رانندگان و 

سرنشینان هر دو موظف به استفاده از کمربند ایمنی هستند.

تصویب کلیات طرح تشدید مجازات اسیدپاشی
نمایندگان مجلس با کلیات طرح تشدید مجازات اسیدپاشی و حمایت از بزه دیدگان ناشی از آن 
موافقت کردندبه گزارش خانه ملت، نمایندگان در نشست علنی دیروز مجلس شورای اسلامی با 
کلیات طرح تشدید مجازات اسیدپاشی با 206 رأی موافق، ۴ رأی مخالف و ۳ رأی ممتنع از مجموع 

2۳0 نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.

یادداشت های شهر سیل زده/17

در اوج دلدادگی ها و  کمک های همگانی و شکوه و عزت مردم سیل زده، عده ای فرصت طلب از 
مناطق دور دست به این شهر آمده اند تا از آنچه سهم آنان نیست بهره بگیرند. گاه معضل ساز می شوند 
. گاه آورده دیگران را به نفع خود مصادره کرده و برمی دارند. بعضی از شهرهای دور خود را به این شهر 
رسانده اند و  اموال دیگران را غارت می کنند . برای مردم پل دختر سخت است که این  چنین افرادی را 

می بینند و آبروی مردم را به تاراج می گذارند.
دیدن این صحنه  برایم امر عادی است. 

هر جا حادثه ای رخ داده است، عده ای فرصت طلب از دور و نزدیک خود را به محل حادثه رسانده اند 
و به ناحق خود را ذی حق دانسته اند و بر سر سفره دیگران نشسته اند.

بگذریم. حضور در خانه نیمه ویران برخی شهروندان برایم آزار دهنده است. خانه هایی که تا چندی 
بیش از این سرپا بوده اند و حاصل دست رنج چند ساله صاحبان آن را در خود جای داده بودند و حالا 

با یک چشم بر هم زدن حادثه سیل همه چیز آن را با خود برده است.  
خوب به یاد دارم وقتی به عیادت مرد حادثه دیده ای رفته بودم روی زمین نشستم و دوستان همراهم 
را هم در کنار خود جای دادم. از نگاه مرد و همسر و فرزندش خوب می خواندم که او خجالت زده است. 

اما نه برای پذیرایی از ما آهی در بساط دارد و نه زیر اندازی که بتوانیم روی آن بنشینیم.
برای بیشتر مردم این شهر چنین  سرنوشتی رقم خورده است. 

سیل سرمایه زندگی مردم شهر را با خود برده  اما به تماشای صبر و بردباری آنان نشسته است.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

کشف حدود 25 هزار لیتر نفت کوره قاچاق در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف حدود 25 هزار لیتر نفت کوره قاچاق از یک دستگاه "تریلی 

تانکر دار" در استان خبر داد. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت : ماموران پاسگاه انتظامی"راهجرد" این شهرستان در 
راستای اجرای طرح سراسری مبارزه با کالای قاچاق به یک دستگاه تریلی تانکر دار که در محور "اراک-

قم"در حال حرکت بود مشکوک شدند .
وی افزود: با دستور ایست ماموران، خودرو متوقف و در بازرسی از تانکر آن، حدود 25 هزار لیتر "نفت 

کوره قاچاق" فاقد اسناد و مدارک قانونی کشف شد.
فرمانده انتظامی شهرستان قم بیان داشت: متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شد.

محمد خامه یار*

 طرح: پیمان علیشاهی
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